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با تصمیم ش��ورای عالی اقتصاد، وض��ع عوارض بر 
صادرات تمام مواد معدنی خام تصویب شد که از سال 

۹۷ عملیاتی می شود. 
وضع عوارض بر مواد خام معدنی از گذش��ته وجود 
داش��ت و دولت مجوز داش��ت که بر ص��ادرات تمام 
م��واد خام معدنی عوارض وضع کن��د. اقدامات اولیه 
و تکمیل��ی آن را نیز انجام داد و در این زمینه موافقت 
مجلس ش��ورای اسلامی اخذ ش��د و به شورای عالی 

اقتصاد رفت که به تعویق افتاد. 
با این حال هفته گذش��ته در شورای عالی اقتصاد، 
این موضوع دوباره مطرح ش��د و به تصویب رس��ید تا 
برای مواد معدنی خام در س��ال نخس��ت ۵ درصد، در 
س��ال دوم ۸ درصد و در سال سوم ۱۰ درصد عوارض 

وضع شود که به صورت پلکانی اعمال می شود. 
این امر نتیجه پیگیری های کمیته معدنی مجلس، 
فراکس��یون معدن��ی مجلس و کمیس��یون صنایع و 
معادن مجلس بود که س��رانجام، شورای عالی اقتصاد 
وضع عوارض ب��ر صادرات تمام م��واد معدنی خام را 

تصویب کرد. 
تعریف م��واد خ��ام نیز بر اس��اس قان��ون معادن 
خواه��د بود و وظیفه ش��ورای عالی معادن اس��ت که 
تعیین کن��د مصادیق مواد خام معدن��ی چه خواهد 
بود. ش��ورای عالی معادن نیز علاوه ب��ر وزیر صنایع و 
معادن به عنوان رییس، یک نفر از قضات عالی رتبه به 
انتخاب رییس قوه قضاییه، رییس س��ازمان حفاظت 
محیط زیس��ت، مع��اون امور معدنی وزی��ر صنایع و 
معادن، رییس س��ازمان جنگل ه��ا، منابع طبیعی و 
آبخیزداری کش��ور، یک نفر حقوقدان آشنا به قوانین 
ح��وزه صنعت و معدن با معرفی وزیر صنایع و معادن، 
رییس س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی 
کش��ور، یک نفر از مدیران معدنی ستاد وزارت صنایع 
و معادن به معرفی وزیر، یک نفر از متخصصان صاحب 
نظر در امور معدنی به انتخاب شورای مرکزی سازمان 
نظام مهندسی معدنی کشور، یک نفر از بهره برداران 
باتجربه و متخصص در ام��ور معدنی به انتخاب خانه 
معدن و یک نفر از بهره ب��رداران باتجربه و متخصص 
در ام��ور معدنی به انتخاب ات��اق بازرگانی و صنایع و 
معادن ایران، ۱۱ عضو تش��کیل دهنده شورای عالی 
معادن هستند که البته ۸ عضو این ترکیب دارای حق 
رای هس��تند.  اعضای بخش خصوصی این شورا، یک 
تیم شامل ۳ نماینده به نام های علا میرمحمد صادقی 
از ات��اق بازرگانی، محمدرضا بهرام��ن از خانه معدن 
ایران و نادعلی اس��ماعیلی از انجمن نظام مهندسی 
معدن است و ناظر مجلس شورای اسلامی نیز حضور 
دارد که می توانند با جمع نظرهای همه این بخش ها 
مش��خص کنن��د ماده معدن��ی خام به چ��ه مواردی 
گفته می ش��ود اما این ش��ورا هنوز مصادیق ماده خام 
را تعریف نکرده اس��ت. این در حالی اس��ت که برخی 
معدنداران معتقدند ماده خام تعریف مشخصی ندارد 
و دانه بندی ماده معدنی نیز مرحله ای از فرآوری است 
ک��ه نباید ماده خام تلقی ش��ود. با این حال باید گفت 
اگر چنین چیزی گفته باشند ماده خام به ماده ای که 
هنوز اس��تخراج نش��ده گفته نمی شود بلکه این ماده 
باید از دل زمین استخراج شده و کمترین خردایش و 
دانه بندی در آن انجام شود تا عنوان ماده خام بگیرد. 
در اینجا باید به این دسته از دوستان معدنی گفت آیا 
می توانید آنچه را در داخل زمین اس��ت صادر کنید؟ 
به نظر می رس��د این گفته ها به نوعی سفس��طه برای 
کس��انی اس��ت که مایل هس��تند صفر تا صد آنچه را 
اس��تخراج می کنن��د ص��ادر کنن��د و دلار آن را نیز 
برنگردانند و در خارج سرمایه گذاری کنند.  کلوخه تا 
مرحله دانه بندی، ماده خام معدنی به شمار می رود اما 
صادرات از مرحله کنسانتره به بعد، شامل کنسانتره، 
گندله، آهن اس��فنجی و شمش نه تنها ممنوع نیست 
و ش��امل عوارض نمی شود بلکه به آن جایزه و مشوق 
صادراتی ه��م تعلق می گیرد، هرچن��د این مواد نیز 
برای پایین دس��ت خود ماده خام به شمار می روند.  به 
تازگ��ی چینی ها به دنبال افزایش نرخ برابری دلار در 
ایران مایل به خرید و واردات سنگ های تزئینی ایران 
مانند گرانیت، تراورتن، مرمریت و س��ایر سنگ های 
تزئینی هس��تند که اتفاق ناگواری نیس��ت و مشکلی 
وجود ن��دارد بلکه مثب��ت نیز تلقی می ش��ود. البته 
بازهم معتقدم تعری��ف ماده معدنی و اینکه مصادیق 
خام فروشی به کدام دس��ته از گروه های مواد معدنی 
تعل��ق دارد، در دایره اختیارات ش��ورای عالی معادن 
اس��ت.  با این حال ترجیح می دهیم که س��نگ های 
تزئین��ی را تا جای��ی که امکان دارد ف��رآوری کرده و 
س��رمایه گذاری های لازم را در زمین��ه وارد ک��ردن 
فناوری ه��ای روز و علمی انجام دهیم و س��پس برای 
صادرات اق��دام کنیم. ضمن اینکه کش��ور ما در این 
زمینه آنقدر ثروتمند اس��ت که صادرات سنگ کوپ 

هم مشکلی ایجاد نمی کند. 
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داریوش اسماعیلی 
رییس کمیته تعامل دولت و مجلس در 
حوزه معادن

انتصاب مدیر جدید  مجتمع مس آذربایجان
از سوی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران صورت گرفت

کرباسیان: 

ش��رکت مل��ی صنایع مس ایران بر اس��اس آمار تولید، تا پایان اردیبهش��ت ماه س��ال 
ج��اری موفق به رش��د تولید بیش از ۱۰درصدی کاتد مس ش��د. به گزارش مس پرس، 
ش��رکت مس تا پایان اردیبهش��ت ماه س��ال جاری ۳۳ هزار ۵۰۰ تن کات��د تولید کرده 
 اس��ت که در برابر برنامه تعریف شده ۳۰هزار و 2۸۰ تنی نشان دهنده رشد ۵/۱۰درصدی

 است. 
علاوه بر این، مقایس��ه تولید کاتد ش��رکت مس نس��بت به مدت مش��ابه سال گذشته 
)26هزار و ۱۹۰تن( بیان گر این است که تولید این محصول نهایی شرکت مس از افزایش 

2۸ درصدی برخوردار شده است. 
بر اس��اس این گزارش، آند تولیدی شرکت مس نیز طی این دو ماه 4۵ هزار و 2۷4تن 

بوده است که نسبت به برنامه تعریف شده ۳۹ هزار و ۵۹2تنی افزایش ۱4درصدی داشته 
اس��ت. همچنین مقایس��ه آمار تولید آند ش��رکت مس در مقایس��ه با مدت مشابه سال 
گذش��ته )۳2هزار ۵۰۰ تن( نشان دهنده افزایش ۳۹ درصدی است. علاوه بر این، تا پایان 
اردیبهشت ماه سال ۹۷ تولید مس محتوی شرکت ملی صنایع مس ایران از مجتمع های 
مس سرچش��مه، میدوک و س��ونگون، درمجموع۵۳ هزار و ۳۳6 تن بوده است که در برابر 
برنامه تعریف شده 4۹هزار و ۱46۰تنی، رشد ۵/۸درصدی داشته است. مقایسه آمار تولید 
مس محتوی ش��رکت مس در مقایسه با مدت مش��ابه سال گذشته )۵2۱هزار 4۸۸ تن( 

نشان دهنده افزایش 6/۳درصدی است. 
تولید کنس��انتره مس نیز طی این دوره  زمانی، رش��د ۱۰درصدی را تجربه کرده است 

به طوری که در طی این مدت، شرکت مس 2۱۳ هزار و ۳۹6 تن نسبت به برنامه تعریف شده 
۱۹۳هزار و ۵4۳تنی، کنسانتره مس تولید کرده است. 

همچنین کل اس��تخراج ش��رکت مس از مجتمع های سرچش��مه، میدوک، سونگون و 
معادن دیگر در طی این بازه  زمانی درمجموع ۳۳ میلیون و ۷۰۸ هزار تن بوده اس��ت که 
در مقایسه با برنامه تعریف شده 2۸ میلیون و ۸42 هزار تنی، از رشد ۱6درصدی برخوردار 

بوده است.
 افزون بر این، برنامه تعیین شده برای برداشت سنگ سولفوری نیز تا پایان اردیبهشت ماه 
س��ال جاری از مجتمع های مس سرچشمه، میدوک و سونگون ۸میلیون و ۸۹۹هزار تن 

بوده که با عملکرد ۹میلیون و ۵64هزار تنی، ۵/۷درصد از برنامه جلوتر بوده است.

مع��اون وزیر صنعت، معدن و تجارت از تش��کیل 
کمیت��ه ای در وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت و 
ایمی��درو برای مقابله با تحریم ه��ا خبر داد و تاکید 
ک��رد: »کش��ور، بحران ه��ای س��ختی را در دوران  
مختلف پش��ت سر گذاش��ته و اگر همدلی و وحدت 
داخلی وجود داشته باشد و سرعت تصمیم گیری به 
موقع داشته باشیم، می توانیم از شرایط جدید عبور 

کنیم.«
دول��ت امریکا اواس��ط اردیبهش��ت  درب��اره اعلام 
مواض��ع خود درب��اره برج��ام، خروج خ��ود از این 
تفاهمنام��ه را اعلام ک��رد؛ تفاهمنام��ه ای که تمام 
س��ازمان های بین المللی، مفاد آن را تایید کردند و 
امضای کش��ورهای صاحب ق��درت اروپایی پای آن 

خورد. 
هر چند ترامپ به دنبال همراه س��ازی کشورهای 
اروپایی برای خروج از برجام اس��ت، اما تاکنون هیچ 
ی��ک از کش��ورها حاضر به خروج از ای��ن توافقنامه 
نش��ده اند. مس��ئله ای ک��ه مط��رح اس��ت، واکنش 
شرکت های خارجی در برابر تهدیدهای امریکاست. 
بر این اس��اس، باید دید خ��روج امریکا از برجام چه 

آثاری در اقتصاد ایران خواهد داشت. 
مهدی کرباس��یان، معاون وزی��ر صنعت، معدن و 
تجارت معتقد اس��ت »ش��رایط تحریم و فشارهای 
اقتصادی که پیش روی کش��ور وج��ود دارد، جدید 
نیس��ت و اقتصاد ایران سال هاس��ت با این ش��رایط 
روب��ه رو اس��ت. در هر دوره نی��ز در مقابل تحریم ها 
راهکاری اندیش��یده ش��ده اس��ت.« آنچه در ادامه 
می خوانی��د، بخش های��ی از گفت وگ��و ب��ا مه��دی 
کرباس��یان، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در 

کافه خبر خبرگزاری خبرآنلاین است. 
پـس از خـروج امریـکا از برجـام چـه  �

تحلیلـی از موقعیت اقتصـادی آتی ایران 
دارید؟

تحری��م و فش��ار اقتصادی که پیش روی کش��ور 
وج��ود دارد، جدید نیس��ت و در حقیقت از ابتدای 
پیروزی انقلاب این شرایط وجود داشته است؛ البته 
در زمان ه��ای مختلف این وضعیت نوس��ان دارد اما 
ممکن است فشارها تشدید شود.  البته مسئولان در 
دوران  مختلف راهکارهایی برای اینکه کش��ور بتواند 
از نظر اقتصادی پیشرفت کند، در نظر گرفته اند. اگر 
ما وحدت داخلی داش��ته باشیم و دعواهای جناحی 
را کنار بگذاریم و همچنین رییس��ان قوا به یکدیگر 
نزدیک شوند، با توجه به اینکه نخستین و مهم ترین 
مس��ئله، توطئه هایی است که براساس تحریم ایجاد 
می ش��ود، می توانیم مش��کلات را کاهش دهیم. در 
عین حال، واقعیت را بای��د بپذیریم که تحریم ها بر 
 اقتصاد ما بی اثر نیست و باید برای آن راهکاری پیدا 

کنیم. 
به نظر شـما وضعیت ما بهتر از گذشـته  �

اسـت و تحریم هـا روی مـا تاثیـر منفـی 
نخواهد داشت؟

در س��ال های ۱۳62 و ۱۳6۳، ما با جنگ رو به رو 
بودی��م و بنادر اصلی مثل خرمش��هر و آب��ادان را از 
دست داده بودیم. در بند امام)ره(  نیز تردد به خوبی 
انجام نمی ش��د، زیرا عراق از ورودی بندر موش��ک 
می زد، در نتیجه با حمایت نیروهای هوایی و دریایی 
بای��د تردد می کردیم. در نتیج��ه فقط بندرعباس را 

داشتیم. 
در آن زم��ان معاون وزی��ر راه بودم. به خاطر دارم 
پیش��نهاد ش��د که تنگه هرمز بسته ش��ود.  همان 
موق��ع نیز بیش از ۳۰، 4۰ کش��تی حاوی کالاهای 
اساس��ی مثل برنج، اقلام خوراکی، کالاهای صنعتی 
و مواد اولیه کارخانه ها بود. در آن مقطع گزارشی به 
نخست وزیر دادیم و ایش��ان به سران قوا ارائه دادند 
بنابرای��ن تصمی��م ویژه ای گرفته ش��د.  برای مثال، 

تصمی��م گرفتیم در ترکیه ی��ک بندر را اجاره کنیم 
و بعضی از کشتی ها را به آنجا بفرستیم. کامیون هم 
در کشور کم بود و کامیون های ترک از بنادر ترکیه 
تا داخل کش��ور می آمدند. حتی ب��ه خاطر دارم در 
چند ماه نخست تا مرکز کشور نیز می آمدند. درست 

است پیامدهای اجتماعی داشت، اما حل شد. 
درحال حاضر 4۵ میلی��ارد دلار صادرات غیرنفتی 
داریم و گزینه های خوبی نیز برای مذاکره روی میز 
اس��ت. با توجه به جای��گاه و اقتدار ایران در منطقه، 
باب مذاکره هم قدرتمند اس��ت، ام��ا اینکه چگونه 
می شود از ش��رایط استفاده کرد، جزو مسائلی است 
که سیاسیون، دولت و حاکمیت باید در نظر بگیرند. 
از نظر داخلی، من اعتقاد دارم وضعیت کشور خیلی 

قدرتمندتر از گذشته است. 
یعنـی شـما معتقدیـد از لحـاظ فنی و  �

صنعتـی مشـکلی بـرای مقابله بـا تحریم ها 
نداریم و اگر مشـکلی وجود دارد، سیاسی 

است؟
این طور نیس��ت که مش��کلی وجود نداشته باشد. 
من گفتم مش��کلات کمتر اس��ت. ما کشور بسته ای 
نیس��تیم و در ص��ادرات، واردات، تولی��د، فناوری و 
منابع مالی باید در جهت توسعه کشور حرکت کنیم. 
درحال حاضر کش��ور ما نرخ بی��کاری بالایی دارد. 
البته توانستیم تورم را کنترل کنیم، اما باید بپذیریم 
برای ایجاد اش��تغال، توسعه و دستیابی به نرخ های 
هدف گذاری ش��ده در س��ند چش��م انداز، نیازهای 
مالی داریم. از س��وی دیگر، باید قبول کنیم در دنیا 
جابه جایی های��ی وج��ود دارد. ما ام��کان صادرات و 
تولی��د داریم، اما ب��رای جابه جایی پول باید به نظام 
بانکی بین المللی وصل ش��ویم که جزو ظرافت های 

ماجراست. 
�  ،FATF در حـوزه مربوط به بانک ها و

گروهی معتقدند که FATF جزئی از نفوذ 
غـرب در نظام مالی ما اسـت و بـه منظور 
برداشت از اطلاعات درونی عمل می کند. 
تصـور می کنیـد اگـر نتوانیم بـا نظام های 
مالی دنیا کار کنیم، کسـانی که با پیوسـتن 
ما به FATF مخالفت می کنند، خودشـان 
تا چه اندازه ما را به سـمت تحریم ها سوق 

می دهند؟
واقعیت��ی که وج��ود دارد، این اس��ت که در همه 
کش��ورها به ویژه کشورهای پیشرفته جهان در برابر 
هر تصمیمی یک س��ری موافق و مخالف وجود دارد. 
برای مثال، درباره تصمیم دولت آلمان برای حمایت 
از برجام، بعضی گروه های سیاس��ی درون این کشور 
اعتقاد دارن��د منافع آلمان در این اس��ت که منافع 
امریکا در نظر گرفته شود. به هر حال احزاب مخالف 
وجود دارد.  در کش��ور ما نیز ب��ه دلیل دیدگاه های 
مختلفی که وجود دارد، همه می توانند نظر مخالف 
و مواف��ق را در همه م��وارد مثل ای��ن موضوع ابراز 
کنند اما به نظر می رس��د دوستان ما و همه کسانی 
که دلسوز کشور هس��تند، باید واقع بینانه تر مسائل 
را ببینن��د.  من مثالی می زن��م. در حوزه اینترنت و 
فض��ای مج��ازی، این روزه��ا در خبره��ا، فیلم ها و 
رس��انه ها، نکته هایی مطرح می شود. دیگر اطلاعات 
ب��ه صورت خیلی س��ری و جهانی نیس��ت. اگر هم 
اطلاعاتی منتش��ر نمی شود، ش��اید مصالحی وجود 
دارد. در نتیجه، ما چه در FATF ورود کنیم و چه 
ورود نکنی��م، اطلاعات ما را جه��ان در اختیار دارد.  
خاطره ای تعریف می کنم. من چند س��ال رییس کل 
گمرک بودم. ب��ه خاطر دارم در یک مقطع، گروهی 
تشکیل دادیم که گزارش دقیق تری از قاچاق کالای 

کشور تهیه کند.  
آماری از داخل کشور گرفتیم که واردات از دوبی 
را دریابیم. من در آن دوره ملاقاتی با رییس گمرک 

دوبی داش��تم و آم��ار صادرات دوبی به ای��ران را از 
مسیرهای مختلف گرفتم. 

یکی مسیر مستقیم ما بود که کالا از گمرک وارد 
می ش��د، یکی هم ش��بکه قاچاق لنچی بود. مس��یر 
دیگ��ر هم این ب��ود که کالا به ترکی��ه می رفت و از 
مس��یر کردستان عراق وارد می ش��د. آماری که آنها 
داش��تند، ۳برابر رقمی بود که ما در گمرک حساب 
کرده بودیم یعنی دو س��وم قاچاق بود. این موضوع 
نشان  می دهد که جهان، اطلاعات را در اختیار دارد. 
م��ن معتقدم محافظت خود را باید از مس��یرهای 

درست انجام دهیم و نباید از FATF بترسیم. 
وضعیـت معدن و صنایـع معدنی را در  �

شرایط کنونی چطور ارزیابی می کنید؟
من اعتقاد دارم کمترین فش��ار تحریم روی حوزه 
معدن و صنایع معدنی وارد خواهد ش��د، چون مواد 
اولیه ای��ن بخش داخلی اس��ت و خوش��بختانه در 
مرحله ای ق��رار گرفته ایم که تولید داخلی روی پای 
خود است اما در واردات تجهیزات و امکانات به طور 

احتمالی مشکلاتی به وجود خواهد آمد. 
همه صنایع ما به تجهی��زات و امکانات نیاز دارند 
اما من معتقدم حوزه معدن و صنایع معدنی نسبت 
به حوزه های دیگر مشکل کمتری دارد. برای مثال، 
حوزه معدن اصلا قابل مقایسه با حوزه خودرو نیست 
و ضربه پذی��ری بیش��تری دارد اما مع��دن و صنایع 

معدنی کمترین ضربه پذیری را خواهند داشت. 
ایـن صحبـت دربـاره تولید اسـت اما  �

بخش عمده ای از درآمدها حاصل فروش 
اسـت. در این بخش چه وضعیتی خواهیم 

داشت؟
ت��وان صادراتی کش��ور در حوزه مع��دن و صنایع 
معدن��ی، بس��یار خوب اس��ت. 2۰ درص��د صادرات 
غیرنفت��ی در س��ال ۱۳۹6 مربوط به ح��وزه معدن 
و صنایع معدنی بوده اس��ت. این عدد بس��یار بزرگ 
اس��ت، به ویژه زمانی که ش��ما نقش معدن و صنایع 
معدن��ی را در تولید ناخالص داخلی حس��اب کنید، 
حدود ۵ تا 6 درصد است. البته این سهم جای رشد 
دارد. در همین یکی، دو ماه نخس��ت س��ال ۱۳۹۷ 
، ه��م تولی��د ما بهتر ب��وده و هم ص��ادرات بهتری 
داشته ایم اما در صورتی که نظام بانکی نتواند نسبت 
به جابه جایی پول اق��دام کند یا اروپایی ها همراهی 
نکنند، مش��کل پیدا می کنیم زیرا بازارهای جدیدی 
که در یکی، دو س��ال گذشته پس از برجام در حوزه 
صنایع معدنی به دس��ت آمد، بخشی به اروپا و حتی 
کان��ادا بازمی گردد و اگر این بازارها محدود ش��وند، 
مش��کل ایجاد خواهد شد.  خوش��بختانه در وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت و ایمی��درو کمیته ویژه ای 
برای این مسائل تشکیل دادیم و امور به طور روزانه 
پیگیری می ش��ود. در کل به نظر می رسد که کشور، 
بحران های س��ختی را در دوران  مختلف پش��ت سر 
گذاشته و اگر همدلی و وحدت داخلی وجود داشته 
باش��د و قدرت تصمیم گیری به موقع داشته باشیم، 

می توانیم از این شرایط عبور کنیم. 
در دوره ای گفتـه می شـد کـه معـدن  �

جـای نفـت را در اقتصـاد ایـران بگیرد. با 
توجـه بـه موقعیـت جدیـد ایـران، تصور 
می کنید  چنین هدفی قابل تحقق خواهد 

بود؟
من به عنوان یک کارشناس نمی پسندم که معدن 
ج��ای نفت را بگی��رد چون نفت، گاز، س��نگ آهن، 
زغال سنگ و طلا جزو معادن هستند و بهره برداری 
از آنها باید مثبت باش��د اما نکته ای که وجود دارد، 
این اس��ت که در حوزه معدن باید فعال عمل کرد تا 
در تولید ناخالص ملی وابستگی به نفت کمتر شود و 
بتوانیم تنوع محصول داشته باشیم.  در سال ۱۳۹6 
حدود 4۵ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی داش��تیم 
ک��ه 2۰ درصد و نزدیک به ۹ میلیارد دلار به معدن 
و صنایع معدنی مربوط می ش��ود. این موضوع نشان 
می دهد اقتصاد کشور در این مسیر قرار گرفته است.  
همان طور که می دانید، در سال های ۱۳۹۰ و ۱۳۹۱ 
ص��ادرات در حوزه فولاد حدود یک میلیون تن بوده 
و حتی در س��ال های پی��ش از آن، ۱۳۸۸ یا ۱۳۸۹ 
نزدیک به 6 میلیون تن واردات فولاد داش��تیم، در 
صورتی که در سال ۱۳۹6 واردات کمتر از 2 میلیون 
تن و تنها مرب��وط به اقلام ویژه فولادی بوده که در 
داخل کشور قابل تولید نبوده و حدود ۹ میلیون تن 
صادرات داشتیم. در سال ۱۳۹2 صادرات سنگ آهن 
ب��ه ص��ورت خام 2۳ میلی��ون تن بود که در س��ال 
۱۳۹6 حدود ۱۸ میلیون تن شد و ۵ میلیون تن آن 
کنسانتره یعنی فرآوری شده، بوده است. ما در سال 
۱۳۹6 صادرکننده آهن اس��فنجی بودیم که نش��ان 
می دهد کش��ور در مس��یر خوبی حرکت می کند. با 
توجهی که سازمان ایمیدرو در چند سال گذشته به 
حوزه اکتشاف داشت، پیش بینی آینده روشنی برای 
کش��ور داریم.  یک واقعیت وج��ود دارد و آن اینکه 
وس��عت کش��ور، یک میلیون و 6۰۰ هزار کیلومتر 
اس��ت و میزان اکتش��افی که در کشور شده، بیشتر 
مربوط به معادن روباز است که آن هم کامل نیست. 
2۵۰ ه��زار کیلومتر را ما انجام داده ایم و هنوز جای 

کار زیادی وجود دارد.
 همچنین معادن عمیق و زیرزمینی، جزو معادنی 
هس��تند که در کش��ور روی آنها کار نشده است. ما 
فقط 2حفاری در ف��لات مرکزی انجام دادیم که به 
بیش از 2 میلیارد تن ذخیره س��نگ آهن رس��یدیم. 
اینها نشان می دهد کشور ظرفیت های وسیعی دارد 
تا بین درآمد نفت و گاز و معدن تعادل برقرار شود. 

اطلاعاتی درباره میزان سرمایه گذاری  �
خارجی در بخش معدن در دوره پسابرجام 

می دهید؟
پ��س از برجام چند اتف��اق افتاد. نخس��ت اینکه 
ش��رکت های ب��زرگ معدن��ی و صنای��ع معدنی به 
ایران آمدند و صادرات ما به اروپا ش��روع ش��د. نکته 
بس��یار مهم، فن��اوری بود. ما در بعض��ی از حوزه ها 
نمی توانس��تیم پ��روژه ای را اجرا کنی��م. برای مثال 
پروژه تیتانیوم س��ال ها خوابی��ده بود اما ما آن را راه 

انداختیم. 
 در بخش ه��ای دیگ��ر نی��ز همی��ن ش��رایط را

 داشتیم.
 درباره مس��ائل مالی نیز در اق��لام کمتر از ۱۰۰ 
میلی��ون یورو یا ۱۵۰ میلیون یورو پروژه های خوبی 
با تامین مالی، فاینانس یا س��رمایه گذاری مشترک 
انجام شد اما متاسفانه پس از تغییر دولت در امریکا، 
دولت جدید این کشور و جمهوری خواهان شروع به 
تهدید بانک ها و بیمه ه��ای اروپایی کردند. واقعیت 
این است که بعضی سرمایه گذاری ها کند پیش رفت. 
حت��ی اگر ب��ه خاطر داش��ته باش��ید، در س��فر 
رییس جمه��ور ب��ه اروپا، ایمی��درو ق��راردادی را با 
ش��رکت های ایتالیای��ی در حد چند میلی��ارد دلار 
نوش��ت. ما شرکت مش��ترکی تش��کیل دادیم و بر 
همان اس��اس، پروژه هایی تعریف شد اما کند پیش 
رف��ت. دلیل آن هم ای��ن بود که نظ��ام بانکی اروپا 
آن همراه��ی را که انتظار می رفت نداش��ت، اما در 

پروژه های کوچک یا متوسط کارهایی انجام شد. 
در کل در س��ال ۱۳۹6 نزدیک به 2 میلیارد دلار 
پروژه های ایمیدرو بهره برداری ش��د و پیش بینی ما 
این اس��ت که در س��ال ۱۳۹۷ این رق��م به حدود 
6 میلی��ارد دلار خواه��د رس��ید. درحال حاضر همه 
پروژه ه��ای نیمه تم��ام در حال راه اندازی هس��تند 
و پروژه ه��ای جدید نیز بر اس��اس زمان بندی پیش 
م��ی رود. ما امیدواری��م در س��ال ۱۳۹۷ پروژه های 
بزرگ و خوبی مانند کنسانتره ۵ میلیون تنی سنگان 
و 2/۵ میلیون تنی گندله سنگان بهره برداری شوند. 
امیدواری��م پ��روژه 6 ه��زار تنی ش��مش آلومینیوم 
جاج��رم تا مهر به بهره برداری برس��د. چند کارخانه 
م��س نیز وجود دارد که برای ش��رکت های خارج از 
ایمیدرو است و امسال به بهره برداری خواهد رسید. 

درحال حاضـر زمزمه های ترک برخی  �
شـرکت های بـزرگ پـس از تهدیدهـای 
ترامـپ شـنیده می شـود. فکـر می کنیـد 
وضعیت حضـور سـرمایه گذاران خارجی 

در حوزه معدن چگونه خواهد بود؟
به نظر من نکته بس��یار مهمی که وجود دارد، این 
اس��ت که اروپا چقدر می توان��د روی قول های خود 
بایس��تد. خوش��بختانه مذاکره های خوب��ی با 4+۱ 
انجام شده است، بنابراین پیش بینی می کنیم نتایج 
خوبی به دست آورند.  اگر اروپا روی حرف های خود 
بایس��تد، به نظر می رس��د ش��رکت های بزرگ چند 
ملیتی که منافع اصلی ش��ان در امری��کا و با امریکا 
باش��د، با ایران کار نخواهند ک��رد، چون تنبیه هایی 
که خزانه داری امریکا برای این ش��رکت ها قرار داده، 
موجب می ش��ود ریس��ک را نپذیرند اما شرکت ها و 
بانک های متوس��ط و بانک هایی که مستقل هستند 
و منافع مش��ترک با امریکا ندارند، می توانند با ایران 

کار کنند.
 این به نظر من کافی اس��ت یعنی ایران می تواند 
حرک��ت خود را با ق��وت ادامه ده��د. در هفته های 
گذشته، یکی از ش��رکت های ما برای وسایل اصلی 
تولید خود توانست به جای شرکت بزرگ بین المللی 
آلمان��ی که گفته بود با ایران کار نمی کند، ش��رکت 

مناسب دیگری را جایگزین کند.

طی مراس��می ب��ا حضور جمع��ی از معاونان و مدیران ش��رکت مس 
مهندس »رضا شریفی« از سوی »محمدرضا بنی اسدی راد« مدیرعامل 
ش��رکت مس به عنوان مدیر جدید مجتمع مس آذربایجان )سونگون( 

معرفی شد.
به گزارش مس پرس، محمدرضا بنی اس��دی راد، مدیرعامل ش��رکت 
ملی صنایع مس ایران، در حکمی خطاب به ش��ریفی آورده اس��ت: »با 
عنایت به تجربیات و س��وابق ارزش��مند جنابعال��ی به موجب این حکم 
به عن��وان مدیر جدید مجتمع مس آذربایج��ان منصوب می گردید تا با 

بهره گیری از کلیه امکانات و ارج نهادن و پاسداشت سرمایه های انسانی 
و طی هماهنگی با معاونین ستاد و برنامه ریزی دقیق در راستای توسعه 
متوازن و تحقق اهداف ترسیم شده برای آن مجتمع مطابق نقشه  کلان 

راهبردهای مصوب شرکت و برنامه تولیدی تلاش شود.
بر اساس این گزارش، رضا شریفی مدیر مجتمع مس سونگون، متولد 
شهرستان میانه و فارغ التحصیل رشته متالوژی از دانشگاه علم و صنعت 
ایران و فارغ التحصیل کارشناسی ارشد متالوژی از دانشگاه شهید باهنر 
کرمان اس��ت. همچنین وی بین س��ال های ۸۸ تا ۹2 مدیریت مجتمع 

مس س��ونگون را نیز بر عهده داش��ته اس��ت. در این مراس��م از زحمات 
مهندس »محمد حاجی آقازاده« قدردانی شد.

همچنی��ن در این نشس��ت، محمدرض��ا بنی اس��دی راد، مدیرعامل 
ش��رکت ملی صنایع مس ایران، با اش��اره به روحیه اس��تکباری آمریکا 
و دش��منی این کش��ور با دولت و مردم ایران گفت: در ش��رایط کنونی 
ش��رکت مس باید به دنبال افزایش تولید با بالاترین ظرفیت و همچنین 

و بهره برداری از طرح های توسعه ای باشد.
بنی اسدی راد با بیان این که باید روحیه استکبارستیزی را از امام )ره( 
آموخ��ت گفت: قطعاً ایش��ان با تکی��ه بر همدلی و وحدت توانس��ت به 

موفقیت و پیروزی بر استکبار دست یابد.
وی تصریح کرد: بنابراین اگر بخواهیم در ش��رایط کنونی بر اس��تکبار 

پیروز ش��ویم باید با تکیه بر همدلی و وحدت توس��عه و تولید در شرکت 
مس به  حداکثر برس��انیم. وی با تأکید بر این که هم اکنون ش��رکت مس 
در مس��یر پیش��رفت و توسعه قرار گرفته اس��ت گفت: در دو ماه نخست 
س��ال جاری تولید کاتد شرکت مس نس��بت به مدت زمان مشابه سال 
قبل از رش��د ۳6 درصدی برخوردار ش��ده است  و همچنین شاهد رشد 
44 درصدی عرضه محصولات ش��رکت مس به بازار هستیم. مدیرعامل 
ش��رکت مس در ادامه با قدردانی از زحمات حاجی آقازاده، مدیر س��ابق 
مجتمع مس آذربایجان گفت: محور و رویکرد اساس��ی که هیأت مدیره 
ش��رکت مس تصمیم به انتخاب مهندس ش��ریفی به عنوان مدیر جدید 
مجتمع مس آذربایجان گرفت بحث تسریع در روند پیشرفت طرح های 

توسعه ای صنعت مس در آذربایجان بود.

رشد بیش از 10درصدی تولید کاتد شرکت مس طی دوماهه نخست سال 97 محقق شد

 ظرفیت های معدن  برای ایجاد تعادل
  بین درآمد  نفت و گاز و معدن

یادداشت

تشریح عوارض پلکانی 
صادرات مواد خام معدنی



معدن
یکشنبه
 27 خرداد1397 
 3 شوال 1439  
 17ژوئن2018 
 سال اول  شماره 5

چین گزینه ایران برای 
صادرات محصولات معدنی

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: چین 
با دارا بودن سهم ۵۰ درصدی در تولید و تجارت 
محص��ولات معدنی جهان، گزینه مناس��بی برای 
جایگزینی شرکت های بدعهد برجامی و صادرات 

مواد معدنی ایران است.
به گزارش ایرنا، »مهدی کرباسیان« افزود: چین 
از کش��ورهایی اس��ت که حتی در صورت پش��ت 
کردن اتحادی��ه اروپا به برج��ام، می تواند ارتباط 
گسترده تری در بخش معدن با ایران داشته باشد 
زیرا نزدیک ب��ه ۵۰ درصد تولید و تجارت معدن 
و صنایع معدنی جهان از جمله فولاد، آلومینیوم، 
زغال سنگ، مس، کروم و سنگ آهن را در اختیار 

دارد.
رئیس هیات عامل س��ازمان توس��عه و نوسازی 
معدن و صنای��ع معدنی ایران )ایمی��درو( یادآور 
ش��د: برای مقابله ب��ا تحریم ها ب��ه تازگی معاون 
وزی��ر امور خارجه از حصول توافق هایی با س��ران 
اتحادی��ه اروپا خبر داده اس��ت ضمن آنکه رئیس 
جمهوری در جریان سفر به چین گفت وگوهایی با 
 همتایان خود در کشورهای روسیه و چین خواهد

 داشت.
حجت الاس��لام حس��ن روحانی برای ش��رکت 
در اجلاس س��ران س��ازمان همکاری ش��انگهای 
روزه��ای ۱۹ و 2۰ خ��رداد به چین س��فر کرد؛ 
 ایران عضو ناظر این س��ازمان اقتصادی منطقه ای

 است.
کرباس��یان در ادامه با اش��اره به ق��رار گرفتن 
روزه   ۹۰ ه��ای  تحری��م  فهرس��ت  در  ف��ولاد 
آمریکا، از پیش بینی تمهیداتی از س��وی انجمن 
تولیدکنن��دگان فولاد برای مقابله با این مش��کل 

خبر داد.
به گ��زارش ایرنا »دونالد ترام��پ« که از بهمن 
س��ال ۱۳۹۵ به عنوان رییس جمهوری آمریکا بر 
سر کار آمده است، ش��امگاه هجدهم اردیبهشت 
ماه خروج از برجام را اعلام کرد؛ توافق هس��ته  ای 
برجام )برنامه جامع اقدام مشترک( بیست و سوم 
تیرماه س��ال ۱۳۹4 )چهاردهم ژوئیه 2۰۱۵( در 
وی��ن بین نماین��دگان جمهوری اس��لامی ایران، 
اتحادی��ه اروپ��ا و گ��روه ۱+۵ ش��امل انگلی��س، 
 فرانس��ه، آمریکا، روسیه، چین و آلمان امضا شده

 بود.
در پی این تصمیم، برخی ش��رکت های اروپایی 
ب��رای مان��دن در ب��ازار ایران یا ت��رک کردن آن 
مرددن��د هرچند که کمیس��یون اروپا اعلام کرده 
اس��ت برای مقابله با تحریم آمریکا قانون انسداد 
را ب��رای حفاظت از ش��رکت های اروپایی اجرایی 

می کند.
چن��دی پیش مش��اور طرح ه��ای چرخه فولاد 
کشور گفته بود: در غیاب »دانیلی« ایتالیا و سایر 
شرکت های قدرتمند اروپایی ممکن است دوباره 
ش��اهد حضور شرکت های چینی در کشور باشیم 
اما باید مراقب باشیم اجرای طرح ها برای ما گران 

تمام نشود.
»کیوان جعف��ری طهرانی« اضافه کرد: هرچند 
محدودیت حضور اروپایی ها س��بب می ش��ود به 
دنبال گزینه های جایگزین باش��یم اما این مساله 
نبای��د به افزایش غیرمنطقی هزینه طرح ها منجر 

شود.
 )UMMC( »به تازگی هلدینگ »یو.ام.ام.سی
یکی از مجموعه های معدنی روس��ی با ۱۸ سال 
س��ابقه فعالیت، آمادگی خود را برای همکاری با 

صنایع مرتبط ایران اعلام کرده است.
امـکان تکرار رکوردهـای صادراتی  �

وجود دارد
معاون وزیر صنعت، مع��دن و تجارت در ادامه 
گف��ت و گو افزود: پارس��ال ارزش صادرات حوزه 
معدن و صنایع معدنی کش��ور به ۹ میلیارد دلار 

رسید که رکوردی در این عرصه بود.
به گفته کرباسیان، پارس��ال برای نخستین بار 
۵ میلیون تنی کنس��انتره و ۷۰۰ هزار تنی آهن 
اس��فنجی صادر ش��د ک��ه اقدام های��ی مثبت در 

راستای جلوگیری از خام فروشی بود.
این مقام مس��ئول تصریح ک��رد: در صورتی که 
در زمینه مس��ائل بانکی و جابجایی پول مشکلی 
پیش نیاید، امکان تکرار و حتی ارتقای رکودهای 

صادراتی وجود دارد.
رئیس هیات عامل س��ازمان توس��عه و نوسازی 
معدن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( همچنین 
با اش��اره به مکاتبه اخیر وزیر صنعت و رئیس کل 
گم��رک که بر مبنای آن صادرات فولاد و هر نوع 
فلز دیگر چه به صورت ش��مش یا اسلب یا کاتد و 
یا هر شکل دیگری بدون ارائه گواهی مبداء تولید 
آن ممنوع اس��ت، تصریح کرد: این اقدام، تمهید 
مناس��بی در راستای جلوگیری از خام فروشی بود 
تا ش��بکه بانکی هرچه بیشتر بتواند از ارزش پول 

ملی حمایت کند.

تشریح دلایل تعدیل مثبت ۳۴ درصدی »ومعادن«
مدیر مالی »ومعادن« مطرح کرد: 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه بعد از س��ال ها، اس��تقلال معدن 
مس س��ونگون نهایی شد، اعلام کرد: به زودی عملیات اجرایی تولید مس کاتدی در این 

معدن آغاز می شود. 
به گزارش ایرنا، رضا رحمانی در آیین تجلیل از مقام س��یدرضا مقیمی اصل، کارآفرین 
نمونه و پیشکسوت صنعت کشور، در تبریز افزود: با اجرایی شدن طرح تولید مس کاتدی 

در معدن مس سونگون، سالانه ۰۰۱ هزار تن از این محصول تولید خواهد شد. 
وی ادامه داد: قرار است از این پس همه مسائل مالی معدن مس سونگون در آذربایجان 
ش��رقی متمرکز شود، ضمن اینکه ایجاد ش��هرک تخصصی مس و طلا در این استان نیز 

در حال نهایی شدن است. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت اضافه کرد: سال گذشته ارزش فروش کنسانتره 
مس سونگون 2 هزار و ۰۰۵ میلیارد تومان بود، در حالی که گردش مالی شرکت عظیم 

تراکتورسازی تنها به یک هزار میلیارد تومان رسید. 
وی با اش��اره ب��ه اهمیت راهبردی مس در کش��ور یادآور ش��د: هر کس��ی در صنایع 

پایین دستی مس سرمایه گذاری کند، خوراکش را تامین می کنیم. 
معدن س��ونگون، دومین معدن مس بزرگ کشور، بعد از مس سرچشمه در شهرستان 

ورزقان استان آذربایجان شرقی واقع شده است. 
مس اس��تخراجی از معدن س��ونگون برای فرآوری، س��ال ها به معدن مس سرچشمه 

منتقل می شد. 

ایج��اد کارخان��ه تولید مس کاتدی در معدن س��ونگون از مطالبات مردم و مس��ئولان 
آذربایجان شرقی در دهه اخیر بود که با اهتمام ویژه دولت تدبیر و امید اجرایی می شود. 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی کشور نیز در این آیین از احداث نخستین شهر 
صنعتی ایران در تبریز خبر داد و گفت: این شهر تخصصی یک هزار و ۰۰۸ هکتار وسعت 

خواهد داشت. 
صادق نجفی افزود: در یک ماه آینده همچنین احداث بزرگترین فضای س��بز کشور به 

وسعت ۰۰2 هکتار در شهرک صنعتی شماره 4 تبریز آغاز می شود. 
در این آیین از یک عمر تلاش بی وقفه و فداکارانه سیدرضا مقیمی اصل، از کارآفرینان 

و پیشکسوتان بنام و شناخته شده صنعت و معدن کشور، تجلیل شد.

مدیر مالی ش��رکت توس��عه معادن و فلزات ایران با 
تشریح دلایل تعدیل ۳4 مثبت درصدی این شرکت، 
از برگزاری مجامع ش��رکت چادرملو و گل گهر تا پایان 
خرداد ماه و ملی صنایع مس ایران در تیر ماه خبر داد.
به گزارش بورس نیوز، مرتضی علی اکبری با اش��اره 
به افزایش سود و تعدیل ۳4درصدی »ومعادن« دلیل 
این افزایش را تغییرات در س��ود تقسیم شده واقعی در 
مجامع شرکت های سرمایه پذیر عنوان کرد که نسبت 

به پیش بینی اولیه افزایش داشته است.
وی اف��زود: همچنین صورتهای مالی حسابرس��ی 
نش��ده برخی از ش��رکت های بورس��ی مثل ش��رکت 
چادرملو و ش��رکت گل گهر منتشر شده است که با در 
نظر گرفتن درصد تقس��یم سود آن شرکت ها همانند 
س��ال های قبل، اقدام به شناسایی س��هم از سود آنها 

شده است.
علی اکبری در مورد چش��م انداز بازار س��نگ آهن 

گفت: پیش بینی ما این اس��ت که قیمت های جهانی 
س��نگ آهن که اکن��ون وضعیت خوب��ی دارد، تداوم 

داشته باشد.
وی در مورد بخش��نامه اخیر وزارت صنعت در مورد 
صادرات فولاد نیز گفت: این بخش��نامه مشکلی برای 
تولیدکنندگان فولاد که ص��ادرات نیز دارند، به وجود 

نمی آورد و تنها باید مبدا صادرات را اعلام شود.
عل��ی اکبری همچنی��ن تاثیر کم آب��ی برای برخی 

صنای��ع در پرتف��وی این ش��رکت را رد ک��رد و گفت: 
این ش��رکت ها مش��کلی بابت آب ندارن��د و از چاه ها و 
همچنی��ن فاضلاب ب��رای تامین آب خود اس��تفاده 

می کنند.
وی ب��ا بیان اینک��ه تولید ملی م��س در برهه ای به 
دلی��ل مواردی متوقف ش��ده ب��ود، اف��زود: تولید این 
ش��رکت طبق روال است و مشکلی از این بابت ندارد و 

قیمت های جهانی نیز وضعیت خوبی دارد.
ش��ایان ذکر اس��ت، اکنون ش��رکت فولاد مبارکه 
اصفهان با ۳۹.4۸ درصد، سهامدار اصلی توسعه معادن 
و فلزات ایران است و ۳ کرسی هیات مدیره »ومعادن« 

را در اختیار دارد، صندوق بیمه اجتماعی روس��تائیان 
و عشایر، بانک پاسارگاد و سرمایه گذاری صباتامین از 

دیگر سهامداران عمده این سرمایه گذاری هستند.

استقلال معدن مس سونگون 

خبر

جذب ۵ میلیارد  دلار 
فاینانس چین در معدن

کرباسیان در آستانه سفر رییس جمهوری  و در کنفرانس 
سرمایه گذاری چیـن اعلام کرد: 

ریی��س هی��ات عام��ل ایمی��درو در کنفرانس 
س��فر  آس��تانه  در  و  چی��ن  س��رمایه گذاری 
رییس جمهوری به آن کشور اعلام کرد: ۵ میلیارد 
دلار از فاینان��س 2۰ میلیارد دلاری ایران و چین 
در بخش معدن و صنایع معدنی ایران صرف شده 

است. 
به گ��زارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی)ایمیدرو(، مهدی 
کرباس��یان که در کنفرانس س��رمایه گذاری چین 
در پکن س��خن می گفت، تصری��ح کرد: از مجموع 
فاینانس��ی که بین 2کش��ور فعال ش��ده است، ۵ 
میلی��ارد دلار مرب��وط ب��ه حوزه مع��دن و صنایع 
معدن��ی بوده به طوری که 4 میلی��ارد دلار از این 
رقم در پروژه هایی که ایمیدرو با مش��ارکت بخش 

خصوصی در دست دارد، سرمایه گذاری شده است. 
کرباس��یان تاکی��د ک��رد: ب��ه نظ��ر می رس��د 
محدودیت های بین المللی تاثیر چندانی بر عملکرد 
طرف های چینی و همکاری ب��ا ایران ندارد و این 
ش��رکت ها، علاقه مند به توسعه همکاری با بخش 
مع��دن و صنایع معدن��ی ایران به وی��ژه ایمیدرو 

هستند. 
مع��اون وزیر صنعت، معدن و تجارت از س��وی 
دیگ��ر در کنفران��س س��رمایه گذاری چین گفت: 
تمایل به توس��عه همکاری ها با شرکت های چینی 

در حوزه فاینانس و سرمایه گذاری داریم. 
وی در ای��ن کنفران��س با برش��مردن طرح های 
توسعه ای ایران در این حوزه و سرمایه گذاری های 
مورد نیاز تاکید کرد: این پروژه ها فرصت جدیدی 

برای توسعه روابط دو طرف فراهم کرده است. 
برنامه جدید سالکو �

وی همچنین از برگزاری جلسه ای با مدیرعامل 
ان اف سی )شرکت فلزات غیرآهنی چین( خبر داد 
و اظهار کرد: در این نشس��ت طرف چینی از اتمام 
عملیات س��اخت پروژه آلومینیوم جنوب به عنوان 
بزرگترین طرح تولید ش��مش آلومینیوم در ایران 
تا پایان س��ال جاری خبر داد.  کرباس��یان افزود: 
ط��رح آلومینیوم جاجرم نیز در س��ال جاری وارد 
مدار تولید می شود، به گونه ای که شاهد راه اندازی 
 2کارخان��ه آلومینی��وم در تولید ش��مش خواهیم

 شد.  
کرباس��یان اظهار کرد: مدیرعامل این ش��رکت 
ب��ا هدف اجرای ی��ک مرحله ای فاز 2و ۳ س��الکو 

)آلومینی��وم جنوب( ب��ه ایران می آید ت��ا فاز2 با 
ظرفیت 6۰۰ه��زار تن اجرایی  ش��ود.  وی افزود: 
پروژه آلومینای خلیج فارس و بوکس��یت گینه نیز 
در س��فر آتی مدیرعامل انِ اف س��ی در دستور کار 

قرار دارد و آن 2پروژه نیز اجرایی می شود. 
بسـته جدید مالی در سـفر روحانی به  �

چین
رییس هیات عامل ایمیدرو در عین حال گفت: 
س��فر این هفته دکتر روحانی رییس جمهوری به 
چین و دیدار با ش��ی جین پینگ رییس جمهوری 
آن کش��ور، راه های توس��عه روابط به ویژه بخش 

اقتصادی را افزایش خواهد داد. 
کرباسیان افزود: این دیدار دریچه ای جدید برای 
بس��ط روابط ایران و چین خواهد بود.  کرباسیان 

خبر داد: قرار اس��ت بس��ته جدی��د فاینانس بین 
2کشور مطرح شود که فرصت مناسبی برای بخش 
مع��دن و صنایع معدنی ایران به منظور بهره گیری 

از این منابع جدید مالی است. 
رییس هیات عامل ایمیدرو همچنین اظهار کرد: 
در دی��داری که با ش��رکت بزرگ چین��ی »انرژی 
چاینا« انجام ش��د، این ش��رکت خواهان فاینانس 
و نی��ز س��رمایه گذاری در پروژه های ایران اس��ت. 
به گفته کرباس��یان، خط��وط انتقال آب، راه آهن، 
س��اخت نیروگاه و تامین تجهیزات از جمله موارد 
مورد علاق��ه طرف چینی اس��ت. وی افزود: مقرر 
ش��ده که تیم��ی از طرف ش��رکت چینی با هدف 
بررسی پروژه ها و ش��رایط همکاری به ایران اعزام 

شود.
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عملی��ات بهره برداری، اس��تخراج س��نگ آهن و 
باطله ب��رداری در مع��ادن س��نگ آهن س��نگان با 
برگزاری مناقصه عموم��ی 2 مرحله ای به پیمانکار 

واجد صلاحیت واگذار می شود. 
ب��ه گ��زارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدن��ی ایران)ایمیدرو(، 
مجتمع س��نگ آهن س��نگان در نظ��ر دارد انجام 
عملی��ات بهره ب��رداری و اس��تخراج س��نگ آهن و 
باطله برداری در معادن س��نگ آهن سنگان را طی 
مناقص��ه عموم��ی 2 مرحله ای به پیمان��کار واجد 

شرایط واگذار کند. 
شناس��ایی پیمان��کاران ذی ص��لاح دارای رتبه 
یک کاوش ه��ای زمینی به منظ��ور انجام عملیات 
در 2 گ��روه ال��ف و ب انجام می ش��ود.  گروه الف: 
عملی��ات بهره ب��رداری و اس��تخراج س��نگ آهن و 
باطله برداری در معادن C شمالی، باغک و دردوی 
مجتمع س��نگ آهن س��نگان.  گ��روه ب: عملیات 
بهره برداری و اس��تخراج سنگ آهن و باطله برداری 
در مع��ادن A، B و C جنوبی مجتمع س��نگ آهن 
س��نگان.  هر متقاض��ی که به ص��ورت انفرادی یا 
مشترک)کنسرسیوم/مشارکت(تمایل به شرکت در 
فراخوان هر دو گروه را داش��ته باش��د، در صورتی 
که در مناقص��ه موضوع گروه »الف« برنده ش��ود، 
حق ش��رکت در مناقص��ه موضوع گ��روه »ب« را 
نداش��ته و تم��ام پاکت ه��ای پیش��نهاد متقاضی 
انفرادی یا مشترک )کنسرسیوم/مشارکت( در گروه 
»ب« بازگش��ایی نشده و بازگش��ت داده می شود.  
متقاضیان می توانند اطلاعات تکمیلی را از پورتال 

ایمیدرو دریافت کنند. 

بررسی تعطیلی موقت و 
بخشودگی حقوق دولتی ۱۴ 

معدن سمنان
»بهروز اس��ودی« رییس سازمان صنعت، معدن 
و تج��ارت س��منان از بررس��ی تعطیل��ی موقت و 
بخشودگی حقوق دولتی ۱4 معدن این استان خبر 
داد.  به گزارش ایسنا، وی در شورای معادن استان 
که به ریاس��ت اس��تاندار برگزار ش��د، اظهار کرد: 
اکتش��اف، اس��تخراج و فرآوری، ۳ موضوع اساسی 
در معدن بوده که نیازمند تقویت زیرس��اخت ها در 
بخش معدن است.  اسودی افزود: بررسی پیشنهاد 
س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت اس��تان درباره 
ضابطه مند کردن تخفیف کاهش تناژ برای معادنی 
که کمتر از ظرفیت اس��می برداش��ت می کنند، از 
دیگر دس��تور کارهای این نشس��ت بود که توسط 
اعضای ش��ورا مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.  
رییس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
س��منان بر لزوم اجرای قوانین تاکید کرد و گفت: 
براس��اس قوانین فعلی، اگر میزان برداش��ت واقعی 
در معادن کمتر از ظرفیت اسمی باشد باید حقوق 
دولتی براساس ظرفیت اسمی محاسبه شود اما اگر 
این میزان برداش��ت بیشتر از ظرفیت اسمی باشد 

باید بر اساس برداشت واقعی محاسبه شود. 

ایده های ارزش آفرین در 
حوزه معدن و صنایع معدنی 

به نمایش در می آیند
جش��نواره ایده های ارزش آفرین معدن و صنایع 
معدن��ی 2۳ و 24 تیر ماه امس��ال برای حمایت از 

ایده های نوآورانه برگزار می شود.
به گزارش فارس، جشنواره ایده های ارزش آفرین 
معدن و صنایع معدنی )اینومان( با حمایت س��تاد 
توس��عه مواد و ساخت پیشرفته معاونت علمی 2۳ 
و 24 تیر ماه امس��ال برگزار می ش��ود. این رویداد 
تخصصی برای حمای��ت از ایده های نوآورانه معدن 
و صنایع معدنی اس��ت که توس��ط سازمان توسعه 
و نوس��ازی معدن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( 
برگزار می شود. علاقمندان برای ارسال ایده خود تا 

۱۱ تیر ماه مهلت دارند.
شناس��ایی نوآوران فناور بخ��ش معدن و صنایع 
معدنی، فرصت س��ازی ب��رای صاحب��ان ایده های 
معدنی و صنایع معدنی، تجاری سازی اید های برتر، 
حل مس��ائل ملی مبتنی بر اندیشه ایرانی، جلب و 
هدایت سرمایه گذاری، همگرایی صاحبان صنعت و 
پژوهشگران فناور و توسعه فضای تعامل، همفکری 

و خلاقیت از اهداف این جشنواره است.
همچنین فناوری های نوین اکتش��اف، استخراج، 
فرآوری و صنایع معدنی با تاکید بر فاوا، نانو و بایو، 
مدیری��ت انرژی و آب در مع��دن و صنایع معدنی، 
ایمنی، بهداشت و محیط زیست در معدن و صنایع 
معدن��ی، محصولات نوین و کاربردهای جدید مواد 
معدنی، مدیریت پس��ماند و باطله معدن و صنایع 
معدنی و خدمات پشتیبان زنجیره معدن و صنایع 

معدنی محورهای این رویداد است.
ایده های��ی که در این فراخ��وان ثبت نام کردند، 
بعد از طی ی��ک مرحل��ه داوری، فرصت عملیاتی 
ش��دن به دس��ت می آورند که این کار با پشتیبانی 
شتاب دهنده ها و مراکز سرمایه گذار انجام می شود.

نمایندگان کارگران ۳ معدن حش��ونی، هم��کار و پایدانا در اداره کار 
کرمان با مدیر روابط عمومی ش��رکت ذغال سنگ مالک این ۳ معدن و 
مسئولان اداره کار در رابطه با رسیدگی به مشکلات صنفی خود، جلسه 

ای برگزار کردند.
ب��ه گزارش ایلن��ا، حدود 2 هزار نف��ر از کارگران این س��ه معدن در 
اعت��راض به موقت ب��ودن قراردادهای کار، اجرایی نش��دن طرح طبقه 
بندی مش��اغل و... دس��ت از کار کش��یدند و در مح��ل کار خود حاضر 
نشدند. حاضران در این جلسه صورت جلسه ای نوشته اند که به امضای 
۳ طرف رس��ید و مقرر ش��د که نشستی در س��طوح بالاتر برگزار شود. 
پرداخت کامل حق بیمه کارگران در مش��اغل سخت و زیان آور، اجرای 

طرح طبقه بندی مش��اغل، اص��لاح وضعیت قرارداده��ای کار کارگران 
قرارداد معین از مواردی بود که در مورد آن مذاکره شد. کارگران نگران 
خصوصی س��ازی یک نفر از نمایندگان کارگ��ران در این مورد گفت: در 
حال حاضر کارگران 4۸ س��اعت در هفته کار می  کنند اما در مش��اغل 
سخت باید ساعت کار هفتگی ۳6 ساعت باشد لذا باید به ما از این بابت 
اضافه کار پرداخت ش��ود. ما همچنین تاکید داریم که باید به کارگران 
غذای گرم و شیر داده شود تا سلامت آنها تضمین شود. همچنین باید 
قراردادهای کار دائمی شود چراکه کار ما ماهیت مستمر دارد. همچنین 
ما در سال ۹۷ هیچ قرارداد موقتی را امضا نمی کنیم چراکه قرار نیست 

زیربار قرارداد موقت برویم.

وی افزود: کارگران نگران خصوصی س��ازی ش��رکت هس��تند چراکه 
تجربه های خصوصی سازی را دیده ایم و نمی خواهیم مصیبت آن سر ما 
هم خراب شود. »اکبر سلطانی« مدیر روابط عمومی شرکت ذغال سنگ 
در مورد موارد مطرح ش��ده در این جلس��ه گفت: مجلس باید در مورد 
دائمی ش��دن قراردادهای کار تکلیف ایجاد کند تا قرارداد دائمی منعقد 
ش��ود. در مورد طرح طبقه بندی مش��اغل هم باید بگویم که این کار در 
دست اقدام است. در بحث اضافه کار نیز کارکرد کارگران 4۸ ساعت در 
هفته نیست و کمتر است. نگرانی های کارگران در مورد خصوصی سازی 
شرکت نیز بیهوده است. حتی هیات امنای شرکت زیربار واگذاری سهام 

کارخانه نرفته است.

معدن جایگزین مناسب برای درآمدهای نفتی
رئیس خانه معدن ایران مطرح کرد

آثار نامطلوب تصمیمات دولت
رئی��س خانه معدن با انتقاد از تصمی��م دولت مبنی بر اختصاص یک 
درصد از درآمد فروش در معادن به دولت گفت: اگر امسال در عرضه نفت 
تغییراتی حاصل شود، بخش معدن جایگزین مطمئنی برای درآمدهای 

نفتی خواهد بود.
ب��ه گزارش خبرگزاری صدا و س��یما، محمدرضا بهرامن گفت: بخش 
معدن مصداق عینی تولید داخلی اس��ت بنابراین این بخش می تواند در 

افزایشی شدن نمودار تولید داخلی نقش اساسی ایفا کند.

وی اضاف��ه کرد: بخش معدن برای ایفای این نقش مهم خود نیازمند 
اصلاح قوانین و مقررات اس��ت تا دسترسی ما به بازارها و شرکای جدید 
تس��هیل شود ضمن اینکه شرکای جدید می توانند هم بازار خوبی برای 
ما تأمین کنند و هم تس��هیل کننده ورود تجهی��زات و فناوری های روز 

معدن به کشور باشند.
رئیس خانه معدن ایران، با بیان اینکه اجرایی شدن این نگاه جدید به 
معدن مس��تلزم همکاری همه دستگاه ها و نهادها است افزود: بخشی از 
این اقدامات متوجه مجلس، بخش��ی متوجه دولت و بخشی هم متوجه 

بخش خصوصی است.
این فعال در بخش مع��دن ادامه داد: بخش خصوصی آمادگی دارد از 
فناوری های نوین برای رش��د تولید داخل استفاده کند بنابراین مجلس 
و دولت باید با تغییرنگاه خود، عوامل بازدارنده را از س��رراه توسعه معدن 
بردارن��د. رئیس خانه معدن ایران با تاکید بر اینکه اگر امس��ال در عرضه 
نف��ت تغییراتی حاصل ش��ود، معدن می توان��د جایگزین مطمئن برای 
درآمدهای نفتی شود، گفت: متأسفانه در سال ۹6 تصمیماتی در دولت 
و مجلس در حوزه معدن اخذ شد که نگرانی هایی را برای تولیدکنندگان 
معدن��ی ایجاد کرد. بهرامن با اش��اره به اینکه س��رمایه گذاری در معدن 
در درازمدت به سوددهی می رس��د، افزود: سرمایه گذاران معدنی برای 
ورود به هر کش��ور قوانین و مقررات موجود در آن کشور در حوزه معدن 

را مدنظ��ر قرار می دهند. از این رو با تغییرات ناگهانی که برخلاف منافع 
اقتصادی به ویژه بخش معدن و براساس تغییرات جامعه تحمیل می شود 
نمی توانیم س��رمایه گذاری های بزرگ و جدید را در بخش معدن جذب 
کنی��م. وی اضافه کرد: تصوی��ب اختصاص یک درصد از فروش به دولت 
ک��ه در برخی بخش های معدنی این یک درصد معادل ۱۰ درصد س��ود 
آن مجموعه است، نوعی فاجعه است ضمن اینکه مصوبات این چنینی، 

آثار نامطلوبی را در جذب سرمایه گذاری های جدید برجای می گذارد.
رئیس خانه معدن ایران گفت: در زمانیکه نوسانات جهانی خود اثرات 
زیادی ازجمله رکود را در بخش معدن در پی دارد، در داخل باید قوانین 
و مق��ررات را ب��ه گونه ای وضع کنیم که کمترین آس��یب متوجه بخش 

معدن شود.

واگذاری عملیات استخراج 
سنگ آهن و باطله برداری 

در معادن سنگان

اخبار

رسیدگی به مشکلات 
کارگران شرکت ذغال 

سنگ کرمان با حضور 
نماینده کارفرما

دستیابی هر کشوری به توسعه اقتصادی ارتباط مستقیمی 
با بخش معدن و صنایع معدنی دارد و ایران به عنوان کش��ور 
برخوردار از این ظرفیت ها، در صورت توجه و مدیریت صحیح 

این حوزه می تواند به شکوفایی اقتصادی دست یابد.
ب��ه گزارش ایرنا، در هفته گذش��ته دو موض��وع مهم مورد 
توجه رسانه های کشور قرار گرفت که در کنار موضوع معدن، 
افزایش بهای مس��کن نیز به چش��م می خورد؛ مسائلی که در 
مطبوع��ات اقتصادی نیز بخش قابل توجه��ی از گفت وگوها، 

یادداشت ها و گزارش های خود را به آن اختصاص دادند.
پیوستگی معدن و توسعه پایدار �

بی شک بخش معدن و صنایع معدنی، پیشران اقتصاد کشور 
است و با متحول ش��دن این بخش، سایر بخش های صنعتی 
و اقتصادی کش��ور فعال می شوند. ش��اید در برخی نقاط دنیا 
فناوری، عامل اولیه توس��عه باش��د اما در ایران بخش معدن 
همواره موتور توس��عه کشور بوده و هست و این نکته ای است 

که نباید از آن غفلت کرد.
تاثیر معدن بر صنعت به اندازه ای جدی اس��ت که می توان 
ادع��ا کرد اگر صنای��ع مختلف به وی��ژه کارخانه های صنعت 
فولاد، کارخانه های س��رب و روی و نظایر آن در ایران سودآور 

هستند، به دلیل فعالیت معادن گوناگون در کشور است.
س��هم معدن در اقتصاد ایران چه کمتر و چه بیشتر از یک 
درصد باش��د، نباید یک نکته را فراموش کرد که تاثیر رش��د 
معدن بر رش��د اقتصاد ایران به طور مس��تقیم و غیرمستقیم 
بسیار بیشتر از تاثیر تجارت و حتی صنعت است زیرا براساس 
آمار س��ازمان جهانی کار به ازای هر شغل مستقیم در بخش 
معدن ۱۷ شغل وابسته و تکمیلی در این بخش ایجاد می شود. 
به عنوان مثال حجم فعالیت معدنکاری آن قدر چشمگیر است 

که به تنهایی سبب رونق حمل ونقل در کشور می شود.
در پ��ی تصمیم ترامپ برای خ��روج امریکا از برجام، برخی 
ش��رکت های اروپایی برای ماندن در بازار ایران یا ترک کردن 
آن دچار تردید ش��ده اند و هرچند که کمیس��یون اروپا اعلام 
ک��رده برای مقابل��ه با تحریم امری��کا قانون انس��داد را برای 
حفاظت از ش��رکت های اروپایی اجرایی می کند، اما همچنان 

گمانه هایی برای خروج این شرکت ها از ایران وجود دارد.
کامران وکیل، دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
محصولات معدنی کش��ور با اش��اره به اینکه طی س��ال های 
گذش��ته بیش از ۱۵ میلیون تن کالای معدنی سالانه از ایران 

به چین صادر شده است، خاطرنشان کرد: ما باید سعی کنیم 
از صادرات کالاه��ای خام و مواد اولیه که با نرخ خیلی پایین 
صادرمی ش��ود جلوگیری و مواد اولیه را ب��ه صورت کالاهای 

مصرفی مردم تولید و به بازار تقاضا عرضه کنیم.
تمای��ل  می ش��ود  باع��ث  مع��ادن  قان��ون  شفاف س��ازی 
س��رمایه گذاران خارجی و داخلی برای حضور در بخش معدن 
افزایش یابد. با این حال همچنان به دنبال این هس��تیم که با 
ارائه پیشنهادهای مناسب و کار کارشناسی برخی از ماده های 
قانون معادن را اصلاح کنیم. باید عوامل بازدارنده بخش معدن 
در مراحل اکتشاف تا بهره برداری شناسایی شود تا بتوانیم به 

نتایج مثبتی برای توسعه این بخش دست پیدا کنیم.
شرکت روس��ی UMMC یکی از بزرگ ترین شرکت های 
معدنی روس��یه است که برای همکاری با ایران اعلام آمادگی 
کرده است. البته معدن یکی از رشته های کاری آنها است؛ اما 
در حوزه معدن به خصوص فلزاتی همچون مس، روی، سرب، 
ط��لا، نقره، زغال س��نگ و عناصر نادر خاک��ی فعالیت زیادی 
دارن��د. این مجموعه 2 درصد از تولید مس، ۵/ ۱ درصد روی 
و ۳/ 2 درصد زغال سنگ دنیا را تامین می کند که تاکنون در 
حوزه معدن در ایران فعالیت نداشته و بیشتر به دنبال کار در 
حوزه تامین واگن و لکوموتیو برای ناوگان حمل ونقل کشور و 

خطوط مترو بوده است.
ایمیدرو )س��ازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران( علاقه مند ش��ده است هم در حوزه مس و هم در حوزه 
اکتش��افات و آموزش و س��رمایه گذاری در پروژه های معدنی 
روس ها وارد ش��وند. پروژه مهدی آباد س��ه دهه خوابیده بود و 
عملا فعالیتی در آن صورت نگرفته بود، اما در عرض یک سال 
پیش��رفت کار خوبی داشت و تمام زیرس��اخت ها و مطالعات 
آن انجام گرفت، تجهیزات کارخانه سفارش داده شد، نزدیک 
ب��ه 4۰۰ هزار تن سنگ ش��کن اروپایی وارد معدن ش��د و تا 
 الان بی��ش از ۳۰ میلی��ون ت��ن باطله برداری ص��ورت گرفته

 است.
از طرف��ی می توان گفت که تحریم ها ب��ه عنوان یک عامل 
بازدارنده اس��ت که می تواند تاثیر منفی در تقاضای تولیدات 
معدن داشته باشد و اگر به طور صحیح مدیریت نشود تامین 
ماشین آلات و تجهیزات با مشکل روبه رو می شود. اما باید در 
نظر داش��ت که تحریم ها در همه جوانب نمی تواند تاثیرگذار 
باشند. چون در اروپا واحدهای تولیدی و اکثرا کوچک مستقل 

از تصمیمات دولتی س��رمایه گذاری می کنند که با توجه ویژه 
به این بخش ها می توان مش��کلات را تا حدودی برطرف کرد. 
برای شرکت های بزرگ که با امریکا در ارتباط هستند یا عمده 
س��هام دار آنها امریکایی هستند این تحریم ها می تواند ایجاد 

محدودیت کند.
در م��ورد واحدهای کوچک که عمده فعالیت های اقتصادی 
در اختیار این بنگاه ها اس��ت با رابطه منظم و س��رمایه گذاری 
مش��ترک می توان هم در بازار و هم برای تامین قطعات مورد 
نی��از با آنه��ا همکاری داش��ت که در این زمینه تش��کل های 
بخش معدن می توانند مهم ترین ابزار باش��ند تا زمینه ورود به 

بازارهای اروپایی و آسیایی فراهم شود.
 ب��رای اینکه تاثی��ر تحریم ها از طری��ق واحدهای کوچک 
کاه��ش یابد این واحدها باید در کن��ار یکدیگر قرار بگیرند و 
دولت می تواند از ظرفیت تش��کل ها و اتاق ها بهره مند ش��ود. 
باید در نظر داش��ت این بحران همیش��گی نیست و شاید در 
کوتاه مدت تاثیرگذار باش��د اما در بلندم��دت می توان آن را 

مدیریت کرد.
با نگاه دقیق و مدیریتی می توان این آس��یب ها را در بخش 
تولید به حداقل رس��اند و همچنین با در نظر گرفتن مس��ائل 
آتی، فضای کس��ب و کار را بهبود بخشید که در شرایط امروز 
کش��ور می تواند بس��یار تاثیرگذار باش��د و اگر با سرمایه های 
خارجی بتوانیم واحدهای کوچک را س��رپا نگه داریم، یکی از 

دغدغه های دولت یعنی اشتغال مرتفع می شود. 
تش��کل های فعال در بخش معدن باید پیشنهادات خود را 
ارائه کنند تا زمینه س��از مدیریت بخش معدن شود و بهترین 
بسته پیش��نهادی در شرایط کنونی شفاف کردن قانون است 
تا س��رمایه ها به سمت بخش معدن س��وق یابند و واحدهای 
عمدتا کوچ��ک در بخش فرآوری فرص��ت یابند تولید ارزش 

افزوده کنند.
تکانه های بازار مسکن �

بازار مس��کن در اردیبهش��ت ماه با پرش ۸ درصد ماهیانه 
رکورد بالاترین رشد نرخ خود را طی شش سال اخیر شکست 
و در این بین برخی مش��اوران املاک ب��ه عنوان عامل گرانی 
عمل کردند. نرخ مس��کن ش��هر تهران با دو آمار متفاوت در 
اردیبهشت ماه بالاترین میانگین رشد ماهیانه را در شش سال 

اخیر تجربه کرد.
ب��ر اس��اس گ��زارش دفت��ر اقتص��اد مس��کن وزارت راه و 

شهرس��ازی، رشد نرخ مسکن ش��هر تهران در اردیبهشت ماه 
۱۳۹۷ نس��بت به فروردین ماه ۱2 درصد بوده و این در حالی 
اس��ت که آمار بانک مرکزی حکای��ت از افزایش ۸.۱ درصدی 
دارد. با این حال بر اس��اس گزارش بانک مرکزی نیز این رشد 

ماهیانه طی شش سال اخیر بی سابقه بوده است.
اثرپذیری بازار مس��کن از جهش ن��رخ ارز و طلا در دومین 
ماه از امسال خود را نشان داد. در اردیبهشت ۱۳۹۷ معاملات 
مسکن شهر تهران ۱6/۷ درصد و میانگین قیمت ها ۳۵ درصد 
نس��بت به ماه مش��ابه س��ال قبل افزایش یافت. در منطقه ۵ 
ش��اهد رش��د ۵۳/۵ درصدی میانگین ن��رخ بودیم و کمترین 
میزان رش��د به منطقه ۱6 با ۱2/۳ درصد افزایش نرخ نسبت 

به ماه مشابه سال قبل تعلق داشت.
بازار خانه های »کلیدنخورده« در پایتخت تحت تاثیر آرایش 
جدی��د خریداران مس��کن ب��ا دومین س��کته معاملاتی طی 
یک سال همراه ش��د. عوامل فروش »نوساز«ها اخیرا افزایش 
روزان��ه س��طح »قیمت پیش��نهادی« را در پی��ش گرفته اند. 
این اقدام در کنار س��ه حرکت دیگر باعث افت بیش��تر سهم 
خانه های »تا ۵ س��ال ساخت« از کل معاملات مسکن و رشد 
بیش از 4۰ درصدی حجم فروش »سالخورده« ها شده است. 
خری��داران در مواجه��ه با قیمت های نامتع��ارف واحدهای 
نوس��از، از گزینه های جایگزین استفاده می کنند. ناظران بازار 
اما ش��کل فعلی قیمت گذاری توسط عوامل فروش را به زیان 

رونق می دانند.
معاملات واحدهای مس��کونی نوساز تحت تاثیر کج رفتاری 
برخی فروشندگان آپارتمان های کلیدنخورده، برای دومین بار 
طی یک سال اخیر، دچار سکته شد. بررسی ها نشان می دهد 
اف��ت قابل توجه حج��م معاملات خرید واحدهای مس��کونی 
نوس��از که از نیمه دوم سال گذشته تحت تاثیر دست کم سه 
عامل عمده منجر به افزایش س��هم آپارتمان های س��الخورده 
از کل معاملات مسکن ش��ده بود به دلیل بروز عامل چهارم، 
هم اکنون وارد فاز جدیدی ش��ده اس��ت ک��ه می توان از آن با 

عنوان سکته دوم معاملات آپارتمان های نوساز یاد کرد. 
»دب��ه ک��ردن برخ��ی فروش��ندگان واحدهای مس��کونی 
نوس��از«تنها ب��ه فاصل��ه کمی از اع��لام نرخ پیش��نهادی به 
واس��طه های فروش ملک، منجر به تش��دید روند نزولی سهم 
آپارتمان های کلیدنخورده از کل معاملات خرید مسکن شده 

است.

دستیابی به توسعه اقتصادی از راه تقـویت معادن
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 قراضه های فلز سرخ 
را صادر نکنیم

آغاز عملیات ساخت 
فونداسیون کارخانه 

کنسانتره تیتانیوم

مج��ری ط��رح تیتانیوم کهنوج از آغ��از عملیات 
س��اخت بخش فونداس��یون کارخانه کنسانتره این 

طرح خبر داد. 
ب��ه گ��زارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران، بهروز رادفر 
با بیان این مطلب اظهار کرد: طرح تیتانیوم کهنوج 
از 2 بخش کنس��انتره )با ظرفی��ت ۱۳۰ هزار تن( 
و س��رباره )با ظرفیت ۷۰ هزار تن( تش��کیل شده 
که بخش کنس��انتره، تا پایان س��ال ۹۸ وارد مدار 
راهان��دازی خواهد ش��د. در حال حاض��ر کارخانه 
کنس��انتره در مرحله فونداس��یون اس��ت و بخش 
مهندسی پایه آن، حدود ۷۰ درصد پیشرفت دارد. 
وی ادامه داد: مناقصه پروژه سنگش��کن به اتمام 
رس��یده و تجهیز کارگاه آن در س��ال جاری انجام 
می شود. پست برق نیز آماده برگزاری مناقصه است. 
پروژه س��یلبند و دیوار پیرامونی هم به طور کامل 
انجام ش��ده اس��ت.  مجری طرح تیتانیوم کهنوج 
با اش��اره به میزان س��رمایهگذاری این طرح گفت: 
ب��رای اج��رای کل این ط��رح، 6۰۰ میلیارد تومان 
سرمایهگذاری نیاز است که ایمیدرو تاکنون حدود 
6۰ میلیارد تومان از منابع داخلی س��ازمان هزینه 
ک��رده اس��ت. وی ادامه داد: با بهرهب��رداری کامل 
طرح یاد ش��ده، حدود ۵۰۰ نفر به طور مس��تقیم 
مش��غول به کار خواهند ش��د.  رادفر خاطرنش��ان 
کرد: اکتشافات تکمیلی بخش معدن نیز در مرحله 

برگزاری مناقصه مجدد قرار دارد.

سارا اصغری
روزنامه نگار

فولاد شادگان نخستین رکورد تولید ماهانه آهن 
اسفنجی در س��ال ۱۳۹۷ را به ثبت رساند و تولید 

در این مجموعه به ۷۰ هزار تن نزدیک شد. 
به گزارش چیلان، کارخانه آهن اس��فنجی فولاد 
ش��ادگان توانس��ت با تولید 6۹ هزار و ۸۳۸ تن در 
اردیبهش��ت ۹۷ رکورد دی ۹6 که 6۰ هزار و ۳۰۷ 

تن بود را ارتقا دهد. 
این میزان تولید معادل ۹4 درصد ظرفیت اسمی 
کارخان��ه و 2/۵ درصد بیش��تر از برنامه بوده که با 

آماده به کاری ۹۹/ ۹۷ درصد یعنی حدود یک روز 
توقف در ماه حاصل شده است. 

عباس تفضلی، مدیرعامل فولاد ش��ادگان، ضمن 
تبریک به تمام کارکنان فولاد شادگان برای کسب 
این موفقیت گفت: مهم ترین دلایل دس��ت نیافتن 
ب��ه ظرفیت اس��می ماهانه، کیفی��ت متغیر گندله 
به دلی��ل تامین از منابع مختلف، راه اندازی نش��دن 
ماشین انباشت برداشت به منظور اختلاط گندله ها 
و پایل س��ازی و ش��ارژ مداوم دی بی��ن، نگرانی از 

وضعیت ک��وره به دلیل ه��ات اس��پات رخ داده در 
شهریور سال گذش��ته و تغییر مشخصات فیزیکی 
گاز تحویلی به کارخانه )سنگینی گاز( بوده است. 

گفتنی است که ثبت رکورد روزانه 2۵2۰ تن در 
روز یعنی ۵ درصد بیشتر از ظرفیت اسمی نیز در2 

اردیبهشت به ثبت رسیده است. 
واحد احیای مس��تقیم فولاد ش��ادگان آذر سال 
گذش��ته با حضور مع��اون اول رییس جمهوری به 

بهره برداری رسیده بود. 

م��س یک��ی از پربازیافت ترین فل��زات جهان 
قلمداد می ش��ود. براس��اس آمار رس��می به طور 
تقریب��ی ۱2 درصد م��س به صٌ��ورت بازیافت به 
چرخ��ه آن بازمی گ��ردد. از این رو ن��رخ بازیافت 
م��س بالات��ر از فلزات دیگر اس��ت. بازیافت مس 
می تواند بخ��ش قابل توجهی از هزینه های تولید 
مس را جبران کند. با توجه به این موضوع باید به 
پدیده ای به نام »ضایعات مس« در کش��ور توجه 
بیش از پیش داشته باشیم و به هیچ عنوان اجازه 
ص��ادرات ب��ه آن ندهیم. این در حالی اس��ت که 
ضایعات مس، شبکه جمع آوری منسجمی ندارد، 
گوی��ا نمکی ها تنه��ا کانال منس��جم جمع آوری 
فلزات در سطح شهرها به شمار می روند. هر چند 
این ضایعات باعث شده آنها به نان و نوایی برسند 
ام��ا موضوع م��ورد تاکید این اس��ت که در چند 
دهه  گذش��ته، صنعت ما در کشور به این نتیجه 
نرسیده که شبکه منسجمی برای بازیافت فلزات، 
طراحی و فرهنگ سازی کند. این در حالی است 
که برخی کشورها با همان ضایعات، کشورشان را 
اداره می کنند. موضوع دردناک در زمینه ضایعات 
مس این است که این ضایعات بسیار ارزشمند با 
کمترین ذوب حاصل می ش��ود و می توان آنها را 
صادر کرد، این در حالی است که نباید به چنین 
محصولات��ی اجازه ص��ادرات داده ش��ود. از آنجا 
که صادرکنن��دگان از معافیت ه��ای مالیاتی نیز 
برخوردارند ص��ادرات چنین مواد خامی جذابیت 

بسیار ایجاد می کند. 
 مس��ئله دیگر این اس��ت که صادرات ضایعات 
مس را کس��انی انجام می دهن��د که این کار تنها 
برای ش��ان جنبه تجارت دارد و کار تخصصی در 
زمین��ه خود مس انج��ام نمی دهند، در حالی که 
بهتر بود صادرات آن را تولیدکنندگان یا کسانی 
انج��ام می دادن��د که ب��ه نحوی با م��س درگیر 
هس��تند. مگر در کشور چند کارخانه مس وجود 
دارد ک��ه نتوانیم موضوع بازیافت ضایعات مس را 

برای آنها سامان دهی کنیم؟ 
با توجه به اهمیت ضایع��ات فلزات و چرخش 
آنه��ا در حیات صنع��ت، چه خوب ب��ود که این 
ضایع��ات را در مرحله نخس��ت به صورت نظامند 
جمع آوری کرده و در گام بعدی با ورود به بورس 
کالا، س��امانه قیمت گذاری مناسبی برای آنها به 
وجود می آوردیم و از صادرات آنها نیز پیشگیری 

می کردیم. 

پول به فولاد چابهار رسید
مدیرعامل س��ازمان منطقه آزاد چابهار از نهایی شدن تامین اعتباری 
معادل ۱۱2 میلیون یورو توس��ط صندوق توس��عه ملی برای ایجاد فاز 

نخست مجموعه فولاد در منطقه آزاد چابهار خبر داد. 
به گزارش ایسنا، عبدالرحیم کردی با اشاره به اینکه پروژه فولاد یکی 
از پروژه های مهم دولت یازدهم بود که در چابهار پیش بینی ش��د، اظهار 
کرد: این پروژه یکی از پروژه های کلان کش��ور اس��ت که در کنار پروژه 
پتروشیمی تعریف شد و ایجاد فاز نخست آن با ظرفیت ۱/6 میلیون تن 

در اواخر سال ۱۳۹4 در دستور کار قرار گرفت. 

وی ادام��ه داد: همزمان با س��اخت و اتخاذ مجوزه��ای قانونی و فنی 
مجموعه فولاد، موضوع تامین منابع مالی آن در دستور کار قرار گرفت. 
مدیرعام��ل س��ازمان منطق��ه آزاد چابهار با بیان اینک��ه تامین ۱۱2 
میلیون یورو از منابع فاز نخس��ت به صورت گش��ایش اعتبار اس��نادی 
توسط صندوق توسعه ملی نهایی شد، گفت: با تامین این رقم پیش بینی 
می کنیم که پروژه با سرعت بیشتری در دستور کار قرار گیرد و در مدت 
۱۸ ماه بر اس��اس برنامه زمان بندی شده به تولید برسد.  کردی با اشاره 
به اینکه میزان فولاد تولید ش��ده برای کل پروژه فولاد در منطقه چابهار 

معادل ۳/2 میلیون تن اس��ت، خاطرنشان کرد: فاز نخست این مجموعه 
۱/6میلیون تن ظرفیت تولید خواهد داشت و ظرفیت تولید فاز دوم نیز 
به همین میزان اس��ت.  وی با تاکید بر اینکه این پروژه نخس��تین واحد 
صنعتی بزرگ اس��ت که در منطقه آزاد چابهار به بهره برداری می رسد، 
اظهار کرد: با ایجاد مجموعه فولاد در چابهار موتور صنعتی شدن منطقه 
روشن می شود و با توجه به اینکه فولاد محرکی برای دیگر صنایع است 

پیش بینی می کنیم موجبات رونق سایر صنایع در منطقه ایجاد شود.
مدیرعامل س��ازمان منطقه آزاد چابهار افزود: مواد اولیه بس��یاری از 
صنایع فولاد اس��ت و بسیاری از قطعه س��ازی ها و فعالیت های صنعتی 

پایین دستی با مواد اولیه فولاد، کار خود را پیش می برند. 
کردی با اش��اره اینکه سیاست اتخاذ ش��ده در ارتباط با ایجاد صنایع 

در س��واحل جنوبی در راس��تای انتقال صنایع آب بر به س��واحل کشور 
اس��ت، گفت: وقت��ی صنعتی در این امتیاز ش��کل می گیرد تمایل برای 
سایر تولیدکنندگان نیز ایجاد می شود تا به جای استان های مرکزی در 

مناطق ساحلی فعالیت کنند. 
وی ادامه داد: از دیگر الزام های این پروژه، نیروی کار متخصص است و 
باید بدانیم که پروژه فولاد در منطقه آزاد چابهار حجم بالای اشتغالزایی 

را به همراه خواهد داشت. 
لازم ب��ه ی��ادآوری اس��ت در ابت��دای دول��ت یازدهم 2 پ��روژه مهم 
پتروش��یمی و ف��ولاد برای منطقه آزاد چابهار تعریف ش��د تا نقش قابل 
توجهی در اقتصاد ملی داشته باشد و از این طریق زنجیره تولید تکمیل 

شود تا در راستای انتقال صنایع آب بر به سمت سواحل حرکت کنیم. 

ثبت نخستین رکورد 
 فولاد شادگان 

در سال 97

یادداشت

خبر

 سایه سنـگین سیاست
 بر تشکیل بازارهای 
منطقه ای فولاد

یکی از اه��داف صادراتی در نظر   سارا اصغری:
گرفته شده برای امسال، برنامه ریزی برای ۱2 میلیون 
تن صادرات اس��ت. یکی از احتمالات برآمده از برجام 
بدون امریکا برای کش��ور ما، کاه��ش میزان صادرات 

فولاد خواهد بود.
واحدهای فولادی در 2 سال گذشته به واسطه برجام 
قادر ش��ده بودند بازارهای صادراتی خود را گس��ترش 
دهن��د و به بازارهای صادراتی جدید نیز دس��ت یابند 
اما با بدعهدی امریکا در قبال برجام، ممکن اس��ت این 
مورد تحت تاثیر قرار گیرد. البته یکی از پیشنهاد های 
مطرح ش��ده برای صادرات ایج��اد بازار های منطقه ای 

است.
بی تجربه نیستیم �

منص��ور ی��زدی زاده، مدیرعامل ش��رکت ملی فولاد 
ای��ران در پاس��خ ب��ه این پرس��ش که »برای امس��ال 
پیش بین��ی ۱2 میلیون تن صادرات فولاد ش��ده بود، 
آی��ا ش��ما گمان نمی کنید ب��ا خروج امری��کا از برجام 
می��زان صادرات فولاد کاهش پی��دا کند« عنوان کرد: 
احتم��ال دارد خ��روج امریکا از برج��ام روی صادرات 
فولاد تاثیرگذار باش��د و اینگونه نیس��ت که ادعا کنیم 
برجام بدون امریکا صددرصد برای صادرات ما بی تاثیر 
خواهد بود. یزدی زاده در ادامه خاطرنش��ان کرد: البته 
موضوع این اس��ت که ما همیش��ه در تحریم بوده ایم و 
تحریم، موضوع جدیدی برای ما به شمار نمی رود بلکه 
تنها شدت تحریم ها در دوران مختلف فرق کرده است. 
وی افزود: درحال حاضر فکر نمی کنم با شرایط جدید، 
مش��کلی برای تولید کشور ایجاد شود اما ممکن است 
تا حدی روی صادرات تاثیرگذار باش��د. البته با افزایش 
بازارهای صادراتی در کش��ورهای منطقه مانند عراق و 

سوریه می توان آن را جبران کرد.

تسهیلات از بین می رود �
در دوران برج��ام جری��ان صادرات ب��رای فولادی ها 
بس��یار روان ش��ده بود. ای��ن مطلب را عزی��ز قنواتی، 
مدیرعامل فولاد امیرکبیر کاش��ان عنوان کرد و گفت: 
آنچه پس از برجام اتفاق افتاد، تسهیل روابط بین الملل 
در زمینه صادرات بود. به عبارت دیگر ما قادر ش��دیم 
به هر کجا که بخواهی��م صادرات انجام دهیم. موضوع 
بع��دی، کاهش هزینه های صادراتی ب��ود. به علاوه در 
این دوران بازاریابی های جدیدی برای ش��رکت های با 
رویکرد صادراتی انجام ش��د و بسیاری از واحدها قادر 
شدند علاوه بر کشورهای هدف صادراتی که از گذشته 

داشتند، به بازارهای جدید دست یابند.
 قنواتی در ادامه یادآور ش��د: در زمینه ارز نیز شاهد 
ثب��ات بودیم. از این رو صادرات دارای توجیه اقتصادی 
بود و بسیاری از شرکت های بزرگ فولادی با صادرات 
س��رپا بودند که اگر به عملکرد آنها در سال ۹6 نگاهی 
بیندازیم متوجه می شویم این شرکت ها از سود خوبی 
برخوردار ش��دند. وی با اشاره به خروج امریکا از برجام 
عنوان کرد: با خارج ش��دن امریکا از برجام با تس��هیل 
ص��ادرات روبه رو نخواهیم ب��ود، بازارهای صادراتی که 
روی آنه��ا کار کرده بودیم را از دس��ت خواهیم داد و 
هزینه ه��ای صادراتی نیز افزایش پی��دا می کند. از این 
پس صادرات را با عناوی��ن مختلف باید انجام دهیم و 
ت��ا زمانی که ارز آن را دریافت کنیم مدت زیادی طول 

خواهد کشید.
مدیرعامل فولاد امیرکبیر کاشان در ادامه یادآور شد: 
البته بر اس��اس ارزی که از س��وی دولت تعیین شده 
است، برای بخش خصوصی که زنجیره را به طور کامل 
در اختیار ندارد و حتی واحدهایی که زنجیره را به طور 
کامل در اختی��ار دارند، دیگر صادرات صرفه اقتصادی 

نخواهد داش��ت و این موضوع سبب می شود بازاری را 
که به دس��ت آورده بودیم، از دس��ت بدهی��م و با مازاد 
تولید روبه رو خواهیم ش��د که هم امکان فروش داخل 
و هم امکان صادرات آن کاهش می یابد. وی ادامه داد: 
با توجه به تخصیص نیافتن بودجه به ساخت وس��از در 
امس��ال و تثبیت نشدن نرخ ارز و سکه و... حوزه تولید 
داخلی رونقی نخواهد داشت و ممکن است به وضعیت 
س��ال ۹۵ برگردیم که انبارهای ما مملو از کالا ش��ده 
بود. این موضوع سبب می شود برخی از تولیدکنندگان 
کاهش تولید داش��ته باش��ند یا از چرخه خارج شوند، 
همان گونه که در بلاتکلیفی بازار ابتدای امسال، خیلی 

از واحدها تولید و عرضه نداشتند. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش که آیا برای صادرات 
بیش��تر نمی توان ب��ازار منطقه ای ایجاد ک��رد، گفت: 
بازارهای منطقه بیش��تر تحت تاثیر اتفاق های سیاسی 
هس��تند. برای مثال نگرش ها و سیاس��ت های بازاری 
مانن��د عراق با تغیی��ر حاکمیت سیاس��ی تغییر کرده 
اس��ت. انتخابات جدید عراق، رویکرد متفاوتی نس��بت 
به گذش��ته دارد و ممکن اس��ت صادرات ما را به عراق 
محدودت��ر کند. در س��وریه و کش��ورهای منطقه نیز 
تغییرات سیاس��ی، بسیار تاثیرگذار اس��ت و بازارهای 
آنه��ا را تحت تاثیر قرار می ده��د. از این رو برنامه ریزی 

بلندمدتی نمی توانیم داشته باشیم. 
وی در ادامه افزود: از س��وی دیگ��ر قوانین حمایتی 
داخلی باید انعطاف پذیر و به دور از فش��ارهای سیاسی 
باش��ند تا از کالای داخلی حمایت کنن��د. مدیرعامل 
فولاد امیرکبیر کاش��ان در پاس��خ به این پرس��ش که 
درحال حاض��ر بهترین عملکرد ما چه می تواند باش��د، 
عنوان ک��رد: درحال حاضر بهتری��ن عملکرد ما تعامل 
دولت با بخش خصوصی اس��ت که قوانین را بر اساس 

ش��رایط تدوین کنند تا مشکلی در روند تولید داخل و 
صادرات ایجاد نش��ود. آنجایی که مشوق صادراتی لازم 
اس��ت، دولت باید مش��وق صادراتی ارائه کرده و تعرفه 
مناسبی اعمال کند. قوانین باید بر اساس تغییر شرایط 

فروش و صادرات اعمال شوند.
از  � بدتـر  داخلی هـا  موضع گیـری 

تحریم هاست
درباره خروج امریکا از برجام، س��یدرضا شهرستانی 
عض��و هیات مدیره انجم��ن تولیدکنن��دگان فولاد نیز 
اظه��ار ک��رد: درحال حاض��ر برخ��ی موضع گیری های 
داخلی ب��ه مراتب بدتر از موضع گیری هایی اس��ت که 
خارجی ه��ا در قبال ما دارند. موض��وع، تاکید دولت بر 
دلار 42۰۰ تومانی اس��ت در حالی  که دولت باید برای 
صادرات مش��وق های صادراتی در نظر بگیرد. بازار باید 
خودش را با عرض��ه و تقاضای نرخ دلار تنظیم کند تا 

نرخ واقعی شکل بگیرد. 
درحال حاض��ر، هم از س��مت امریکا و هم از س��وی 
سیاس��ت های داخلی ب��ه تولیدکنن��دگان ضربه وارد 
می شود و اگر چاره ای برای آن نیندیشیم ممکن است 
این موضوع تبدیل به یک فاجعه ش��ده و بس��یاری از 
کارخانه ها تعطیل ش��وند. وی در پاسخ به این پرسش 
که آی��ا نمی توانیم بازار منطقه ای ف��ولاد ایجاد کنیم، 
گفت: بازار عراق و افغانستان را در اختیار داریم که آنها 
هم چندان مشتاق نیس��تند. از سوی دیگر کشورهای 
عربی با امریکا همراه هستند و تمایل به همکاری با ما 
ندارند. شهرس��تانی در ادامه تاکید کرد: ما باید تعامل 
بیشتری با دنیا برقرار کنیم و به سمت تولید انرژی های 
نوی��ن مانند انرژی های خورش��یدی برویم. برای مثال 
کش��وری مانند عربس��تان در حال س��رمایه گذاری در 

زمینه انرژی های خورشیدی است.



همفکری دولت با تشکل ها، 
پیش نیاز خصوصی سازی

حمایت های مطرح شده در زمینه خصوصی سازی 
در حد صحبت و ش��عار باقی مانده و همین واحدهای 
دولتی و خصولتی، مس��ائل و مشکلات زیادی را برای 

سایر تولیدکنندگان به  وجود آورده است.
به گزارش چیلان، جهانبخش شکری، رئیس هیات 
مدی��ره جهان فولاد غ��رب گفت: دولت ب��ه این باور 
رس��یده که اگر به سمت خصوصی سازی حرکت کند 
کارها خیلی راحت تر و بهتر پیش می رود اما نتوانسته 

تاکنون این موضوع را عملیاتی کند.
وی افزود: ش��اهد هستیم که تولیدکنندگان بزرگ 
در کشور عمدتا دولتی یا نیمه دولتی هستند درحالی 
ک��ه اگر خصوصی س��ازی به درس��تی ص��ورت گیرد 

بسیاری از مسائل خود به  خود حل می شود.
ش��کری اظه��ار ک��رد: حمایت هایی ک��ه در زمینه 
خصوصی سازی مطرح می شود در حد صحبت و شعار 
باقی مانده و در عمل اقدامی نمی شود و همین دولتی 
بودن واحدها، مسائل و مشکلات زیادی را برای سایر 
تولیدکنندگان به وجود آورده است. واحدهای دولتی 
رقبایی قوی برای ش��رکت های خصوصی هس��تند و 
دولتی ها از امکاناتی استفاده می کنند که خصوصی ها 

از آن برخوردار نیستند.
وی ادام��ه داد: بنابراین باید بحث خصوصی س��ازی 
را از ش��عار به عمل برسانیم و لازمه آن این است که 
دولتمردان با انجمن های مختلف نشست هایی داشته 
باشند و با همفکری، راهکارهایی را مشخص کنند که 

این خصوصی سازی را از شعار به عمل برسانند.
رئی��س هیات مدیره جهان فولاد غرب تصریح کرد: 
دولت باید پیش قدم ش��ود تا این رقابت ناس��الم بین 

بخش خصوصی و دولتی از میان برداشته شود. 

صنعت فولاد آمادگی رشد را 
دارد

در ح��ال حاضر صنعت فولاد ای��ن آمادگی را دارد 
تا خود را رش��د ده��د و چون در زمین��ه تولید ورق، 
تیرآهن و میلگرد صادر کننده هستیم قادریم حتی به 

کشورهای اروپایی صادر کنیم.
حمیدرض��ا فولادگ��ر، عض��و کمیس��یون صنایع و 
معادن مجلس شورای اس��لامی در خصوص عملکرد 
تولیدکنن��دگان فولاد در برجام و بعد از برجام، اظهار 
کرد: تولید کنندگان فولاد به س��راغ برخی ش��رکت  
اروپای��ی به منظور همکاری رفتن��د و مباحثی نیز در 
خصوص همکاری در زمینه نوسازی و تولید تجهیزات 
فولادسازی و تحقیق و توسعه مطرح شد و مواردی از 

این مباحث منجر به امضا تفاهم نامه شد.
عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس ش��ورای 
اس��لامی اف��زود: از دوران قب��ل از برج��ام و اعم��ال 
تحریم ه��ا تجربه خوب��ی داریم، در صنع��ت فولاد به 
ش��رایطی رس��یده ایم که می توانیم اکثر تجهیزات آن 

را در داخل کشور تولید کنیم.
نماینده مردم اصفهان در مجلس ش��ورای اسلامی 
با اش��اره به اینکه نباید فرصت ها را از دس��ت بدهیم، 
صنع��ت فولاد به دلیل وجود مع��ادن، انرژی و نیروی 
انس��انی در کش��ور یک مزیت نسبی اس��ت و اولویت 
دارد، ادامه داد: در بخش هایی که فناوری ما هنوز نیاز 
به بروزرس��انی دارد و باید از فناوری بیرون اس��تفاده 
نماییم، لازم است تا از مسیرهایی که می توانیم نیازها 
را وارد کنی��م، نباید دس��ت روی دس��ت بگذاریم که 

نتیجه برجام جدید و شرایط چگونه می شود.
این نماینده مردم در مجلس ش��ورای اس��لامی در 
پایان با تاکید بر اینکه باید فناوری هایی که لازم داریم 
را از مس��یرهای مختل��ف وارد کنی��م و نباید به امید 
اقدامات ش��رکت های اروپایی بنش��ینیم، خاطرنشان 
کرد: در حال حاضر صنعت فولاد این آمادگی را دارد 
تا خود را رش��د دهد، درحال حاض��ر در زمینه تولید 
ورق، تیرآهن و میلگرد صادر کننده هستیم و حتی به 

کشورهای اروپایی صادر می کنیم.

 خروج قطار باری
 مجتمع فولاد نیشابور

خروج قطار باری مجتمع فولاد نیش��ابور خراس��ان 
رضوی از ریل خسارت مالی و جانی درپی نداشت.

به گزارش  چیلان ، سعید شیبانی، فرماندار نیشابور 
اظهار کرد: این اتف��اق در خط فرعی نزدیک مجتمع 
فولاد نیشابور رخ داد. وی در خصوص علت این حادثه 
گفت: قطار باری مجتمع فولاد در خط فرعی در مسیر 
برگشت و پس از تخلیه بار فولاد به علت سرعت زیاد 
و ناتوان��ی در کنت��رل قطار، دچار خ��روج چهار واگن 
انتهایی از ریل ش��د که خوش��بختانه ب��ه دلیل خالی 
بودن بار، خس��ارتی به بار نیامد. شیبانی با بیان اینکه 
پس از س��اعتی تلاش، واگن های از ریل خارج ش��ده 
ب��ه ریل و چرخه فعالیت بازگش��ت، افزود: این حادثه 
در خط فرعی رخ داده و مش��کلی در مسیر فعالیت و 

انتقال فولاد تولیدی مجتمع ایجاد نشده است.
لازم به یادآوری اس��ت که خط تولید گندله سازی 
مجتمع فولاد خراس��ان با ظرفیت تولید س��الانه 2.۵ 
میلی��ون تن گندله، یکی از حلقه ه��ای زنجیره تولید 
در مجتمع فولاد خراس��ان است و تمام مراحل تولید 
فولاد از گندله تا محصول نهایی در شرق کشور انجام 

می شود.
گفتنی است که شهر نیش��ابور در ۱2۷ کیلومتری 

غرب مشهد واقع است.

صنایع معدنی
یکشنبه
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تغییر رویکرد خصوصی سازی به 
سمت سهامداری و ادغام

تجمیع و ادغام واحدهای کوچک در یکدیگر علاوه بر افزایش بهره وری واحدها، 
سبب می شود واحدها در فعالیت های خود رفیق یکدیگر باشند نه رقیب یکدیگر.
به گ��زارش چیلان، فرزاد ارزانی مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد هرمزگان جنوب 
ضمن بیان این نکته که در اصل 44 که متولی آن دولت اس��ت بایس��تی به گونه 
ای عمل می ش��د که ش��اهد یک خصوصی س��ازی هدفمند و نظام مند باش��یم 
گفت: به بیان بهتر خصوصی س��ازی باید به ش��یوه ای عملیاتی شود که در قالب 
 منافع مش��ترکی که تعریف می گردد، شرکت های خصوصی شده رقیب یکدیگر

 نشوند.

وی افزود: برای مثال فولادی ها و س��نگ آهنی ه��ا می توانند از طریق تعریف 
سهامداری در منافع یکدیگر شریک شوند. لذا علاوه بر تکمیل زنجیره، کلیه حلقه 

ها در منافع یکدیگر شریک شده و تضاد منافعی ایجاد نمی شود.
ارزانی خاطرنش��ان کرد: حال که خصوصی س��ازی به ش��کل فعلی و از بالا به 
پایین عملیاتی ش��ده و از سویی امکان برگشت به عقب وجود ندارد باید وضعیت 

را مدیریت کرد.
وی تشکیل ستاد زنجیره فولاد را در راستای مدیریت همین شرایط عنوان کرد 
و گفت: پیشنهاد این است که از این پس خصوصی سازی به صورت سهامدار کردن 

واحدها در یکدیگر اتفاق بیافتد. 
بنابراین تجمیع و ادغام واحدهای کوچک در یکدیگر س��بب می ش��ود اولا در 
فعالیت های خود رفیق یکدیگر باش��ند نه رقیب یکدیگر و ثانیا بهره وری آنها نیز 

افزایش پیدا می کند چون در واحدهای بزرگ تولیدکننده فولاد کشور بسترهای 
لازم برای برخورداری از یک زنجیره تولید فراهم است.

مدیرعام��ل فولاد هرم��زگان در خاتمه اظهار کرد: همچنی��ن می توان پس از 
اصلاح قوانین خصوصی سازی، شرکت های به بهره برداری نرسیده یا کم بازده و 
بدون بازده را پس از ارزیابی های دقیق به شرکت های توانا و باتجربه واگذار نمود 
و س��پس هزینه س��رمایه گذاری فوق را پس از راه اندازی و از طریق منافع حاصل 

از تولید آن اخذ کرد.
لازم به ذکر اس��ت، ادغام و بعضا س��هامداری مبحثی است که چند صباحی در 
کشور مورد توجه قرار گرفته و به تازگی شاهد ایجاد کنسرسیوم مشترک شرکت 
ه��ای فولاد هرم��زگان، صبافولاد خلیج فارس و فولاد قش��م )اینجا( برای تحقق 

تولید ۱۰ میلیون تن فولاد در هرمزگان بودیم.

اخبار

قی��اس صحیح به��ره وری نی��روی انس��انی در 
ش��رکت های دولت��ی و خصوصی نش��ان می دهد، 
ش��رکت های خصوصی عملکرد بهت��ری در زمینه 

بهره وری و سرانه تولید در ایران دارند.
به گزارش چیلان منص��ور یزدی زاده مدیرعامل 
شرکت ملی فولاد ایران ضمن بیان این مطلب که 
بهره وری نیروی انسانی به عنوان یکی از مولفه های 
اصلی در کاهش قیمت تمام شده فولاد نقش بسزا 
و مهم��ی دارد، گفت: هرآنچه س��رمایه گذاری در 
نیروی انسانی ش��ود در طرف دیگر شاهد کاهش 
قیمت تمام شده و افزایش سود بنگاه و سهامداران 

خواهیم بود.
وی اف��زود: متاس��فانه بح��ث به��ره وری نیروی 
انس��انی در کش��ور ما مغفول مانده و با وجود دارا 

بودن نیروهای کارآمد در کش��ور اما به جهت خلأ 
مدیریت دانش در زمینه آموزش نیروی انس��انی، 
ع��دم برنامه ری��زی منس��جم و ع��دم فعالیت در 
زمینه ای که فراخور علایق آنها باشد، بعد از مدتی 

نیروها بهره وری خود را از دست می دهند.
ی��زدی زاده تصری��ح کرد: بحث دیگ��ر در حوزه 
منابع انسانی، موضوع سرانه تولید کارکنان )نسبت 
تولید به پرسنل( در کارخانجات فولادی است. این 
نس��بت در صنعت فولاد ایران خیلی پایین اس��ت 
و متاس��فانه ب��ه دلیل تصمیم های��ی که طی چند 
س��ال گذش��ته در زمینه جذب نیروی انسانی در 
واحدهای فولادی اتخاذ شد سرانه تولید کارکنان 

نس��بت به کش��ورهای صاحب نامی ک��ه در فولاد 
جهان وجود دارند بس��یار پایین آمد و از نرم های 

جهانی فاصله زیادی گرفتیم.
مدیرعامل ش��رکت ملی فولاد ایران خاطرنشان 
کرد: قاعدت��ا برنامه ریزی ها باید به گونه ای باش��د 
که نسبت تولید به پرسنل در کارخانجات فولادی 
افزای��ش یابد و این کار را می ت��وان از طریق نظام 
جبران خدمات و ایجاد انگیزه در پرس��نل جبران 
کرد. وی ادام��ه داد: در ایران بهره وری و س��رانه 
تولید فولاد در هر ش��رکت متفاوت اس��ت و رتبه 
نخست را شاید بتوان گفت فولاد خراسان و سپس 
مجتم��ع فولاد مبارکه و فولاد خوزس��تان دارند و 

س��رانه تولید آنها به ویژه در فولاد خراسان در حد 
اس��تانداردهای جهانی است. یزدی زاده با تاکید بر 
این نکته که اگر بخواهیم قیاس صحیح تری انجام 
دهیم باید بگوییم ش��رکت های خصوصی عملکرد 
بهتری در زمینه بهره وری و س��رانه تولید در ایران 
دارند تصریح کرد: اما به س��بب مقیاس های تولید 
کمتر، به استانداردهای جهانی دست پیدا نکرده اند 
اما در آینده می توان انتظار داش��ت که با توجه به 
اینکه سهم بخش خصوصی در تولید فولاد افزایش 
می یاب��د در نتیجه می توان به ارتقای س��طح این 
کارخانه ها در س��طوح بین المللی هم در امر سرانه 

تولید و هم در قیمت تمام شده امیدوار بود.

وی در خاتمه افزود: اما شرکت های بزرگی نظیر 
ذوب آه��ن اصفهان یا فولاد مبارک��ه به دلیل نوع 
مالکیت و سهامداریش��ان اختی��ار عملی در جذب 
نیروی انس��انی نداش��تند اما با تلاش هایی که در 
دس��تور کار دارن��د امیدواریم در آین��ده وضعیت 

بهبود یابد.

شرکت های خصوصی عملکرد بهتری در زمینه بهره وری و سرانه تولید دارند

مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران عنوان کرد:

 »باید« زنجیره فولاد را 
افقی توسعه بدهیم

در  ف��ولاد  زنجی��ره  تکمی��ل   سارا اصغری: 
راس��تای اهداف چش��م انداز اف��ق ۱4۰4 یکی از 
مهم ترین اقدام ها به ش��مار می رود زیرا رسیدن به 
۵۵ میلیون تن فولاد مستلزم ایجاد زنجیره معدن 
ت��ا محصول نهایی اس��ت که کمبود یک��ی از این 
حلقه ها ممکن اس��ت کل زنجیره را با سردرگمی 

روبه رو کند.
درب��اره تکمیل زنجیره ف��ولاد و کمبودهای آن 
ب��ا منص��ور ی��زدی زاده، مدیرعامل ش��رکت ملی 
فولاد ای��ران به گفت وگو نشس��ته ایم که در ادامه 

می خوانید.
تکمیل زنجیره فولاد یکی از مهم ترین  �

به شـمار  فـولاد  صنعـت  در  موضوع هـا 
می رود. با توجه به افق چشـم انداز به چه 
بخش هایی کـه تاکنون در ایـن زنجیره 
مغفـول مانـده بایـد بیش از پیـش توجه 

کرد؟
با توجه به چش��م انداز ۱4۰4 صنعت فولاد، باید 
ب��ه این موضوع دقت کرد که هم در زنجیره تامین 
و ه��م در زنجیره ارزش باید به ش��کلی همتراز و 
همگن حرکت کرد. البته مطالعاتی برای آن انجام 
شده است. بیشتر توسعه هایی که در زنجیره فولاد 
روی داده اس��ت، به صورت عمودی بوده، در حالی 
که رش��د زنجیره باید به ش��کل افقی باشد. برای 
مثال در یک دوره زمانی در زمینه نورد توسعه های 
بس��یاری داش��تیم. در آن زمان که واحدهای نورد 
ایجاد می ش��د، پش��توانه آنها به واحدهای شمش 

فولاد گرم بود.
 در دوره ای واحدهای فولادسازی ایجاد شدند که 

به معادن، دلگرم بودند اما زمانی که در زنجیره فولاد 
سرمایه گذاری زیاد ش��د، هر بخش خودش شروع 
 به توسعه کرد؛ توس��عه ای که در تخصص آنها نیز 
نب��ود.  به عبارت دیگر واحد فولادی ایجاد ش��د و 
فولادسازها وارد بخش های دیگر شدند. در نهایت 
این توسعه های عمودی سبب ناهمگونی در زنجیره 
فولاد ش��ده اس��ت که هم اکنون شاهد آن هستیم 
چراک��ه نوردکارهایی هم اکنون در ح��ال فعالیت 
هستند که با مشکل تامین شمش روبه رو هستند. 
در کل، برخی واحدهای فولادی به پایین دس��ت و 
برخ��ی دیگر به بالادس��ت ورود می کنند، از این رو 
س��رمایه گذاری ها به صورت متمرک��ز در هر کدام 
از این حلقه ها انجام نش��ده اس��ت.  ح��الا در افق 
چش��م انداز ممکن است با کمبود کنسانتره روبه رو 
ش��ویم، در حالی ک��ه اگر مجموعه ه��ا در حلقه و 
تخصص خود متمرکز ش��وند و س��رمایه گذاری و 
توس��عه یابند به یقین با کمبودی در آینده روبه رو 

نخواهیم بود.
یکـی از دلایل تشـکیل سـتاد زنجیره  �

فـولاد، تعـادل در زنجیـره فولاد اسـت. 
چرا با این وجود در ابتدای امسال شاهد 
کمبـود آهن اسـفنجی در داخل کشـور 

بودیم؟
بل��ه، یکی از دلای��ل ایجاد س��تاد زنجیره فولاد 
در س��ال گذش��ته، س��اماندهی زنجیره فولاد در 
کش��ور بود. حدود ۱۰ سال پیش بیشترین میزان 
س��رمایه گذاری در ح��وزه نورد انجام ش��د و حالا 
ش��اهد م��ازاد در این بخ��ش هس��تیم. هم اکنون 
س��رمایه گذاری در بالادس��ت فولاد، زیاد اس��ت و 

سبب پیچیدگی در کل زنجیره فولاد شده است. 
در آن زم��ان بخش خصوص��ی که تنها خروجی 
کار را می دی��د گم��ان می کرد فولادس��ازی یعنی 
بخ��ش ن��وردکاری، در حالی که زنجی��ره فولاد تا 
مرحله نوردکاری، زنجیره ای طولانی اس��ت. اتفاق 
خوبی که در ۳ یا 4 س��ال گذش��ته روی داده، در 
حقیقت ایج��اد توازن در زنجیره فولاد اس��ت که 
به تدری��ج در حال ش��کل گرفتن اس��ت.  به  یقین 
تکمیل ای��ن زنجیره برای هدف گیری و رس��یدن 
به افق ۱4۰4 در راس��تای تولی��د ۵۵ میلیون تن 
فولاد اس��ت. البته امیدواریم در راستای چشم انداز 
۱4۰4 س��رمایه گذاری مناس��ب در ح��وزه آه��ن 
اس��فنجی )که با کمب��ود ۷ میلیون تنی آن تا افق 
روبه رو هس��تیم( انجام ش��ده و در حوزه کنسانتره 
 و س��نگ آهن نیز س��رمایه گذاری مناس��ب انجام
 شود.  به عبارت دیگر ما ذخایر را شناسایی کردیم 
اما در زمینه اس��تخراج همچنان س��رمایه گذاری 
نشده است. در زمینه آهن اسفنجی، سال گذشته 
بی��ش از 6۰۰ هزار تن ص��ادرات داش��تیم. البته 
کمبود یک کالای داخلی به خودی خود نمی تواند 
با صادرات آن کالا منافاتی داشته باشد، هرچند در 
کل باید سیاس��تی را در پیش گرفت که بین نیاز 

داخل و صادرات بتوان تعادل برقرار کرد.
چگونـه می تـوان بیـن نیـاز داخل با  �

صادرات تعادل ایجاد کرد؟
موضوع قابل توجه این اس��ت ک��ه اگر بخواهیم 
در زنجیره فولاد به نوعی علاقه مندی ایجاد کنیم، 
نباید در این راستا محدودیت هایی به وجود آوریم. 
برای مثال اگر یک واحد آهن اسفنجی را راه اندازی 

کرده ای��م و ب��ه آن مجوز داده ای��م، نمی توانیم آن 
واح��د را از صادرات منع کنیم. از س��وی دیگر اگر 
واحدهای داخلی بدانند صادراتی انجام نمی ش��ود 
بر کاهش قیمت ها فش��ار می آورن��د و انگیزه برای 

سرمایه گذاری نیز کاهش پیدا می کند.
در قاعده کلی، اگر کالاهای واحدهای تولیدی در 
داخل با نرخ مناسب خریدار دارد، اقتصادی خواهد 

بود که تولیدات شان را به داخل بفروشند.
 به هیچ عنوان این موضوع که رنگ پول خارجی 
بهتر است در کار نیس��ت، مسئله صرفه اقتصادی 
بیش��تر است چراکه یک زمانی ش��رایط به گونه ای 
پیش می آید که پایین دست فشار می آورد تا با نرخ 
پایین خریداری کند اما مس��ئله این است که نرخ 
صادراتی مناسب تر است. البته طبیعی است که در 
این بین حاکمیت ورود می کند تا فضا را به گونه ای 
پی��ش ببرد که اولویت داخلی ایج��اد ارزش افزوده 

باشد و این سیاست درستی است.
 اما در نگاه کلی باید در نظر گرفت که تمام این 
واحدها واگذار و خصوصی ش��ده اند و اختیار دارند 
که اقدام به صادرات کنند. از این رو ش��رایط باید 
برای س��رمایه گذاری مهیا باشد و این امر مستلزم 

آزادی عمل برای صادرات است.
اما در ش��رایط کنونی براس��اس برنامه ریزی ها و 
کارگروه ه��ای مختلفی که در س��تاد زنجیره فولاد 
انجام شده، تعادل بین تامین نیاز داخل و صادرات 
ب��ه وجود آمده و تصمیم گرفته ش��ده که واحدها 
پیش از اینکه صادرات داشته باشند، کالای شان را 
در بورس به فروش برسانند.  اگر مطابق قیمت های 
منطقی معامله ش��ود بهتر است وگرنه تولیدکننده 

این حق را دارد که کالایش را صادر کند.
بـرای امسـال پیش بینـی 1۲ میلیـون  �

تن صادرات فولاد شـده بـود، آیا گمان 
نمی کنید با خروج امریکا از برجام میزان 

صادرات فولاد کاهش پیدا  کند؟
احتم��ال دارد این موض��وع روی صادرات فولاد 
تاثیرگذار باش��د و این گونه نیس��ت که ادعا کنیم 
برج��ام بدون امری��کا صددرصد ب��رای صادرات ما 
بی تاثی��ر خواه��د بود. البته موضوع این اس��ت که 
ما همیش��ه در تحریم بوده ایم که موضوع جدیدی 

به شمار نمی رود. 
مسئله این است که ش��دت تحریم ها در دوران 
مختل��ف ف��رق ک��رده اس��ت. درحال حاض��ر فکر 
نمی کنم با ش��رایط جدید، مش��کلی ب��رای تولید 
کش��ور ایجاد شود اما ممکن اس��ت تا حدی روی 

صادرات تاثیرگذار باشد. 
البته با افزایش بازارهای صادراتی در کشورهای 
منطقه مانند عراق و س��وریه می توان آن را جبران 

کرد.
آیـا خـروج امریـکا از برجـام روی  �

طرح هـای توسـعه ای فـولاد تاثیرگـذار 
خواهد بود؟

روی طرح ها چندان تاثیرگذار نخواهد بود چراکه 
ب��ه یاد دارم در دوران تحری��م، خط ریخته گری و 
خط ریل ذوب آه��ن را بهره برداری کردیم که در 
هم��ان دوران، ف��ولاد مبارکه و فولاد خوزس��تان، 
طرح های توس��عه ای خود را به پی��ش بردند و در 
این دوران نیز قادر بوده ایم کارهای مهمی را انجام 

دهیم.
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رکورد صادرات ذوب آهن 
اصفهان شکسته شد

مدیرعام��ل ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان گفت: 
ص��ادرات این ش��رکت در س��ال گذش��ته به رقم 

بی سابقه یک میلیون و ۱۵۰ هزار تن رسید. 
به گ��زارش ایرنا، احمد صادقی اع��لام کرد: این 
میزان ص��ادرات از نظر حجم ۷۹ درصد و از لحاظ 
ارزش ۱2۰ درصد افزایش داشت. وی گفت: حدود 
۵۰ درصد از کل تولیدات این ش��رکت به خارج از 

کشور صادر می شود. 
صادقی افزود: ذوب آهن اصفهان س��ال گذش��ته 
ضمن افزای��ش تولید و تنوع در محصولات، جهش 

قابل توجهی نیز در صادرات خود داشت. 
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفت: این ش��رکت 
س��ال گذش��ته، با انجام فعالیت هایی برای کاهش 
قیمت تمام شده و با توجه به افزایش جهانی قیمت 
محص��ولات ف��ولادی، از مرحله زیان خارج ش��د و 

امسال در شرایط خوبی قرار دارد. 
صادق��ی، میلگ��رد، تیرآهن، ش��مش و کلاف را 
بیش��ترین کالاهای صادراتی این کارخانه در چند 
س��ال  گذش��ته برش��مرد و افزایش کیفیت و تنوع 
محصول متناسب با نیاز مشتری، بازاریابی، توسعه 
تولیدات کمی و کیفی، رهبری بازار و حضور فعال 
در نمایش��گاه های بین المللی را از مهم ترین دلایل 
افزایش صادرات محصولات این کارخانه اعلام کرد. 
مدیر انرژی و بهینه س��ازی سوخت شرکت ذوب 
آهن نیز با اشاره به اهمیت بهره وری و بهینه سازی 
مصرف گفت: اقدام های چشمگیری در این مجتمع 
صنعتی در راس��تای افزایش به��ره وری به ویژه در 

حوزه انرژی انجام شده است. 
حس��ن خزایی با اشاره به پروژه های انجام شده و 
در دس��ت اقدام برای مصرف بهینه انرژی در ذوب 
آهن افزود: در سال های گذشته 2پروژه »هات شارژ 
نورد ۵۰۰« و »بهینه سازی سیستم هوای فشرده« 
با همکاری س��ازمان توسعه صنعتی ملل متحد در 

این کارخانه اجرا شد. 
وی ب��ا اش��اره به اینکه هزینه این پروژه توس��ط 
 )UNIDO(س��ازمان توس��عه صنعتی ملل متحد
تامین ش��ده اس��ت، گفت: این پروژه هم اکنون در 

مرحله تهیه گزارش نهایی است. 
خزای��ی با اش��اره به دیگر پروژه ه��ای ذوب آهن 
 ،PCI برای بهینه سازی مصرف انرژی گفت: پروژه
بازس��ازی دیگ ش��ماره 4 نیروگاه مرکزی، پروژه 
MES، برنامه ری��زی ب��رای مصرف کامل پس��اب 
صنعت��ی در چرخه تولید و اس��تحصال حداکثری 
 کندان��س بخ��ار بخش ه��ا، از جمل��ه ای��ن موارد

 است. 
وی همچنین با اش��اره به بحران آب گفت: طرح 
بازگش��ت حداکث��ری کندان��س بخ��ار بخش های 
مختلف برای کاهش مص��رف آب از مدت ها پیش 
در دس��تور کار مدیری��ت ان��رژی و بهینه س��ازی 
س��وخت این ش��رکت ق��رار گرفت ک��ه در مرحله 
نخس��ت مقرر ش��د کندانس بخار پایگاه صنعتی و 
بخ��ش یک ن��ورد از طریق اجرای ایس��تگاه پمپاژ 
 و خ��ط لول��ه ب��ه تصفیه خان��ه ش��یمیایی منتقل

 شود. 
خزایی با اشاره به لزوم سرمایه گذاری بیشتر برای 
اجرای پروژه های بهینه س��ازی مصرف انرژی افزود: 
با توجه به بازگش��ت سریع سرمایه به این پروژه ها 
و محدودیت ه��ای حاک��م بر تامین مناب��ع انرژی، 
سرمایه گذاری در این زمینه بسیار سودمند خواهد 
بود و اجرای این پروژه ها تضمینی برای ادامه بقای 

کارخانه است.
وی با بیان اینکه در سال ۹6 در راستای استفاده 
حداکثری از گازه��ای فرآیندی و جایگزینی با گاز 
طبیعی به نتایج بسیار خوبی دست یافته ایم، گفت: 
فرآیند تولید نس��بت مص��رف گازهای فرآیندی به 
کل گاز مصرفی در این مجتمع صنعتی به بیش از 
6۰ درصد رس��یده، به این معنی که این فرآیندها 
بی��ش از 6۰ درص��د انرژی م��ورد نیاز خ��ود را از 

گازهای فرآیندی تامین کرده اند. 
مدیر انرژی و بهینه س��ازی سوخت شرکت ذوب 
آهن گفت: در حال حاضر شدت مصارف حامل های 
ان��رژی فرآیندهای کارخانه توس��ط س��ازمان ملی 
اس��تاندارد رصد می ش��ود و این سازمان هر سال با 
اعزام ب��ازرس، وضعیت مص��ارف حامل های انرژی 
کارخانه را بررس��ی کرده و با معیارهای اس��تاندارد 

ISIRI ۹6۵۳ مقایسه می کند. 
خزای��ی افزود: از س��ال ۹2 که فرآیند بازرس��ی 
آغاز ش��د، موف��ق به دریاف��ت گواهینام��ه انطباق 
 معیار مص��رف انرژی از س��ازمان ملی اس��تاندارد 

شده ایم. 
لازم ب��ه ی��ادآوری اس��ت ذوب آه��ن اصفه��ان 
بزرگترین واحد فولادس��ازی قطعات ساختمانی در 

ایران است. 
محص��ولات ذوب آه��ن اصفه��ان ب��ه فرانس��ه، 
بلژی��ک، اس��پانیا، ایتالی��ا، ایرلند، پرتغ��ال، یونان، 
افغانس��تان، ام��ارات متحده عربی، ع��راق، ترکیه، 
ارمنس��تان، آذربایجان،  تاجیکستان،  ترکمنستان، 
گرجس��تان، هن��د، عم��ان، کویت، چی��ن، لبنان، 
 پاکستان، عربس��تان س��عودی، قطر و اردن صادر 

می شود. 
ش��رکت ذوب آهن با ظرفیت تولید 2/۸ میلیون 
تن انواع مقاطع فولادی س��اختمانی و صنعتی در 

4۵ کیلومتری جنوب غربی اصفهان قرار دارد. 

 سارا اصغری:پ��س از تعیین دلار 4هزار و 2۰۰ 
تومان��ی و فاصله ای که در عمل بین این نرخ و نرخی 
که داد و س��تد می ش��ود به وجود آم��د، برخی افراد 
سودجو درصدد صادرات انواع شمش فلزات همچون 
آلومینیوم، مس، سرب و روی برآمدند؛ موضوعی که 
سبب شد داد تولیدکنندگان باتری از صادرات شمش 
سرب بلند ش��ود و با کمبود مواد اولیه رو به رو شوند. 
تولیدکنندگان مس نیز به دنبال کاتد و ضایعات مس 
که حکم بی بدیل طلا را پیدا کرده اس��ت، روانه بازار 
ضایعات شدند تا جایی که شاهد هستیم شمش مس 
را دوب��اره ذوب کرده و در قال��ب ضایعات روانه دیار 
غربت می کنند، آن هم به بهای دلاری که روز به روز 

سر به هواتر شده است. 
ممنوعیت صادرات شمش فلزات، بدون  �

ارائه گواهی مبدأ تولید آن
با توجه به شرایط پیش آمده، وزیر صنعت، معدن و 
تجارت طی مکاتبه ای با رییس کل گمرک؛ صادرات 
فولاد و هر نوع فلز دیگر به صورت ش��مش، اس��لب، 
کاتد یا هر شکل دیگر را بدون ارائه گواهی مبدأ تولید 

آن ممنوع اعلام کرد. 
محم��د ش��ریعتمداری در نامه ای ب��ه رییس کل 
گمرک، ممنوعیت مش��روط صادرات فولاد و هر نوع 
فلز دیگر را اعلام کرد. در این نامه آمده اس��ت، پیرو 
مذاکره ه��ای قبل��ی همان گونه که آگاه هس��تید، به 
منظ��ور تقویت صنایع پایین دس��تی و حفظ تولید و 
اش��تغال در آنها، عرضه انواع فلزات در بورس کالای 

ایران بر اساس نرخ رسمی دلار انجام می شود. 
متاس��فانه به تازگی افراد سودجو تمایل زیادی به 
خرید و صادرات این نوع محصولات نشان می دهند و 

در عم��ل، این فرصت مفید تبدیل به تهدیدی جدی 
برای صنایع پایین دس��تی ش��ده اس��ت. بدین وسیله 
اع��لام می دارد از تاریخ ابلاغ این نامه )۳ خرداد ۹۷( 
صادرات فولاد و هر نوع فلز دیگر به صورت ش��مش، 
اس��لب، کاتد یا هر ش��کل دیگری بدون ارائه گواهی 
مبدأ تولید آن ممنوع اس��ت. فهرست صادرات روزانه 
این ق کالاها باید به وزارت متبوع منعکس ش��ود تا 
اظهارات صادرکنندگان درباره گواهی مبدأ تولید کالا 

مورد بررسی و راستی آزمایی قرار  گیرد. 
اتفاق های نشدنی �

ای��ن روزها ضایعات مس برای تولیدکنندگان مس 
در صنایع پایین دست، حکم طلا پیدا کرده است. در 
این باره رضا طاهرزاده، قائم مقام ش��رکت ذوچن مس 
آلیاژی اظهار کرد: براس��اس قانون کلی، خروج مواد 
اولیه از کش��ور ممنوع است اما در زمینه مس شاهد 
هستیم که برخی وارد بازار شده اند و به دلیل تفاوت 
نرخ ارز اقدام به صادرات مواد اولیه مس می کنند، به 
این صورت که مس را در قالب های مختلف به عنوان 
ضایع��ات صادر می کنن��د. در این بین ش��رکت های 
تولیدی که درگیر ضایعات مس��ی هس��تند به شدت 
متضرر می شوند و حدود یک ماهی است که در عمل 

تولیدی ندارند. 
طاه��رزاده در ادامه یادآور ش��د: برای مثال اگر در 
بورس خریدار کاتد مس باش��ید، آن را در بورس کالا 
ب��ه قیمت ۳۱ هزار و ۵۰۰ تومان می توانید خریداری 
کنی��د، اما هم اکن��ون در بازار، ضایع��ات مس با کف 
قیمتی ۳2 هزار تومان به فروش می رس��د، در حالی 
که این اتفاق غیرمنطقی و نش��دنی اس��ت چراکه در 
ش��رایط عادی، اختلاف قیمت ضایع��ات و کاتد ۱۰ 

هزار تومان اس��ت یعنی ضایعات باید ۱۰ هزار تومان 
ارزان تر از کاتد باش��د. در اوج افزایش قیمت دلار در 
چند ماه پیش نیز این اختلاف قیمت به ۸هزار تومان 
رسید اما در حال حاضر ضایعات گران تر شده است. 

 وی در ادام��ه اف��زود: علت آن اس��ت که یک عده 
سودجو، مواد دیگری به ضایعات اضافه می کنند تا نام 
آن را از ضایع��ات مس خارج  کنند. برای مثال حالت 
چهارگوش به آن می دهند و مدعی می شوند که پایه 

مجسمه، تولید و صادر می کنند. 
ضایعات ممنوعیت صادرات دارد  �

قائم مقام شرکت ذوچن مس آلیاژی با اشاره به این 
موضوع که صادر کردن ضایعات ممنوع است، عنوان 
کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت در بخشنامه ای، 
ص��ادرات ضایعات را ممنوع اع��لام کرده اما از زمانی 
که  تفاوت نرخ ارز مطرح ش��ده است بسیاری کاتد و 
ضایع��ات مس را خریداری کرده و با عناوین مختلف 
صادر می کنند. از آنجا که دلار هر نرخی 6 تا ۷ هزار 
تومان باشد  تفاوت آن تا نرخ 4هزار و 2۰۰ تومان که 

عدد بزرگی است، برای آنها سودآور است. 
طاهرزاده تاکید کرد: راهکار این است که صادرات 
این مواد را برحسب ضرورت به بازرگان های شناخته 
ش��ده بس��پارند چراکه این ضایعات س��رمایه کشور 
به ش��مار می رون��د و بای��د مانع صادرات آنها ش��ویم 
و اج��ازه ندهی��م ی��ک ع��ده از ران��ت دلار 4هزار و 
2۰۰تومانی استفاده کنند و از این مسیر به سودهای 
کلان دست یابند. از سوی دیگر این موضوع بازار ارز 

را بهم ریخته است. 
تامین نیاز داخل برای شان مهم نیست �

مجی��د دیانت، فعال حوزه م��س نیز در این زمینه 

عن��وان کرد: حدود 2 هفته ای اس��ت که بین قیمت 
کات��د و ضایع��ات، اخت��لاف ۷ تا ۸ ه��زار تومانی به 
وجود آمده اس��ت. کاتد مس، نوعی مس خام است و 
بهترین شکل مس به شمار می رود که در حال حاضر 
ح��دود کیلویی ۳۱ هزار تومان قیمت دارد، در حالی 
ک��ه ضایعات مس بین ۳6 ت��ا ۳۸ هزار تومان معامله 
می ش��وند. البته ۳۸ هزار تومان ب��رای خریدارهایی 
اس��ت که چندان ش��ناخته شده نیس��تند و ۳6هزار 
تومان برای شناخته ش��ده های بازار اس��ت. از این رو 
برای تولیدکنندگان پایین دس��ت به صرفه نیست که 

ضایعات خریداری کرده یا حتی آن را تهاتر کنند. 
دیان��ت در ادامه توضیح داد: البت��ه با تعیین دلار 
4هزار و 2۰۰ تومانی، ش��اهد کاهش ۵ هزار تومانی 
کاتد مس بودیم ک��ه قیمت آن را به ۳۱ هزار تومان 
رساند، در حالی که در این بازه زمانی، قیمت ضایعات 
روی هم��ان محدوده باقی مان��د. از همین رو برخی 
افراد حتی از مبادی قانونی، این ضایعات را به سواحل 
ترکیه یا عراق می فرس��تند و به فروش می رساند و به 
دلار 6هزار و ۷۰۰ تا ۷ه��زار تومان تبدیل می کنند. 
ای��ن اخت��لاف قیمت دلار س��بب می ش��ود س��ود 

چشمگیری نصیب این افراد شود. 
وی در ادامه یادآور ش��د: در حال حاضر وقتی شما 
تماس می گیرید و تقاضای ضایعات مس می کنید، اگر 
ناآش��نا باشید به هیچ عنوان جواب شما را نمی دهند 
و اگر آش��نا باش��ید، با وعده و وعید تقاضای شما را 
به آینده م��وکل می کنند، چراک��ه ترجیح می دهند 
ضایعات را به خارج از کشور بفروشند و سود بیشتری 

نصیب شان شود تا اینکه نیاز داخل را تامین کنند. 
شمش ذوب شده را به عنوان ضایعات می فروشند

این کارش��ناس ح��وزه مس در ادامه یادآور ش��د: 
موض��وع دیگر ای��ن بود که وزارت صنع��ت، معدن و 
تج��ارت صادرات ش��مش را تا اط��لاع ثانوی ممنوع 
اعلام کرد. از این رو برخی ش��مش را ذوب می کنند 
و به ص��ورت ضایع��ات به فروش می رس��انند. مبادی 
ص��ادرات برای آنها باز اس��ت و دلیل اینکه ش��مش 
را به ضایعات تبدیل می کنن��د، به همین ممنوعیت 
بازمی گ��ردد. پی��ش از این نی��ز زمزم��ه اش بود که 
صادرات ش��مش را ممنوع می کنند اما برخی تمایل 
ندارند با داخلی ها کار کنند. در کل، قیمت ها بالاست 

که منطقی نیست. 
وی در پاس��خ به این پرسش که راهکار شما برای 
حل این مسئله چیست، عنوان کرد: در زمینه قیمت 
دلار باید یک نرخ واحد رس��می یا غیررس��می وجود 
داش��ته باش��د )در حالی که اکنون به تولیدکنندگان 
واقع��ی به ش��کل قطره چکان��ی دلار 4ه��زار و 2۰۰ 
تومانی می رسد( یا با یک بخشنامه از صادرات شمش 

و ضایعات آن جلوگیری شود.
 وقتی ای��ن موضوع تبدیل به قاچاق می ش��ود، از 
جذابیت آن کاس��ته ش��ده و دچار ریس��ک می شود 
یعن��ی روی قیمت ه��ا تاثی��ر می گ��ذارد. البت��ه در 
 ح��ال حاضر ای��ن ص��ادرات ب��دون دغد غ��ه انجام 

می شود. 
این کارشناس حوزه مس در ادامه یادآور شد: البته 
موضوع دیگر این است که اشخاص حقیقی نمی توانند 
کاتد م��س خریداری کنن��د و تنه��ا تولیدکنندگان 
مرتب��ط با حوزه مس به وس��یله ب��ورس کالا قادر به 
خریداری کاتد مس هستند. در کل، شرایط مساعدی 

برای تولید وجود ندارد. 

خبر

پیش جلس��ه موض��وع وض��ع ع��وارض صادراتی 
کنس��انتره سنگ آهن و افزایش تعرفه واردات فولاد 
در حالی برگزار ش��ده اس��ت که ای��ران برنامه دارد 
تولید ف��ولاد خود را تا پایان چش��م انداز ۱4۰4 به 
حدود ۵۵ میلیون تن برس��اند و با وجود غیرممکن 
دانستن این کار توسط برخی کارشناسان حوزه، در 
ص��ورت تحقق این امر، باید بازار مناس��ب داخلی و 
خارجی برای مصرف و صادرات فولاد تولید شده در 
کش��ور تعریف شود.  به گزارش دنیای معدن، فولاد 
یکی از بازارهای بزرگ و حائز اهمیت را در تجارت 
جهان��ی به خ��ود اختص��اص داده و در حال حاضر 
نیز چی��ن بخش عمده ای از این بازار را در دس��ت 
گرفت��ه و با ان��واع دامپینگ ها س��عی در حفظ این 
ب��ازار دارد که این روزها تقاضای آن در دنیا کاهش 
یافته است.  دولت چین جایزه های صادراتی بسیار 
خوب��ی را برای تولیدکنندگان فولاد خود اختصاص 
داده و همی��ن ام��ر قیمت تمام ش��ده تولید فولاد 

در این کش��ور را کاهش می ده��د و تولیدکنندگان 
چین��ی می توانند با قیمت ه��ای پایین تری اقدام به 
فروش فولاد در بازاره��ای جهانی کنند.  در مقابل 
دامپینگ ه��ای چی��ن، کش��ورهای مختل��ف برای 
حمایت از تولیدکنندگان خود تعرفه های سنگینی 
را روی واردات ای��ن محصول وض��ع کرده اند که به 
تازگی امریکا نیز با افزایش آن، تعرفه واردات فولاد 
به کش��ورش را به 2۵۵ درصد افزایش داده اس��ت.  
این در حالی اس��ت که اکن��ون تعرفه واردات فولاد 
به ایران در بیشترین حالت که مربوط به محصولات 
نهایی می ش��ود، 2۰ درصد اس��ت و تولیدکنندگان 
فولاد نیز معتقدند با این تعرفه های بس��یار پایین و 
واردات از کشورهای دیگر نمی توانند رقابت منطقی 
داشته باشند، هر چند تعرفه برخی اقلام فولادی در 
دی افزایش یاف��ت و ارز مبادله ای نیز برای واردات 
فولاد حذف ش��د.  تولیدکنندگان ف��ولاد معتقدند 
تغییر تعرفه های واردات برخی اقلام فولادی که ماه 

گذش��ته انجام شد، هنوز هم پاسخگو نیست و باید 
تعرفه های بیش��تری وضع شود.  مهدی کرباسیان، 
رییس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران نیز بر ضرورت افزایش تعرفه 
واردات ف��ولاد تاکید کرده بود.  ب��ا توجه به برنامه 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت ب��رای تولید ۵۵ 
میلیون تن ف��ولاد تا س��ال ۱4۰4 مهم ترین اقدام 
دولت بای��د حمایت از تولیدکنندگان فولاد باش��د 
ت��ا بتوانند ظرفیت خود را افزای��ش داده و اقدام به 

تقویت بازاریابی خود کنند. 
البت��ه برخ��ی کارشناس��ان معتقدند اگ��ر ایران 
بخواه��د تا ۱4۰4 به رش��د اقتص��ادی ۸ درصدی 
برس��د نیاز کش��ور به فولاد به میزان چش��مگیری 
افزایش پی��دا می کند و همین امر بخش��ی از بازار 
مصرف فولاد را برای تولیدکنندگان ایجاد می کند. 
این موارد در حالی است که وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در ششمین همایش چشم انداز صنعت فولاد 

و معدن ای��ران با نگاهی به ب��ازار گفته که صنعت 
و تولید داخلی باید با سیاس��ت های تعرفه ای دولت 
مورد حمایت قرار بگیرد و در این راستا نباید تلاش 
جدی برای افزایش بهره وری و همچنین استفاده از 
بهترین فناوری در تکمیل زنجیره تولید فولاد را از 
یاد ببریم.  ش��ریعتمداری ب��ا بیان اینکه در صنعت 
فولاد باید ب��ه تولیدات صادرات گ��را تمرکز کنیم، 
افزود: با انجام مهندسی دقیق در زنجیره فولاد باید 
مدیری��ت لازم را اعمال کنیم و همچنین به اصلاح 

روش های گمرکی و سیاست های تعرفه ای اثربخش 
ب��رای این صنع��ت بیندیش��یم.  به نظر می رس��د 
صحبت ه��ای وزیر صنعت، مع��دن و تجارت، نه به 
عنوان ی��ک اظهارنظر کارشناس��انه بلکه به عنوان 
یک پیش��نهاد صریح از سوی دفتر رییس جمهوری 
برای افزایش تعرفه واردات فولاد مطرح ش��ده است 
و ب��ا توجه به ش��رایطی که در ح��ال حاضر در این 
حوزه وجود دارد، این امکان می رود که با چراغ سبز 

دولت، تعرفه واردات فولاد افزایش یابد. 

پیشنهاد افزایش تعرفه واردات فولاد در حال بررسی است  

 ابراز تمایل عراق برای گسترش همکاری ها 
با بزرگترین هلدینگ سیمانی کشور

در دی��دار ۳  نفر از مقام��ات وزارت صنایع و معادن عراق با مدیرعامل 
هلدینگ فارس و خوزس��تان و سیمان تامین راه های تعمیق و گسترش 

همکاری ها بررسی شد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل هلدینگ فارس و خوزستان 
و س��یمان تامین،  صفاکیش نای��ب رییس انجمن صنف��ی کارفرمایان 
صنعت س��یمان ای��ران در این دیدار ب��ا ارایه گزارش��ی از ظرفیت های 
صنعت سیمان ایران به ویژه هلدینگ فارس و خوزستان وسیمان تامین 

گفت: هلدینگ فارس و خوزس��تان و و سیمان تامین حدود یک سوم از 
ظرفیت تولید س��یمان ایران را دراختیار دارد، این هلدینگ ۳۳  شرکت 
زیرمجموع��ه دارد و ۱۷میلیون تن کلینکر و ح��دود ۱6/۵ میلیون تن 

سیمان توسط شرکت های سیمانی هلدینگ تولید می شود.
وی گف��ت: از این مقدار معادل دو میلیون تن س��یمان و ۳/ ۱ میلیون 
ت��ن کلینکر به کش��ورهای هدف صادر میش��ود و 2۵درصد از صادرات 
محصولات س��یمانی در ایران، توس��ط هلدینگ فارس به این هلدینگ 

تعلق دارد.
صفاکیش ابراز امیدواری کرد با فعال شدن دیپلماسی دولت، انجمن، 
و هلدینگ، تعرفه گذاشته شده ازسوی دولت عراق را کاهش و صادرات 
را به این کش��ور افزایش  دهیم. درصورت برداشتن محدودیت گذاشته 
شده، پیش بینی می شود به همراه صادرات به سوریه در مجموع بتوانیم 

شاهد افزایش ۵ میلیون تن دیگر درصادرات کشور باشیم.
نایب ریی��س انجمن صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان ایران افزود 
ای��ن هلدینگ چهار پروژه اصلی دردس��ت اجرا دارد ک��ه یکی از آنها راه 
اندازی واحد آس��یاب س��یمان در العماره عراق است که تاکنون بیش از 
۸۰ میلیارد تومان س��رمایه گذاری صورت گرفته و امیدواریم تابس��تان 

سالجاری افتتاح شود.

مدیرعامل هلدینگ فارس و خوزستان و سیمان تامین گفت: سیمان 
ایران طی س��الهای اخیر  به دهها کشور جهان صادر شده و مه�مت�رین 
بازاره�ای ه�دف ص�ادراتی س���یمان ای�ران، کش���ورهای افغانستان 
،ع�راق، آذربایج�ان، ترکمنس�تان، روس�یه، قزاقس�تان، تاجیکس�تان،  

پاکس�تان و ... بوده است.
ناصر ادریس مهدی المدنی مس��ئول هی��ات اعزامی وزارت صنایع و 
معادن عراق نیز ضمن ابراز خرس��ندی از سفر به ایران و دیدار با مقامات 
ایرانی گفت تلاش می کنیم ضمن رفع مشکلات موجود ، روابط دو کشور 
به  ویژه در بخش سیمان توسعه یابد و هلدینگ فارس و خوزستان پیشرو 
ارتق��ای همکاری ها دو طرف علی الخصوص با احداث کارخانه س��یمان 

در العماره عراق است.

قراضه هایی  ارزشمندتـر از شمش 

 به خاطر 

ت دلار
ک مش

ی



افزایش صدور مجوز 
اکتشاف معدن در خراسان 

رضوی

مرکز خراس��ان رض��وی، معاون ام��ور معادن و 
صنایع معدنی س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
خراسان رضوی گفت: پارسال ۳۷فقره پروانه برای 
اکتشاف معدن جدید در خراسان رضوی صادر شد 
که این تعداد در مقایس��ه با سال قبل از آن ۸ و ۸ 

دهم درصد افزایش داشت. 
رضا شجاعی افزود: در این مدت ۳۸فقره گواهی 
کش��ف معادن استان صادر ش��د که این تعداد در 
مقایس��ه با س��ال قبل از آن از ۱۱و ۷ دهم درصد 

افزایش برخوردار بود.
وی گفت: مطالعات اکتشافی از پهنه های معدنی 
خراس��ان رضوی در سطح 2۹هزار و 4۵۹ کیلومتر 
مربع انجام ش��ده که ۱۱ هزار و ۸۳۳کیلومتر مربع 
آن را س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع 
معدن��ی ایران )ایمیدرو( با بودجه دولتی در منطقه 

سنگان خواف انجام داده است.
مع��اون س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت 
خراس��ان رضوی گفت: عملیات اکتشافی ۱2 هزار 
و ۹۹۵ کیلومت��ر مرب��ع از پهنه ه��ای معدنی دیگر 
اس��تان را بخش خصوص��ی و عملیات اکتش��افی 
۹۹۵کیلومترمربع را هم شرکت تهیه و تولید مواد 
معدنی ایران در سال های ۹۵ و ۹6 به انجام رسانده 

است.
ش��جاعی افزود: ۷۵ظرفیت امیدبخش در منطقه 
س��نگان خراسان رضوی شناسایی شده که یکی از 
این ظرفیتها، معدن س��نگان با ذخیره یک میلیارد 
ت��ن س��نگ آه��ن و ۷4م��ورد دیگر نیز ب��ا بلوک 
 بندی، لایه شناس��ی و مختصات مش��خص ش��ده

 است.
وی گفت: حدود ۸۰۰ معدن فعال در خراس��ان 
رضوی وجود دارد که میزان اس��تخراج سالانه این 
معادن حدود یک میلیون تن است. ۸4۷معدن در 
این استان مجوز بهره برداری دارد. خراسان رضوی 

با این تعداد معدن رتبه سوم کشور را دارد.

طلا به رقیب جدی دلار 
امریکا تبدیل شده است

رئیس ش��رکت معدنی امریکا س��یلور بر این باور 
اس��ت که طلا علی رغ��م افت نس��بی در روزهای 
گذش��ته، به یک رقیب ج��دی ب��رای دلار امریکا 

تبدیل شده است.
به گزارش از کیتکو نیوز، دارن بلاس��وتی رئیس 
ش��رکت معدنی امریکا سیلور در مصاحبه ای گفت: 
گرچه ب��ازار طلا برای جذب س��رمایه گذاری های 
جدید با چالش روبه رو است ولی طلا همچنان یک 
فرصت بی نظیر و جذاب برای س��رمایه گذاری است 
و به رقیب اصلی دلار امریکا در بازارهای بین المللی 

تبدیل شده است.
بر اس��اس این گزارش وی اف��زود: طلا به رقابت 
شدید و تنگاتنگ خود با دلار امریکا ادامه می دهد. 
این در ش��رایطی اس��ت که بهبود اوضاع اقتصادی 
امریکا موجب تقویت چش��مگیر ارزش دلار ش��ده 

است. 
هی��چ ارز و یا کالای راهبردی نتوانس��ته اس��ت 
امس��ال در برابر دلار عملکرد بهتری نسبت به طلا 
نشان دهد. طلا در واقع یک عملکرد خیره کننده و 

فانتزی در برابر دلار داشته است.
این تحلیلگر ارش��د اقتص��ادی گفت: به نظر من 
س��رمایه گذاران بین المللی به زودی به بازار فلزات 
گرانبها بازخواهند گشت و شاهد رشد فزاینده نرخ 

طلا و نقره خواهیم بود.
وی اظهارکرد: در قیمت های کنونی، شرکت های 
معدنی تمایل چندانی برای تولید و استخراج فلزات 

گرانبها به خصوص نقره ندارند. 
واقع��ا ن��رخ ۱6 دلار در هر اونس ب��رای نقره به 
هیچ وجه برای شرکت های معدنی مقرون به صرفه 

نیست.
به نظر می رس��د ن��رخ جهانی فل��زات گرانبها به 
خصوص طلا در کوتاه مدت به ش��دت تحت تاثیر 

نوسانات ارزش دلار قرار خواهد داشت.
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سهم بخش معادن سمنان با وجود در اختیارداشتن 
بیش از ۱۰ درصد کل معادن کشور در رونق اقتصادی 
و طرحهای توسعه ای اس��تان مطلوب نیست که نیاز 
است برای ش��کوفایی این ظرفیت ویژه، برنامه ریزی 

اصولی و سرمایه گذاری همه جانبه ای صورت گیرد.
به گزارش ایرنا، بنا به آمار موجود حدود ۸۰ درصد 
مواد معدنی سمنان به صورت خام به فروش می رسد 
که این امر به اعتقاد کارشناسان در دراز مدت تاثیری 
در افزایش اشتغال و توسعه اقتصادی استان نخواهد 

داشت.
با وجود این، س��هم بخش مع��دن در کاهش آمار 
بیکاری و رونق کس��ب و کار در اس��تان سمنان فقط 

۵ درصد است.
از ۷۰ نوع ماده معدنی شناس��ایی ش��ده کشور 42 
ماده در س��منان وجود دارد که بر اس��اس برآوردها، 
ذخایر آن به میزانی است که در صورت ایجاد فرآوری 
و تولی��د محصول نهایی فارغ از هر نوع خام فروش��ی 

بهره برداری از آن اقتصادی است.
س��منان با داشتن ۵6۱ معدن رتبه پنجم و از نظر 
اس��تخراج رتبه 6 کشور را دارد و 4۰ درصد گچ، 6۰ 
درصد نمک، ۹۵ درصد سلستین، ۹۵ درصد زئولیت، 
۱۵ درصد سولفات سدیم، ۱۵ درصد زغالسنگ و 2۰ 

درصد کرومیت کشور در این استان تولید می شود.
تامین کنن��ده  بخش��های  عمده تری��ن  از  مع��دن 
مواداولیه بخش صنعت و مصالح مورد نیاز برای ایجاد 
ساختمانها، بنادر، سدها و فرودگاه ها محسوب شده و 
ذخایر غنی مواد معدنی ب��ه عنوان یک امکان بالقوه 
می تواند نقش اساسی را در توسعه صنعتی ایفا کرده 
و راهگش��ای بسیاری از معضلات خودکفایی صنعتی 

کشور باشد.
بهره ب��رداری اقتصادی از معادن کش��ور حدود 6۰ 
س��ال قبل آغاز شده و در س��ال های اخیر، به دلایل 
گوناگ��ون، نق��ش و اهمیت بخش مع��دن در اقتصاد 

کشور فزونی یافته است.
اس��تان سمنان دارای سه و نیم میلیارد تن ذخیره 
زمین شناسی و بیش از پنج هزار و ۵۰۰ میلیون تن 
ذخی��ره قطعی معدنی دارد و برای چهار هزار و 2۰۰ 

بهره بردار این واحدها اشتغال ایجاد کرده است.
به باور صاحبنظران اقتصادی، این اس��تان با وجود 
برخ��ورداری از مناب��ع سرش��ار معدنی ام��ا جایگاه 
مطلوبی در بخش اکتشاف و بهره برداری در بین سایر 

استانهای کشور ندارد.
کارشناسان دلایل متعددی برای فقر اقتصاد معدنی 
س��منان مطرح می کنند که فرس��ودگی ماشین آلات 

خط تولی��د، کمبود نقدینگی، کمب��ود آب، نبود راه 
دسترس��ی و نب��ود واحدهای فرآوری و بس��ته بندی 
محص��ولات معدنی از جمله مش��کلات ف��راروی این 

بخش از اقتصاد استان است.
ب��ه کارگیری و اعطای تس��هیلات ب��ا وثیقه پروانه 
بهره برداری، لزوم توس��عه زیرس��اخت های جاده ای و 
امکان��ات اولیه کارگاهی در مناطق معدنی، اس��تفاده 
از ضمانت صندوق بیمه و تسهیلات بانکی به منظور 
توس��عه و تجهیز کارگاه ها، تامی��ن آب و راه اندازی 
واحدهای فرآوری راهکارهایی است که ضمن هموار 
کردن مسیر توسعه این بخش، خام فروشی را کاهش 
داده و نرخ تمام شده محصولات معدنی برای ورود به 

بازار را کاهش می دهد.
چالشهای بخش معدنی برطرف شود �

یک معدن دار استان س��منان افزود: بخش معادن 
سمنان توان بالایی در فعالیت های اقتصادی می تواند 
داشته باشد و نیاز است مسوولان با مداخله به هنگام 

چالش های این بخش را کاهش دهند.
احم��د مرادخانی گف��ت: اگر چه پروانه برداش��ت 
معادن مختلف مشخص اس��ت اما نمی توان براساس 
اس��تخراج از صاحب��ان معادن مالی��ات دریافت کرد 
چ��را که همه محصولات به ص��ورت نقدی به فروش 

نمی رسد.
وی فرس��ودگی تجهیزات معدنی را دیگر مشکلات 
ای��ن بخ��ش برش��مرد و گفت: ب��ا این ک��ه فرآوری 
محص��ولات معدن��ی می توان��د راهگش��ای اقتصاد و 
اش��تغال پای��دار در س��منان باش��د اما، فرس��ودگی 
ماش��ین آلات موجب ش��ده به مدت زمان برداش��ت 

کاهش داشته باشد.
وی تصری��ح کرد: خام فروش��ی ب��لای جان بخش 
معدن این استان است و مس��وولان امر باید با اتخاذ 
تصمیمات راهبردی و راه ان��دازی واحدهای فرآوری 

برای رفع این معضل مهم اقدام کنند.
کم آبی مانع توسعه معادن است �

رئی��س اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی 
استان سمنان نیز گفت: ۸۰ واحد معدنی این استان 
به دلیل کاهش محسوس سطح آب های زیرزمینی و 
فرسودگی لوله های انتقال با مشکل کمبود آب مواجه 

است.
عل��ی اصغ��ر جمع��ه ای اظهارکرد: در چهار س��ال 
گذش��ته بیش از ۱۰ درصد واحدهای معدنی سمنان 
به دلیل کمبود آب غیرفعال شد و ادامه این روند این 
استان را با بحران افزایش آمار بیکاری مواجه می کند.

وی بیان کرد: برای افزایش اشتغال و رونق اقتصادی 

در سمنان باید به زیرساخت های سرمایه گذاری توجه 
کرد و با وضعی��ت موجود نمی توان برای کاهش آمار 

بیکاری در استان قدم های جدی برداشت.
وی اضافه کرد: بیش از 2۰۰ واحد معدنی س��منان 
اکنون با مش��کل نقدینگی، نبود ب��ازار فروش و خام 
فروشی مواجه است و باید تا پایان امسال در کارگروه 
تس��هیل و رفع موانع تولی��د ب��رای بازگرداندن این 

واحدها به چرخه تولید تصمیم گیری کرد.
سود تسهیلات معدن به صرفه نیست �

دیگر معدن دار استان سمنان گفت: تسهیلات گران 
نرخ یکی از مهم ترین مش��کلات معدن داران است که 
تعطیل��ی تعداد قاب��ل توجهی از مع��ادن را به دنبال 

داشته است.
محم��د پروری اف��زود: فروش محص��ولات معدنی 
همیش��ه به صورت نقدی صورت نمی گیرد از این رو 
آنان در بس��یاری از موارد از پرداخت اقس��اط بانکی 
ب��ا بهره های بالا بر نمی آیند و بانک ها هم مس��اعدت 

چندانی با این قشر از جامعه نمی کنند.
وی اضاف��ه کرد: مس��تهلک ب��ودن دس��تگاه ها و 
تجهیزات معدنی استان موضوعی جدی است که باید 

مسوولان برای آن چاره ای اندیشه کنند.
وی وجود راه های دسترس��ی نامناس��ب به معادن 

اقتصاد معدنی در سمنان؛ ظرفیتی که شکوفا نشد

معدن و محیط زیس��ت 2 ثروت خدادادی لرس��تان 
هستند که به نظر می رسد تاکنون تبادل درستی برای 
اس��تفاده از آنها نشده و برداشت های معدنی همچنان 
خراشی بر چهره طبیعت بکر و زیبای لرستان هستند؛ 
طبیعتی که بار استخراج معادن را به دوش می کشد.

به گ��زارش ایرنا، وج��ود ظرفیت های بیش��مار در 
هر منطقه فرصت مناس��بی برای پیش��رفت و توسعه 
به ش��مار م��ی رود و ایجاد زیرس��اخت ها ب��ه منظور 
بهره برداری از ای��ن فرصت ها همواره مورد توجه بوده 

است.
لرس��تان از اس��تان های غنی در زمینه بس��یاری از 
نعمت های طبیعی و اس��تعدادهای خ��دادادی بوده و 
از دیرب��از تاکنون مردم این س��رزمین به دلیل ضعف 
زیرس��اخت ها از این مزایا و مواهب خدادادی بی بهره 

بوده اند.
وجود معادن فراوان در لرس��تان ظرفیتی ناب برای 
توس��عه همه جانبه این اس��تان محروم اما پر نعمت به 
ش��مار می رود به نحوی که در صورت توجه جدی به 
این بخش ظرفیت های بالقوه سرمایه گذاری در عرصه 
فرآوری انواع س��نگ  تزئینی،  ساختمانی و مواد کانی 
غیر  فلزی به فرصت های درخش��ان توس��عه و اشتغال 

تبدیل خواهد شد.
از طرف��ی، ای��ن اس��تان دارای بی��ش از 2 میلیون 
هکتار عرصه منابع طبیعی و همچنین مناطق زیستی 
متنوعی اس��ت که متاس��فانه با معادن اس��تان پیوند 

نامبارکی دارند.
مس��احت جنگل های زاگرس ح��دود 2/۵ میلیون 
هکتار اس��ت که جنگل ه��ای لرس��تان 4۳ درصد از 
مس��احت استان و ۷ درصد از مس��احت کل کشور را 
دربر می گیرند؛ این اس��تان پس از فارس و خراس��ان 

جنوبی مقام سوم را از نظر سطح جنگل دارد.
جنگل،  مرتع و معدن، ۳ دارایی ارزش��مند اس��تان 
لرستان به ش��مار می روند که در سال های گذشته به 
دلایل��ی پیوند مطلوبی با یکدیگر نداش��ته اند و امروز 
نیز مردم و مس��ئولان همچنان در گیرودار این پیوند 

هستند.
درصورت رونق معادن و استخراج گنجینه های کانی 
از دل خ��اک و ک��وه،  منابع طبیعی و محیط زیس��ت 
قربانی می ش��وند و از طرفی چشم پوشی از این ثروت 
عظیم، حجم عمده ای از اقتصاد و اش��تغال اس��تان را 
زمینگیر می کند؛ موضوعی که در جلسه نوپای شورای 

معادن استان لرستان بحث و بررسی شد.

برداشـت 17 نـوع ماده معدنـی از 1۲7  �
معدن فعال لرستان

مع��اون امور معدنی و اکتش��افات اداره کل صنعت،  
مع��دن و تج��ارت لرس��تان در ای��ن نشس��ت گفت:  
درحال حاضر ۱۷ نوع ماده معدنی از ۱2۷ معدن فعال 

استان استخراج می شود.
جم��ال مومیوند با بیان اینکه 2۳۰ محدوده معدنی 
در استان وجود دارد،  افزود:  ۱۰۳ معدن نیز غیرفعال 
اس��ت که اطلاعات آنها ب��رای تعیین تکلیف و تبدیل 
به پ��ارک به وزارت صنعت،  معدن و تجارت ارس��ال 

شده است.
وی اظهار کرد:  سال گذشته 6 میلیون و ۳4۰ هزار 
تن ماده معدنی از استان لرستان استخراج شد که این 

میزان معادل ۹۱ درصد تعهد استان است.
وی ب��ا بیان اینکه در این ش��اخص، لرس��تان جزو 
استان های نخست کشور است،  گفت:  ذخیره معادن 
اس��تان ۵۸۸ میلیون تن برآورد ش��ده ک��ه عمده آن 

سنگ لاشه و تزئینی است.
مومیون��د بیان کرد:  لرس��تان در حال��ی 2 درصد 
ذخی��ره س��نگ کش��ور را دارد که 6 درص��د میزان 

استخراج کشور را شامل می شود.

رشد ۳0 درصدی معادن فعال لرستان �
معاون امور معدنی و اکتش��افات س��ازمان صنعت،  
معدن و تجارت لرس��تان گفت: از س��ال ۹4 تاکنون 
شمار معادل فعال استان با رشد ۳۰ درصدی از ۹4 به 

۱2۷ واحد رسیده است.
وی افزود: س��ال گذشته ۱۷ پرونده تخلفات معدنی 
درباره برداش��ت های غیرمجاز تش��کیل شده که روند 

دادرسی این پرونده ها طولانی است.
وی تصریح کرد: همچنین برخی احکام صادر شده 
نیز متناس��ب با نوع جرم و قوانین معدن نیس��ت در 
حالی که در برخی اس��تان ها،  دستور اسقاط خودروی 

حمل بدون مجوز نیز صادر شده است.
مومیوند اف��زود: به دلیل کمب��ود قضات تخصصی 
ح��وزه مع��دن و پیگی��ری پرونده های یاد ش��ده در 
ش��عبه های مختلف دادگستری لرس��تان،  اثرگذاری 
برخوردهای قانونی میان متخلفان کمتر دیده می شود.

برخـورد دسـتگاه قضایـی بـا متخلفـان  �
معدن مطلوب بوده است

معاون پیش��گیری از وقوع جرم دادگستری لرستان 
نیز گفت:  برخورد با قانون ش��کنان ش��بانه روز بوده 
و عملکرد دس��تگاه قضای��ی و انتظام��ی درخصوص 

متخلفان معدنی مطلوب بوده است.
محمدتقی ش��اکرمی افزود:  برای این مهم 2 شعبه 
رسیدگی در مرکز اس��تان لرستان فعال است و تمام 
دع��اوی کیف��ری و حقوقی ل��ه و علیه دول��ت در آن 

بررسی می شود.
وی تصریح کرد: به دس��تور رییس کل دادگستری 
لرس��تان، در مرحله دادسرا، دادس��تان ها و در مرحله 

دیگر روسای دادگستری و دادرس آنها حضور دارند.
وی یک��ی از معض��لات اصلی در س��طح کش��ور و 
استان را ضعف نظارت دانست و گفت: این امر وظیفه 

دستگاه قضایی نیست.
وی همچنین منقضی ش��دن بس��یاری از مجوزها، 
برداش��ت بی��ش از حد و واگ��ذاری معادن ب��ه افراد 
غیرمتخصص را از دیگر مشکلات موجود عنوان کرد.

ش��اکرمی درب��اره ایجاد ش��عبه ویژه رس��یدگی به 
تخلفات حوزه معادن در مرکز استان قول مساعد داد 
و گفت: بیشترین اختلاف در شهرستان های چگنی و 

الیگودرز است.
وی اضافه کرد: برداش��ت های مردم عادی از معادن 
قیر معمولان پلدختر،  موجب کش��ته و زخمی شدن 

فرد یا افرادی شده است. 
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صادرات ۲۵ هزار تنی فولاد 
آلیاژی ایران به اروپا در دو 

ماهه نخست امسال
شرکت فولاد آلیاژی ایران در دو ماه اول امسال 2۵ 
هزار تن فولاد صادر کرده است که این میزان تا پایان 

سال به ۱۰۰ هزار تن می رسد.
به گزارش خبرگزاری صدا و س��یما، ش��رکت فولاد 
آلیاژی ای��ران باافزایش کیفیت تولیدات خود بیش از 

یک پنجم از محصولاتش را صادر می کند.
این شرکت در دوماهه اول امسال 2۵ هزارتن فولاد 
به کش��ورهای اروپایی صادر کرده است که این میزان 

تا پایان سال به یکصد هزار تن می رسد.

واکنش اروپا به اعمال تعرفه 
بر واردات فلزات توسط 

امریکا
رئیس کمیسیون اروپا با ابراز نگرانی از اقدام امریکا 
در اعم��ال تعرفه بر واردات فل��زات اعلام کرد که این 

اقدامی کاملا حمایت گرایانه است.
ب��ه گزارش مهر، به نقل از اس��پوتنیک، »ژان کلود 
یونکر« رئیس کمیس��یون اروپا در واکنش به تصمیم 
امریکا برای اعمال تعرف��ه بر واردات فلزات اظهارکرد 

که من از این تصمیم نگران هستم.
یونکر گف��ت: اتحادی��ه اروپا معتقد اس��ت که این 
تعرفه های یک جانبه امریکا بی اساس است و با قوانین 
س��ازمان تجارت جهانی در تضاد است. این یک اقدام 

کاملا حمایت گرایانه است.
وی افزود: امریکا اکنون هیچ گزینه ای برای ما باقی 
نگذاشته اس��ت و به دنبال ادامه دادن پرونده مربوط 
به حل اختلافات س��ازمان تج��ارت جهانی و با اعمال 
وظایف اضافی در خصوص تعدادی از واردات از امریکا 
اس��ت. ما از منافع اتحادی��ه، در انطباق کامل با قانون 

تجارت بین المللی دفاع خواهیم کرد.
گفتنی است که تنش های تجاری بین اتحادیه اروپا 
و امری��کا از ماه مارس از زمانی ک��ه »دونالد ترامپ« 
رئیس جمهوری امریکا، تعرفه 2۵ درصدی برای فولاد 
واردات��ی و ۱۰ درصدی برای واردات آلومینیوم اعمال 

کرد، افزایش یافته است.

حل مشکلات گروه ملی با 
واگذاری به بخش خصوصی

استاندار خوزستان با اش��اره به پیگیری های مداوم 
برای حل مشکل شرکت گروه ملی فولاد ایران گفت: 
مشکل این شرکت با واگذاری به بخش خصوصی حل 

می شود.
به گزارش ایس��نا، غلامرضا ش��ریعتی با اش��اره به 
نشس��ت های برگزار شده برای تعیین تکلیف وضعیت 
گ��روه ملی صنعتی فولاد ایران با مالک این ش��رکت، 
اظهارکرد: به زودی هیات مدیره جدید این شرکت از 

سوی بانک ملی معرفی می شود.
وی در خصوص خواسته کارکنان مبنی بر برگشت 
این ش��رکت ب��ه بدنه دول��ت افزود: سیاس��ت دولت 
واگ��ذاری دارایی ها و دادن فرصت به بخش خصوصی 

برای اداره بخش اقتصادی کشور است.
اس��تاندار خوزس��تان با بی��ان اینک��ه کارکنان این 
ش��رکت 2 ماه حقوق معوقه دارن��د، اظهار امیدواری 
کرد تا ای��ن حقوق با پیگیری صورت گرفته به زودی 

پرداخت شود.

تشکیل کنسرسیوم مشترک 
تولید ۱۰ میلیون تن فولاد 

در هرمزگان 
اس��تاندار هرمزگان گفت: برای تحقق هدف تولید 
۱۰ میلی��ون ت��ن ف��ولاد در هرمزگان کنسرس��یوم 
مشترکی متشکل از سه شرکت فولادسازی در استان 

هرمزگان تشکیل می شود.
به گ��زارش مهر، فریدون همتی با اش��اره به دیدار 
خود با رئیس س��ازمان توس��عه و نوس��ازی معادن و 
صنایع معدنی ای��ران )ایمیدرو( عن��وان کرد: در این 
نشس��ت برای تحقق تولید ۱۰ میلی��ون تن فولاد در 

هرمزگان مذاکره و برنامه ریزی شد.
وی ادام��ه داد: برای رفع مش��کل محدودیت زمین 
جهت رس��یدن به هدف تولید ۱۰ میلیون تن فولاد، 
مقرر ش��د، ش��رکت های صبا فولاد، فولاد هرمزگان و 
فولاد قش��م مجموعه جدیدی تشکیل دهند و به طور 
مش��ترک برای تولی��د۱۰ میلیون تن ب��ه عنوان یک 

کنسرسیوم برنامه ریزی کنند.
استاندار هرمزگان افزود: با توجه به توانمندی فولاد 
مبارکه، گل گهر و صندوق بازنشستگی کشور که این 
واحدهای فولادسازی متعلق به آنها هستند، به سرعت 
برای رسیدن به تولید ۱۰ میلیون تن فولاد در استان 

اقدام خواهد شد.

خبر

را از مش��کلات این بخش برش��مرد و گف��ت: منابع 
طبیعی و جهاد کش��اورزی استان هیچگونه همکاری 
برای س��اخت محور های دسترسی مطلوب با معادن 
را ندارند و حتی بس��یاری از مع��ادن به همین دلیل 

تعطیل شده اند.
پروری اضافه کرد: تولیدکنندگان و معدن داران در 
صورت��ی می توانند در کار خود موفق باش��ند که تابع 
بازار جهانی باش��ند و فعالیت های خود را بر اس��اس 
نیاز بازار تطبیق دهند بنابراین خام فروشی به صلاح 

استان نیست.
سهم معدن در رونق اقتصادی سمنان  �

نماینده مردم دامغان در مجلس ش��ورای اسلامی 
نیز گفت: با وج��ود کمبود آب و نبود بازار فروش اما 
سهم بخش معدن حدود ۵۰ درصد از میزان صادرات 

کالا از این استان را به خود اختصاص داده است.
ابوالفضل حس��ن بیگی افزود: پیش بینی می ش��ود 
صادرات مواد معدنی این اس��تان در امس��ال با ارائه 
تس��هیلات رونق تولی��د و رفع مش��کلات بیمه ای و 
مالیات��ی واحدهای تولیدی حدود 2۰ درصد نس��بت 

به سال گذشته افزایش یابد.
حسن بیگی تصریح کرد: سمنان بیش از ۱۰ درصد 
از کل مع��ادن کش��ور را در اختی��ار دارد اما به دلیل 

مشکلات زیرساختی، سهم این بخش در کاهش آمار 
بیکاری بسیار کمرنگ بوده و با وضع موجود نمی توان 
طرح های توس��عه ای اش��تغال آفرین را در این بخش 

اجرا کرد.
نماینده مردم دامغان در مجلس ش��ورای اسلامی 
با بی��ان این که 4۰ درصد واحدهای معدنی اس��تان 
به دلیل کمبود آب نیمه فعال است، اضافه کرد: تنها 
در 2 سال گذش��ته ۳2 واحد معدنی استان به دلیل 

کمبود آب تعطیل شد.
نوسانات نرخ در بازار  �

مع��دن دار دیگ��ری از س��منان ب��ه ایرن��ا گف��ت: 
ناهمخوانی نرخ تمام ش��ده محصولات معدنی با نرخ 

بازار مهم ترین مشکل معدن داران استان است.
عباس حاج علیان افزود: به دلیل فعالیت نامتعارف 
معادن در اس��تان سمنان نرخ مواد معدنی به صورت 
چش��مگیری کاهش یافته چرا که برخی از رقبا برای 
تامی��ن نقدینگی خود مجبور به ف��روش محصولات 

معدنی با نرخ پایین می شوند.
وی اضافه کرد: به همین دلیل بس��یاری از فعالان 
این بخش حرفه خود را کنار گذاش��ته و به مشاغلی 

دیگر روی آورده اند.
حاج علی��ان بیان ک��رد: پرداخت نک��ردن مالیات 

ب��ر ارزش افزوده از س��وی خریداران یک��ی دیگر از 
مش��کلات معادن اس��ت و اداره کل امور اقتصادی و 
دارایی استان دستورالعملی به واحدهای معدنی مانند 
دیگ��ر واحدهای صنفی و تولی��دی ابلاغ کرده که بر 
اس��اس آن تولیدکننده باید در ازای فروش هر میزان 
محص��ول، بارنام��ه ارائه کرده و به تب��ع آن ۹ درصد 
مالیات بر ارزش افزوده از مشتری دریافت به حساب 

این اداره کل واریز شود.
وی اظهارکرد: مشتریان به دلیل بالا رفتن نرخ تمام 
شده محصول خریداری ش��ده، تمایل به پرداخت ۹ 
درصد ارزش افزوده ندارن��د و بارنامه خرید محصول 
را مطالب��ه نمی کند و اگر مع��دن داری برای فروش 
محصول با فاکتور پافشاری کند از خرید آن منصرف 

می شوند و به معدن دیگری مراجعه می کنند.
معادن، راهگشای افزایش اشتغال  �

استاندار س��منان نیز گفت: توجه به توسعه معادن 
یکی از راه های نجات اقتصاد کشور است.

سیدش��هاب الدین چاوشی با بیان این که کشور در 
طول سال های گذش��ته، فقط به اقتصاد نفتی توجه 
کرده اس��ت، افزود: در حالی که نفت کالایی سیاسی 
است و استکبار می تواند آن مورد بهره برداری سیاسی 

قرار دهد، نباید سرنوشت کشور به آن گره بخورد.

وی با بیان این که معادن استان باید آماده ارائه به 
بهره برداران و سرمایه گذاران شود، ادامه داد: معادن 
و ذخای��ر معدنی س��منان ظرفیت وی��ژه ای دارد که 

استفاده نشده است.
چاوش��ی اضافه کرد: به گفته کارشناسان مربوط و 
براس��اس آمارسنجی حدود ۸۰ درصد از مواد معدنی 
س��منان به صورت خام به فروش می رسد که این امر 
در دراز مدت نه تنها به افزایش اش��تغال در س��منان 
نمی انجام��د بلکه اقتصاد این اس��تان را ب��ه نابودی 

می کشاند.
استاندار س��منان تصریح کرد: راه اندازی واحدهای 
ف��رآوری نیاز کنونی بخش معدن س��منان اس��ت و 
رفع ای��ن بخش از مش��کلات معدن داران س��منان 
 در برنامه ه��ای اجرای��ی اس��تانداری س��منان ق��رار

 دارد.
وی گفت: نبود نقدینگی و بازار فروش مواد معدنی 
با توسعه واحدهای فرآوری برطرف می شود و به غیر 
از چند واحد تولید کاشی و سرامیک، هیچگونه واحد 
فرآوری دیگری در بخش معدن سمنان وجود ندارد.

سهم معدن در کاهش آمار بیکاری  �
رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
سمنان نیز گفت: با وجود برخورداری از ظرفیت های 

سرش��ار، سهم بخش معدن در کاهش آمار بیکاری و 
رونق کسب و کار در این استان فقط ۵ درصد است.

بهروز اس��ودی افزود: برای افزایش اشتغال و رونق 
کس��ب و کار در س��منان باید از تم��ام ظرفیت های 

معدنی، صنعتی و زیرساختی بهره گرفت.
وی اظهارکرد: س��منان بی��ش از ۱۰ درصد از کل 
معادن کش��ور را در اختیار دارد و باید از این ظرفیت 
برای کاهش آمار بیکاری در این استان بهره بیشتری 

برد.
وی تعداد ش��اغلان در واحداهای معدنی سمنان را 
دس��تکم 2۰ هزار نفر برش��مرد و اضافه کرد: چالش 
کمب��ود آب دلیل اصلی در اجرایی نش��دن طرح های 

توسعه ای در بخش معدن سمنان است.
اس��ودی تصریح ک��رد: اکنون بی��ش از ۱2۰ واحد 
صنعتی و معدنی س��منان به دلیل مشکلات مالیاتی 
و بیم��ه ای غیرفعال اس��ت ک��ه باید با اتخ��اذ تدابیر 
راهب��ردی در کمتری��ن زمان ممکن ب��رای رفع این 

مشکل اقدام کرد.
بر اساس اعلام مسوولان از ۱۸ میلیون تن استخراج 
ذخایر معدنی س��الانه در استان سمنان کمتر از ۱۰ 
درصد فرآوری می شود. یکهزار و ۸۰۰ واحد تولیدی 

و صنعتی در استان سمنان فعالیت دارد.

اقتصاد معدنی در سمنان؛ ظرفیتی که شکوفا نشد

 پیـوند معدن و محیط  زیست
 در لـرستان

فعالیـت بدون مجـوز معـدن در منطقه  �
حفاظت شده سفیدکوه

مدیرکل حفاظت محیط زیست لرستان نیز از فعالیت 
بدون مجوز یک واحد معدنی در منطقه حفاظت شده 
سفیدکوه خرم آباد خبر داد و گفت: این معدن خسارت 
بس��یاری در منطقه ایجاد کرده و شورای عالی معادن 

پیگیر این موضوع است.
مهرداد فتحی بیرانوند افزود: معادن لرستان نیازمند 
س��اماندهی ریش��ه ای و جدی هس��تند چراکه صدور 
مجوزهای بدون ضابطه در س��ال های گذشته، تخریب  

وحشتناک محیط زیست را به همراه داشته است.
وی خواس��تار بازنگ��ری کلی در ص��دور مجوزهای 
معدنی شد و بیان کرد:  بخش هایی از مناطق حفاظت 

شده استان به همین دلیل تخریب شده اند.
فتحی بیرانوند همچنین از صدور مجوزهای معدنی 
در عرصه های بسیار گس��ترده انتقاد کرد و گفت:  در 
برخ��ی م��وارد برای یک ت��ا 2 هکتار مع��دن،  پروانه 
بهره برداری ۵۰۰ هکتاری صادر شده که این مجوزها 
ح��ق مالکیت ب��رای معدنداران ایجاد ک��رده تا در هر 
نقطه از طبیعت که دلخواه آنها باش��د فعالیت معدنی 

انجام دهند.

نی��ز عام��ل  وی لاشه س��نگ های اس��تخراجی را 
دیگری در تخریب محیط زیس��ت عنوان کرد و افزود: 
تخریب کنندگان باید علاوه بر پرداخت حقوق دولتی، 

وضعیت ایجاد شده را اصلاح کنند.
اختـلاف ۲۵ هـزار هکتـاری پروانه های  �

بهره برداری منابع طبیعی و صنعت و معدن
مدیرکل منابع طبیعی اس��تان لرس��تان نیز گفت: 
درمجموع 2۹4 پروانه بهره برداری معدن با سطح ۷۵4 
هکتار توس��ط این نهاد صادر شده درحالی که مجموع 
پروانه های صادر شده توسط سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان لرستان ۱6۷ مورد با مساحت 26 هزار 

و 22۹ هکتار است.
ش��یرزاد نجفی افزود: این اختلاف فاحش به معضل 
حادی تبدیل ش��ده که باید به صورت جدی بررسی و 

رسیدگی شود.
وی ب��ا بیان اینکه عمده معادن شهرس��تان چگنی 
در حوزه جنگل هس��تند، عنوان ک��رد: در این حوزه،  
2۱ مجوز برای ۵6 هکتار توس��ط منابع طبیعی صادر 
شده اما مجوزهای صادر شده صنعت، معدن و تجارت 
یک ه��زار و 6۹۸هکتار از اراض��ی جنگلی را در اختیار 

مردم قرار داده است.

وی ادامه داد:  در شهرس��تان ازنا، اداره کل مناطبع 
طبیعی اس��تان ۳۰ مجوز برای 66 هکتار صادر کرده 
اما در س��ازمان صنعت، معدن و تجارت برای 4 هزار و 

۷۱2 هکتار پروانه صادر شده است.
وی اضافه کرد:  4 معدن مهم بدون مجوز در چگنی 
فعال است که با توجه به وسعت بسیاری که در اختیار 

گرفته اند فعالیت آنها باید متوقف شود.
معرفی ۵0 بدهکار معدنی به مالیات �

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان نیز 
گفت: ۵۰ بدهکار معدنی ب��رای برخوردهای قانونی و 
پرداخ��ت بدهی های خود به اداره امور مالیاتی معرفی 

شده اند.
محمدرض��ا صفی خان��ی افزود:  بده��ی دولتی ۵۰ 
معدن فعال دیگر نیز با ش��رایط خاص، تقس��یط شده 

است.
سیس��تم  راه ان��دازی  ب��ا  ک��رد:  اضاف��ه  وی 
مانیتورینگ)کنترل( میزان برداشت ها رصد می شود و 
اجازه نمی دهیم ثروت منابع موجب زیان محیط زیست 

شود.
وی اظه��ار ک��رد:  برخی معادن اس��تان به ویژه در 
شهرستان چگنی به دلیل فعالیت ماشین آلات فرسوده 

اقتصادی نیس��تند که باید با حمای��ت اجرایی و مقام 
قضایی استان ساماندهی شوند.

وی افزود: ش��رایطی ایجاد ش��ده که معادن به افراد 
دارای صلاحی��ت و تخص��ص واگذار می ش��ود و تنها 
س��رمایه گذارانی می توانند به این حوزه وارد شوند که 

بتوانند فناوری روز را در اختیار بگیرند.
صفی خانی با تاکید بر ایجاد ش��عب ویژه رسیدگی 
به تخلف��ات معدنی گفت: در این صورت جلوگیری از 

برداشت های غیرمجاز شدت می یابد.
وی همچنین با تاکید بر بس��ته شدن برخی معادن 
ب��دون ذخیره بی��ان کرد: ب��رای تعیی��ن تکلیف این 
واحدها، 2 مزایده برگزار ش��ده اس��ت و باید همراستا 
با این اقدام و با توجه به ذخایر خوب اس��تان، معادن 

جدید شناسایی شوند.
صفی خان��ی تصری��ح ک��رد: تعیین تکلی��ف معادن 
مت��روک و پهنه های قابل واگ��ذاری با همکاری بیش 
از پیش اداره کل مناب��ع طبیعی و آبخیزداری ممکن 

می شود.
فعالیـت سـنتی موجب هدررفـت منابع  �

معدنی شده است
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری لرستان نیز 

در این نشس��ت گفت: فعالیت سنتی و نبودن نوآوری 
موجب هدررفت منابع معدنی استان می شود.

احم��د مرادپور اف��زود: ذخایر زیرزمین��ی به عنوان 
ثروت های ملی و استانی، نقش مهمی در توسعه پایدار 
دارند بدین معنا که باید با حفظ محیط زیست و منابع 

طبیعی از این داشته ها استفاده کرد.
وی تصری��ح کرد: چنانچه فعالیت یک معدن، منجر 
به نابودی یا تخریب محیط زیس��ت شود، هر اندازه که 
اس��تخراج از آن واح��د دارای ارزش اقتصادی باش��د، 
ب��از هم دچار زیان ش��ده ایم. مرادپ��ور اضافه کرد: در 
سال های گذشته، معادن استان به افراد غیرتخصصی 
واگذار ش��دند و امروز نتیجه ای��ن امر، تعطیلی برخی 
واحدهای سنگبری استان با قدمت 4۰ سال است. وی 
همچنین با انتقاد از اینکه در گذشته وسعت بسیاری 
با عن��وان معدن به اف��راد واگذار می ش��د، بیان کرد:  
درحال حاضر این واگذاری ها محدود ش��ده و علاوه بر 
توجه به این امر، استخراج از معادن باید به سمت مواد 
کم حجم با ارزش افزوده بالا س��وق داده شود. وی از 
غیبت برخی اعضای ش��ورای معادن نیز انتقاد کرد و 
گف��ت:  با توجه به اهمیت موض��وع معادن، غیبت در 

جلسه به هیچ بهانه و دلیلی قابل قبول نیست.



راه اندازی کارخانه صد 
هزار تنی ذوب مجتمع مس 

سونگون تا سال ۱۴۰۰

طی مراسمی با حضور جمعی از معاونان و مدیران 
شرکت مس »رضا ش��ریفی« از سوی »محمدرضا 
بنی اس��دی راد« مدیرعامل ش��رکت مس به عنوان 
مدیر جدی��د مجتمع مس آذربایجان )س��ونگون( 
معرفی ش��د و از زحم��ات مهندس »محمد حاجی 

آقازاده« قدردانی شد.
ب��ه گ��زارش م��س  پ��رس، در ای��ن نشس��ت، 
»بنی اس��دی راد« مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع 
مس ایران گفت: در ش��رایط کنونی ش��رکت مس 
بای��د به دنبال افزایش تولی��د با بالاترین ظرفیت و 
همچنین و بهره برداری از طرح های توسعه ای باشد.
وی با تأکید بر این که هم اکنون ش��رکت مس در 
مس��یر پیشرفت و توس��عه قرار گرفته است گفت: 
در دو ماه نخس��ت س��ال جاری تولید کاتد شرکت 
مس نس��بت به مدت زمان مشابه سال قبل از رشد 
۳6 درصدی برخوردار شده است و همچنین شاهد 
رش��د 44 درصدی عرضه محصولات شرکت مس 

به بازار هستیم.
مدیرعامل ش��رکت مس در ادامه ب��ا قدردانی از 
زحمات حاجی آق��ازاده مدیر س��ابق مجتمع مس 
آذربایجان گفت: محور و رویکرد اساسی که هیأت 
مدیره ش��رکت م��س تصمیم به انتخاب ش��ریفی 
به عنوان مدیر جدید مجتمع مس آذربایجان گرفت 
بحث تسریع در روند پیشرفت طرح های توسعه ای 

صنعت مس در آذربایجان بود.
وی افزود: خواس��ته ما از ایش��ان این است که تا 
س��ال ۱4۰۰ کارخانه صد ه��زار تنی ذوب مجتمع 
مس س��ونگون راه اندازی ش��ود تا خواسته دیرین 
م��ردم آذربایج��ان محق��ق ش��ود و همچنی��ن با 
راه ان��دازی فازهای جدی��د کارخانه تغلیظ ظرفیت 
تولیدی کنس��انتره شرکت مس را به 4۰۰ هزار تن 

برسانند.
بنی اس��دی راد با بیان  این که هم اکنون ش��رکت 
مس در مس��یر توس��عه قرار گرفته  است و با تمام 
قدرت از طرح های توس��عه ای پش��تیبانی  می کند، 
اظه��ار کرد: علاوه بر این در این دوره جدید و برای 
حفظ روند تولید پایدار در مجتمع مس س��ونگون 
اصلاح مع��دن و همچنین س��رعت بخش��یدن به 
فعالیت های اکتشافی باید در دستور کار قرار گیرد.
مدیرعام��ل ش��رکت مس در پایان این نشس��ت 
گفت: خوش��بختانه مجتمع مس س��ونگون دارای 
تیم یک دس��ت، همدل و هماهنگ و بدون حاشیه 
اس��ت و نگاهی ب��ه آمار تولید 22 ت��ن به ازای هر 
نفر در س��ال ۹6 موید این مطلب است که افزایش 
تولید س��رلوحه فعالیت های کارکنان مجتمع مس 
سونگون اس��ت و امیدواریم در آینده ای نزدیک به 
تولید 2۵ تن به ازای هر نفر که اس��تاندارد جهانی 
تولید در کارخانه های مس دنیا است، دست یابیم.

صادرات شمش مس 
به کشورهای عراق و 
افغانستان ممنوع شد

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
زنجان از لغو صادرات ش��مش مس به کش��ورهای 

عراق و افغانستان خبر داد.
ب��ه گزارش تس��نیم، ناصر فغف��وری اظهار کرد: 
خوش��بختانه با پیگیری های که این سازمان برای 
مش��کل صادرات بی رویه مس انجام داد، موفق شد 

این موضوع را رفع کند.
وی اف��زود: وزی��ر صنع��ت، معدن و تج��ارت با 
پیگیری ه��ای س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
استان زنجان دستور ویژه ای به گمرک داد تا جلوی 
صادرات مس به کشورهاق عراق و افغانستان گرفته 

شود.
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
زنجان با بیان اینکه صنعت مس در اس��تان زنجان 
سبب اش��تغال مس��تقیم ۳ هزار نفر ش��ده است، 
تصریح کرد: متاس��فانه به دلیل نوسانات ارز تولید 
ظروف مس��ی اس��تان زنجان با مش��کل تهیه مواد 
اولیه مواجه ش��ده بود که توانستیم این موضوع را 

حل کنیم.
فغف��وری از ش��بکه بانکی اس��تان خواس��ت تا 
بنگاه های اقتصادی که به بانک ها بدهکار هس��تند 
را به دس��تگاه های اجرایی معرفی کند، خاطرنشان 
کرد: در کارگروه تسهیل می توانیم با بخشش هایی 
که در نظر می گیریم سبب به کار افتادن واحدهای 
تولیدی ش��ویم. وی در پایان از تصویب مشوق های 
قانونی برای حمایت از تولید در س��ال ۹۷ خبر داد 
و گف��ت: در راس��تای تامین نقدینگ��ی کارخانه ها 
و همچنی��ن تس��هیل کس��ب و کار، از ای��ن پس 
ماش��ین آلات خ��ط تولیدی که مش��مول معاف از 
مالی��ات نبودند نیز با اخذ روی��ه می توانند از روش 

معاف از مالیات استفاده کنند.

صنایع معدنی
یکشنبه

 27 خرداد1397 
 3 شوال 1439  

 17ژوئن2018 
 سال اول  شماره 5

 فقدان استراتژی 
برای تولید محصولات کیفی

مشاور مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان، با بیان اینکه توسعه کیفی محصولات فولادی 
جزو اس��تراتژی های وزارت صنعت، معدن و تجارت نیس��ت، گفت: فقدان اس��تراتژی برای تولید 
محصولات کیفی در کشور به شدت احساس می شود از این رو نمی توان به عملکرد وزارت صنعت، 

معدن و تجارت در این حوزه نمره قابل قبولی داد. 
به گزارش معدن نیوز محمدیاسر طیب نیا، با بیان اینکه درحال حاضر در کشور ما هدف گذاری ها 
در تمامی صنایع به خصوص صنایع فولادی تنها بر مبنای توسعه کمی صورت می گیرد، گفت: در 
صنایع فولادی - هدف گذاری اصلی بر مبنای نوع تولید و کیفیت تولیدات، نبوده و برنامه ها تنها بر 
تولید کمی و رسیدن به ۵۵ میلیون تن تولید فولاد تاکید دارند در حالی که توسعه کمی، الزاماتی 

داشته که چه بسا این الزامات مهم تر از ایجاد ظرفیت تولید ولازمه آن است. 
مش��اور مدیرعامل ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان، افزود: در حال حاضر بیشتر تولیدکنندگان 
بزرگ دنیا به س��مت تولید فولادهای آلیاژی حرکت کرده اند زیرا این فولادها در جهت س��اخت 
تجهی��زات، لوازم یدکی، س��اخت خودرو و ایجاد ارزش اف��زوده بالاتر کاربرد دارن��د، از این رو در 
کشورهای توسعه یافته وپیشرو در صنعت فولاد شاهد راه اندازی کارخانه هایی هستیم که با تولید 
یک میلیون تنی و حتی پایین تر، دارای محصولاتی باقیمت ۱۰۰۰ دلار به بالا هستند در حالی که 

قیمت فولادهای معمولی تنها حدود 4۰۰ تا ۵۰۰ دلار است. 
وی خاطرنش��ان کرد: حرکت به س��مت توس��عه کیفی محص��ولات فولادی، الزام��اً نیازمند 
فناوری های فوق پیش��رفته نیس��ت و عمدتا نیازمند دقت بالا در تولید و مدیریت خوب در کنترل 
کیفی اس��ت.  مشاور مدیرعامل ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان، ادامه داد: نیاز مصرف کشور کمتر 
از مقادیر تعیین ش��ده در برنامه های توس��عه و تولید فولاد اس��ت و از سوی دیگر رقبای زیادی در 

بازارهای جهانی جهت ورود به آن بازارها داریم بنابراین ضروری است جهت افزایش رقابت پذیری 
و نف��وذ بهت��ر در بازارهای صادراتی در حوزه فولادهای کیفی فعال ت��ر عمل کنیم.  وی در ارتباط 
با نوس��انات ماه های اخیر نرخ ارز و تاثی��رات آن بر عملکرد تولیدکنندگان فولاد، گفت: مهم ترین 
خواس��ته تولیدکنندگان از دولت با توجه به نوس��انات نرخ ارز در ماه های اخیر، ثبات در این بازار 
بوده و انتظار دارند دورنمای روشنی در مسیر توسعه خود ببینند تا بتوانند به سیاست های اتخاذ 
شده دولت اعتماد کرده و بر اساس آن برنامه ریزی کنند.  طیب نیا در ادامه با اشاره به خروج امریکا 
از برجام و روند مقابله با سیاس��ت این کش��ور، افزود: در سال های گذشته تولیدکنندگان فولاد با 
تحریم ها مقابله کرده و این صنعت نه تنها سرپا مانده بلکه مسیر توسعه ای خود را طی کرده  است 
بنابراین در حال حاضر نیز به نظر نمی رس��د مش��کل زیادی با تحریم های یک طرفه امریکا برای 
این تولیدکنندگان ایجاد ش��ود و از س��وی دیگر این امر می تواند به مانند گذشته کشور را در برابر 

سختی ها مقاوم سازد. 

روی خط خبر

س��عید رازانی دادستان مرکز استان لرستان با اشاره 
به کارخانه س��یمان خرم آباد اظهار کرد: مش��کلی که 
وجود دارد این است که در بحث راه اندازی کارخانه ها تا 
زمانی که به اجرا برس��ند و تولید کنند به کمک افرادی 
نیاز داریم اما یک س��ری افراد داریم که توان لازم را در 

این راستا ندارند و وارد کار می شوند.
به گزارش تس��نیم، وجود پروژه ه��ای نیمه تمام در 
لرستان به یکی از چالش های اصلی استان تبدیل شده 
اس��ت. کارخانه س��یمان خرم آباد یکی از پروژه هایی 
اس��ت که س��ال ۸4  در دور اول س��فر هیات دولت به 
لرس��تان تصویب و مقرر ش��د که تا پایان س��ال ۹4 به 
بهره برداری برس��د، اما امروز ۳ سال از وعده افتتاح آن 

گذشته ولی این پروژه همچنان تعطیل است.
این کارخانه در همان ابتدا اقدام به فروش سهام خود 
کرد، به گونه ای که امروز بیش از 46 هزار سهامدار دارد 
اما پس از گذش��ت ۱۳ سال هنوز در حالتی نیمه راکد 
مانده اس��ت؛ تمامی 46 هزار سهامدار این کارخانه بعد 
از گذشت ۱۳ س��ال هنوز چشم انتظار مشخص شدن 
وضعیت س��هام خود هستند اما از طرفی مسئولان نیز  
دلایل زیادی را برای وجود این ش��رایط ابراز می کنند 
که عمده ای��ن دلایل ناتوانی س��رمایه گذار این پروژه 

است.
ضعف مالی سـرمایه گذار سـیمان سبب  �

مشکلات شد

رئی��س س��ازمان صنعت، معدن و تجارت لرس��تان 
نی��ز پیش از این در رابطه با کارخانه س��یمان خرم آباد  
اظهار کرد: ش��رایط لازم برای برطرف شدن مشکلات 
ای��ن کارخان��ه فراهم  ش��ده و این در حالی اس��ت که 
س��رمایه گذار ای��ن ط��رح نیز بای��د در راس��تای رفع 

مشکلات موجود اقدام کند.
محمدرضا صفی خانی بیان کرد: مقررش��ده بود که 
س��رمایه گذار این کارخانه مبلغی را به عنوان س��رمایه 
شرکت در بانک قرار دهد تا بانک نیز چند برابر این مبلغ 

برای این شرکت سرمایه گذاری کند.
وی عنوان کرد: متأس��فانه س��رمایه گذار این طرح 
ب��ه علت ضعف مالی ک��ه دارد ای��ن کار را انجام نداد و 
لازم است سرمایه گذار نس��بت به رفع مشکلات مالی 
خود اقدام کرده و س��رمایه خود را افزایش دهد تا بتوان 

مشکلاتی که با بانک دارد را حل کنیم.
سـرمایه گذار سـیمان خرم آبـاد اهلیت  �

خود را اثبات کند
رئی��س س��ازمان صنعت، معدن و تجارت لرس��تان 
ب��ا بی��ان اینکه س��رمایه گذار این طرح بای��د به عنوان 
س��هامدار اصلی برای این طرح س��رمایه گذاری کند، 
بی��ان کرد: افزایش س��رمایه س��رمایه گذار با بالا بردن 
قیمت ارزش افزوده زمین و س��هام امکان پذیر نیس��ت 

و باید اقدام دیگری انجام شود.
صفی خان��ی ب��ر تأکید ب��ا اینکه س��رمایه گذار باید 

اهلیت خود را اثبات کند گفت: لازم اس��ت تا بررس��ی 
وضعیت طرح توس��ط کارشناس��ان انجام شود و برای 

رفع مشکلاتی که با بانک دارند نشستی برگزار شود.
وی تصری��ح ک��رد: س��رمایه گذاری های زیادی در 
لرستان انجام  شده که منجر به نیمه کاره شدن پروژه ها 
شده است بنابراین  لازم است تا از سرمایه گذاران خوب 

استقبال شود.
سرمایه گذار 4.۵ میلیارد تومان تسهیلات گرفت

رئی��س س��ازمان صنعت، معدن و تجارت لرس��تان 
گفت: س��رمایه س��هامداران این کارخانه ۱۰ میلیارد 
و ۷۰۰ میلی��ون توم��ان بوده و این در حالی اس��ت که 
س��رمایه گذار این مبلغ را خرج کرده اس��ت. س��رمایه 
گذار 4.۵ میلیارد تومان نیز تس��هیلات گرفته  اس��ت 
پس س��رمایه گذار این طرح باید در مورد این اعتبارات 

صورت مالی شفاف ارائه کند.
صفی خانی عنوان کرد: متأسفانه امروز ماشین آلات 
این پروژه به ارزش ۱۷ میلیون یورو چندین سال است 
که در معرض سرما و گرما قرار دارند و هیچ استفاده ای 
از آنهاا نمی ش��ود پس لازم است هر چه سریع تر نسبت 
به رفع مشکلات مربوط به این طرح اقدام اساسی انجام 

شود.
مشـکلات کارخانـه سـیمان خرم آباد به  �

دلیل سوءمدیریت است
جعفر ب��دری رئیس کل دادگس��تری لرس��تان در 

جلس��ه س��تاد اقتاد مقاومتی با اش��اره به مش��کلات 
کارخانه س��یمان خرم آباد اظهار کرد: در 2۰ سال قبل 
در خرم آباد، س��هام کارخانه س��یمان به مردم  واگذار 
ش��د اما با وجود اینکه هدف مسئولان شکل گیری این 
کارخانه بوده اس��ت، اما متاس��فانه تاکنون شاهد اجرا 
ش��دن این پ��روژه نبودیم و تنها مراح��ل اولیه احداث 
آن انجام ش��ده اس��ت که این مش��کلات نشان دهنده 
س��وءمدیریت س��رمایه گذاران اس��ت و نباید همیشه 

دستگاه های دولتی را مقصر بدانیم.
وی افزود: در این زمینه به دادستان مرکز نیز دستور 
اکید برای رس��یدگی به ش��رایط وضعی��ت این پروژه 
دادیم تا ش��رایط برای تعیی��ن تکلیف این واحد فراهم 

شود.
سـیمان  � کارخانـه  تکلیـف  بـه زودی 

خرم آباد مشخص می شود
سعید رازانی دادس��تان مرکز استان لرستان نیز در 

این جلسه با اش��اره به کارخانه سیمان خرم آباد اظهار 
کرد: مش��کلی که وج��ود دارد این اس��ت که در بحث 
راه اندازی کارخانه ها تا زمانی که به اجرا برسند و تولید 
کنن��د به کمک افرادی نیاز داریم اما  یک س��ری افراد 
داریم ک��ه توان لازم را در این راس��تا ندارند و وارد کار 
می ش��وند. وی افزود: امیدواریم ب��ا پیگیری هایی که 
انجام دهیم تکلیف کارخانه سیمان خرم آباد مشخص 
ش��ود، اما در این راس��تا باید یک سری بررسی ها انجام 
دهیم. دادستان خرم آباد با اشاره به اینکه یک کارخانه 
س��یمان باید ظرف 4 سال به نتیجه برسد، عنوان کرد: 
متاس��فانه کارخانه س��یمان خرم آباد به دلیل نداشتن 
اهلیت و توان لازم برای این کار تاکنون نتوانسته است 
ای��ن کارخانه را ایجاد و راه ان��دازی کند. وی بیان کرد: 
هم اکنون در حال بررس��ی این واحد هستیم و به زودی 
تکلیف آن روش��ن و برای آن تصمیم گیری خواهد شد 

که آن را خودمان اعلام می کنیم.

به زودی تکلیف کارخانه سیمان خرم آباد مشخص می شود

 سارا اصغری:واحده��ای تولی��د باتری به 2ش��یوه تولید 
مستقیم شمش سرب و استحصال سرب باتری های فرسوده، مواد 
اولیه خود را تامین می کنند. شمش سرب به دلیل افزایش نرخ ارز 
و س��ودآوری اش متمایل به صادرات شده است، البته موضوع این 
اس��ت که مجوز واردات باتری فرسوده برای بازیافت و استحصال 
س��رب به سختی صادر می ش��ود. موضوع قابل توجه این است که 
دلالان بی��ش از پیش دس��ت به کار صادرات ش��ده اند. با توجه به 
شرایط پیش آمده، وزارت صنعت، معدن و تجارت طی مکاتبه ای 
با گمرک خواس��تار صادرات ش��مش فلزات از طریق گواهی مبدا 

شده تا دست دلالان را از صادرات کوتاه کند. 
دست دلالان را کوتاه می کنیم �

درباره اقدام وزارت صنعت، معدن و تجارت درباره پیشگیری از 
صادرات شمش توسط دلالان، سیف الله امیری مدیر دفتر صنایع 
معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: نامه ای که وزیر 
صنعت، معدن و تجارت به گمرک داده است دست تولیدکنندگان 
را ب��ه هی��چ عنوان برای صادرات نبس��ته، بلکه قصد دارد دس��ت 
واس��طه گران را در زمینه انواع فل��زات از جمله فولاد، آلومینیوم، 
مس، س��رب و روی ببندد. از این رو اگر کس��ی بخواهد صادر کند 
نیاز به گواهی مبدا دارد پس هر تولیدکننده ای قادر اس��ت کالای 
خودش را صادر کند و مش��کلی برای صادرات ندارد، در سامانه نیز 
ثبت خواهد ش��د. وی در ادامه خاطرنشان کرد: در حال حاضر در 
حال اجرای ساز و کار لازم درباره نامه وزیر صنعت، معدن و تجارت 
هس��تیم چراکه در این بین کسانی بازارگرمی می کنند و قیمت ها 
را افزایش می دهند و کالای داخلی که مورد نیاز است را خریداری 
کرده و با واسطه گری صادر می کنند و به این ترتیب به تولید لطمه 

وارد می شود. 
مدی��ر دفتر صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت ادامه 
داد: برای مثال واحدهای مس در بورس شرکت می کردند و با دلار 
42۰۰ تومانی ش��مش را خریداری کرده و آن را به قراضه تبدیل و 
صادر می کردند. این نامه برای کوتاه کردن دست این واسطه گران 
است. ما پیگیر این موضوع هستیم و مکاتبه هایی نیز با بورس انجام 

داده ایم تا در این مسیر به بهترین نحو عمل کنیم. 
دلالان نرخ ارز را دور می زنند �

درباره وضعیت تولید و صادرات ش��مش س��رب و روی و اقدام 
وزارت صنعت، معدن و تجارت برای س��اماندهی صادرات شمش، 
رضا اعتدال کارش��ناس س��رب و روی اظهار کرد: وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت نام��ه ای خطاب به گمرک نوش��ته  ک��ه در آن 
اش��اره شده اس��ت با توجه به اینکه تفاوت نرخ دلار جذابیت های 
صادراتی ایجاد کرده و این موضوع سبب شده که مصرف کنندگان 
محصولات سرب و روی با کمبود مواد اولیه روبه رو شوند، صادرات 
شمش فلزات مشروط به گواهی مبدا شده است. وی ادامه داد: در 
حقیقت واس��طه ها محصولات را خریداری و صادر می کنند و این 

موضوع منفعتی برای تولیدکننده واقعی ندارد. 
اعت��دال در ادامه خاطرنش��ان کرد: در جری��ان اتفاق هایی که 
روی داده است باید سعی ش��ود سود اصلی به تولیدکننده واقعی 
فلزات بازگردد. از این رو باید بتوانیم س��از و کاری تعریف کنیم که 
تولیدکننده فلزات، کالایش را مس��تقیم به دست مشتری برساند. 
در نام��ه وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز تاکید ش��ده که گواهی 

مبدا داشته باشند و این تولیدکننده است که می تواند گواهی مبدا 
داش��ته باش��د. البته در بورس کالا این موضوع نیز مطرح است که 

تولیدکننده باید وارد بورس کالا شود. 
وی در ادامه یادآور شد: موضوع دوم این است که واسطه ها با این 
کار نرخ ارز مصوب را نیز دور می زنند و در عمل تصمیمی که دولت 
ب��رای ثبات بازار ارز گرفته را بی اث��ر می کنند چراکه صادرکننده 
با نرخ آزاد، دلار را وارد کش��ور می کند و س��ود بس��یاری نصیب او 

می شود. 
این کارشناس سرب و روی در ادامه تاکید کرد: البته امیدواریم 
این ابلاغیه وزارتخانه نصفه و نیمه اجرا نش��ود و تولیدکننده ضرر 
نکند چراکه صنایعی مانند س��رب و روی ک��ه بالاتر از نیاز داخلی 
تولید می کنند باید بخش اعظمی را به صادرات اختصاص دهند. از 
این رو اگر جلوی صادرات گرفته شود، ممکن است تولیدکنندگان 
تا مرز ورشکس��تگی نیز پیش بروند. در حال حاضر 2۰۰ هزار تن 
روی در ایران تولید می ش��ود که مصرف داخلی 4۵ هزار تن است 
و بقیه آن را صادر می کنیم. اگر جلوی صادرات گرفته ش��ود تولید 

توجیهی نخواهد داشت. 
صادرات فلزات را به بورس کالا ببریم �

اعتدال در ادامه پیشنهاد کرد: بهتر است عرضه واقعی محصول 
فلزی در بورس کالا انجام ش��ود. شرایط عرضه محصولات فلزات 
اساس��ی مانند فولاد نیز باید در بورس کالا تس��هیل شود چراکه 
بخ��ش عمده  ف��ولاد یعنی بالای ۵۰درصد در ب��ورس کالا عرضه 
می ش��ود. همانند فولاد، س��ایر فلزات غیرآهنی نیز باید در بورس 
عرضه ش��وند. حتی اگر صادرات به نوعی به وس��یله بورس انجام 
ش��ود، بس��یار مطلوب خواهد بود، به شرطی که سود تولیدکننده 
در نظر گرفته ش��ود. وی افزود: در حال حاضر دلار 42۰۰ تومانی 
دولت��ی برای تولیدکننده به صرفه نیس��ت چون قیمت مواد اولیه 
خیلی افزایش پیدا کرده اس��ت. برای مثال اس��ید م��ورد نیاز در 
صنع��ت س��رب و روی که زیر 4۰۰ تومان قیمت داش��ت در حال 
حاضر به ۵۵۰ تومان رس��یده و این عوامل روی قیمت تمام ش��ده 
کالا تاثیر خواهد گذاش��ت.  این کارش��ناس سرب و روی در ادامه 
یادآور ش��د: ب��رای مثال تولیدکننده باتری، نی��از خود را از داخل 
تامین می کند و س��ربی که به طور معمول بخش��ی از آن از طریق 
معدن تهیه ش��ده و بخشی به وسیله ضایعات جمع آوری می شود، 
در نهایت تبدیل به محصول نهایی ش��مش می شود. اگر قرار باشد 
تولیدکنن��ده محصول��ش را در بورس کالا بفروش��د باید با قیمت 
442۰۰ تومان به فروش برساند، در صورتی که برای تولیدکننده، 
بیش��تر از این عدد هزینه ش��ده اس��ت. هزینه بهای تمام شده به 
احتساب دلار بسیار بالاتر است، از این رو تولیدکننده مجبور است 
محصولش را به قیمت بالاتر به واسطه بفروشد که او هم برای سود 
بیش��تر آن را صادر می کند. در این صورت مصرف کننده سرب هم 

به دردسر می افتد زیرا کسی به او جنس نمی فروشد. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش که نیاز داخلی به سرب چه اندازه 
اس��ت، گفت: در زمینه روی بیش��تر از 2۰۰ هزار تن تولید داریم 
که ۱6۰ هزار تن آن صادر می ش��ود. در زمینه س��رب هم نس��بت 
ص��ادرات و نی��از داخلی ۷۰ به ۳۰ درصد اس��ت ک��ه البته عمده 
صادرات به صورت کنس��انتره اس��ت و در عمل نوعی خام فروشی 

به شمار می رود. 

دست دلالان
 به         

با نامه وزارت صنعت، معدن و تجارت به گمرک انجام می شود

نمی رسدصادرات شمش
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رشد صنعتی در گروی رشد 
فرهنگی، سیاسی و اجتماعی

نصب تجهیزات واحد تولید 
سیمان در بلوچستان 

پاکستان 
 )D. G Khan Ltd( شرکت سیمان دی.جی خان
نصب و راه اندازی تجهیزات واحد تولید سیمان جدید 

خود در منطقه حب بلوچستان را تکمیل کرد. 
ب��ه گ��زارش س��یمان خبر، در این واح��د تولیدی 
سیمان، یکی از بزرگترین آسیاب های عمودی سیمان، 
س��یلوهای س��یمان و واحد بارگیری و بسته بندی به 
صورت آزمایش��ی وارد مدار تولید ش��ده اند.  سیمان 
تولیدی این کارخانه در این مرحله نیز به مش��تریان 
عرضه خواهد ش��د و در همین مدت تولید تجاری نیز 
آغاز می شود. بر اساس گزارش این شرکت، تجهیزات 
بخش آسیاب، انتقال سیمان و ذخیره سازی مواد خام 
با موفقیت نصب و راه اندازی شده است.  شرکت لوشه 
که تامین آس��یاب این پروژه را بر عهده داش��ته اعلام 
کرده که ظرفیت این آس��یاب مواد خام با ۱۰۵۰ تن 
در س��اعت ظرفیت، بزرگترین آسیاب جهان به شمار 

می آید. 

استعفای مدیر اجرایی و
 ۷ عضو هیات مدیره »روسال« 
امری��کا 6 آوریل )۱۷ فروردی��ن( تحریم هایی را بر 
ش��رکت روس��ال اعمال کرد. این تحریم ها سبب شد 
مش��تری های این ش��رکت نتوانند به خری��د فولاد و 
آلومینی��وم ادام��ه دهند.  ب��ه گزارش ایلنا، ش��رکت 
»روسال« بزرگترین تولیدکننده آلومینیوم در روسیه 
اع��لام کرد که مدی��ر اجرایی و ۷ نف��ر از اعضای این 

شرکت از سمت خود استعفا داده اند.
 روسال همچنین هشدار داد که ممکن است در اثر 
تحریم های امریکا نتوان��د بدهی های خود را پرداخت 
کند.  این تحریم ها س��بب شد مش��تری های روسال 
نتوانن��د به خرید ف��ولاد و آلومینیوم از این ش��رکت 
ادام��ه دهند. در نتیجه قیم��ت آلومینیوم به بالاترین 
میزان در ۷ سال گذش��ته رسید و بسیاری، از هراس 
ناشی از احتمال کمبود این فلز در بازار سخن به میان 

می آورند. 
 روس آل اع��لام ک��رد »الکس��اندرو بوریکو« که در 
مارس )نیمه اسفند تا نیمه فروردین( مدیریت اجرایی 
این ش��رکت را برعهده گرفت، 2۳ مه )دوم خرداد( از 
سمت خود استعفا داد و »اونجی نیکیتین« جای او را 

در این سمت خواهد گرفت. 

هم��کاران ما در بخش های مختل��ف همواره تاکید 
دارند که ایران منابع بس��یاری از م��واد معدنی دارد؛ 
این موضوع درس��ت اس��ت اما پیش��نهاد می شود به 
ج��ای تاکید بر حجم و گوناگونی مواد معدنی کش��ور 
و همچنین تاکی��د بر اینکه مع��دن می تواند محرک 
اقتصاد کش��ور باش��د، عن��وان کنیم ک��ه معدنکاری 
پش��تیبان صنعت اس��ت چون با برنامه ریزی صنعتی، 

برنامه ریزی معدنی هم خواهیم داشت. 
چ��را می گوییم معدن جایگزین نفت ش��ود؟ ما چه 
خیری از نفت دیدیم؟ آیا با صدور نفت به رشد صنعتی 
یا رشد اقتصادی مطلوب رسیدیم؟ رشد صنعتی الزاما 
هم��راه با تولید یا صادرات ماده معدنی خام نیس��ت، 
بلکه حتی می تواند مانع رش��د پایدار صنعتی و باعث 
بروز فس��اد باش��د اما اگر بگوییم تولید ماده معدنی، 
پشتیبان صنعت اس��ت در این صورت موفق خواهیم 
شد که با تولید معدنی، صنعت را نیز توسعه دهیم نه 
اینکه تنها معدن را توسعه دهیم. صنعت نیاز به رشد 
دارد و رش��د اقتصادی ما در گروی رشد صنعت است.  
ما در برنامه شش��م توسعه هستیم اما متاسفانه در هر 
یک از برنامه های توسعه، گرفتاری هایی داشتیم و هیچ 
گاه در اجرای ۱۰۰ درصد آنها موفق نبودیم. دلیل این 
ناکامی ها را می توان در نابسامانی هایی دانست که در 
زیرس��اخت های ای��ن برنامه ریزی ها وج��ود دارد. این 
زیرساخت ها در ش��کل و حالت نرم افزاری خود، ابتدا 
در نبود رشد کافی فرهنگی، سیاسی و اجتماعی ظهور 
و بروز پیدا می کنند و توجه به رش��د جامعه در این ۳ 
زمینه باید مقدمه هر برنامه ریزی صنعتی باش��د.  در 
کش��ور ما سرمایه گذاری های زیادی انجام می شود اما 
تا زمانی که نیروی انس��انی ما کارآیی لازم را نداشته 
باشد، از این س��رمایه گذاری ها بهره مطلوبی نخواهیم 
برد. منابع انس��انی، منابع طبیعی لایزالی هستند که 
هیچ گاه تمام نمی ش��وند بنابراین مقدم بر هر برنامه 
توسعه اقتصادی، رش��د کیفی، ارتقای کیفیت دانش 

و بهره وری نیروی انسانی را باید در نظر قرار دهیم. 

هرمز ناصرنیا
رییس پیشین سازمان نظام مهندسی 
کشور

مع��اون برنامه ری��زی و توانمندی ایمی��درو گفت: 
موفقیت یک مجموعه سازمانی، به کل افراد آن وابسته 

است.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران، امیر خرمی شاد در آیین 
معارفه سرپرس��ت مدیر آموزش، پژوه��ش و فناوری 
ایمیدرو ضمن بیان این مطلب اظهار کرد: عقل جمعی 
هم��واره بهتر از عق��ل فردی در پیش��برد کارها عمل 
می کند و خوش��بختانه این روند در مجموعه آموزش 
و پژوه��ش ایمیدرو در س��ال های اخیر در جریان بوده 
اس��ت؛ به طوری که آقای سیاس��ی راد به عنوان فردی 
متواض��ع، مردمدار و دارای ارتب��اط مطلوب با اعضای 
س��ازمان، در کنار همکاران پرتلاش خود، امور را انجام 

می داد.
وی ادام��ه داد: بخ��ش آموزش، پژوه��ش و فناوری 
غی��ر از ح��وزه روابط عمومی به دلیل گس��تردگی کار 
و ارتباطات موجود، ویترین س��ازمان است. با توجه به 
اینکه معتقد بودیم فردی که مدیر این حوزه می ش��ود 

نمی توان��د همه تخصص های لازم را داش��ته باش��د، 
پیش��نهاد دادم از متخصص��ان ای��ن ح��وزه در بیرون 
س��ازمان استفاده ش��ود که خوش��بختانه انجام شد و 
نتیج��ه مطلوبی داد، امی��دوارم در دوره جدید نیز این 

روند ادامه یابد.
معاون برنامه ری��زی و توانمندی ایمیدرو بیان کرد: 
امیدواری��م در دوره جدید، اقدامات ارزنده ای در حوزه 
آموزش، پژوهش و فناوری انجام ش��ود و همکاران در 
حد توان برای ارتقای سازمان به مدیریت جدید کمک 

کنند.
لزوم ادامه برنامه های حمایتی و توانمندساز در حوزه 

آموزش
ش��مس الدین سیاسی راد، مدیر پیش��ین آموزش، 
پژوهش و فناوری ایمیدرو در این آیین ضمن قدردانی 
از اعتم��اد و حمایت ریاس��ت هیات عام��ل، معاونان، 
مدیران و کارشناس��ان مدیریت آم��وزش، پژوهش و 
فناوری ایمیدرو در 4سال دوره تصدی این مسئولیت، 
گفت: س��رمایه اصلی ایمی��درو، دانش و کیفیت منابع 

انسانی و فرهنگ مطلوب سازمانی آن است. هر چند در 
حوزه آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو در 2مقیاس 
سازمانی و بخش��ی، اقدامات مطلوب و ماندگاری شده 
است، اما تا رسیدن به موقعیت مطلوب و نقطه ایده آل، 

هنوز راه درازی در پیش است.
وی ادام��ه داد: در دوره یادش��ده ب��رای توس��عه 
زیرس��اخت های س��خت افزاری و نرم افزاری پژوهش 
و توس��عه فناوری، بهبود بهره وری و تعالی س��ازمانی، 
مدیری��ت دانش و آموزش های س��ازمانی و بخش��ی، 
آم��وزش  وی��ژه بخش خصوصی ب��ه ویژه اس��تفاده از 
فرصت های آموزش��ی بین المللی ب��ا اولویت ایمنی و 
بهداشت حرفه ای معدنکاری و زمین شناسی اقتصادی 
و مهندس��ی اکتش��اف، اقدامات جدید و مفیدی انجام 

شد.
سیاس��ی راد با اش��اره به دس��تاوردهای ایمیدرو در 
حوزه آموزش، پژوهش و فناوری در 4 س��ال گذش��ته، 
تصریح کرد: توس��عه تعاملات و شبکه سازی در بخش 
عرضه خدمات آموزش��ی و پژوهشی، فرهنگ سازی و 

تحری��ک تقاضا و افزایش تعام��لات نهادینه و پایدار با 
دانشگاه های شاخص از جمله این دستاوردهاست.

مدیر پیش��ین آموزش، پژوه��ش و فناوری ایمیدرو 
خاطرنش��ان کرد: بی تردید ام��روز ایمیدرو را می توان 
سرآمد سازمان های دولتی در پیگیری تکالیف مطرح 
در سیاس��ت های اقتصاد مقاومتی در حوزه ماموریت 
دانش بنیانی اقتصاد و بهبود بهره وری منابع انس��انی و 
س��رمایه گذاری در پژوهش های توسعه ای و کاربردی 

دانست.
وی افزود: برای توس��عه این حوزه، ادامه برنامه های 

حمایت��ی و توانمندس��از ایمیدرو در ح��وزه آموزش و 
تحقیق و توسعه بنگاه های غیردولتی ضروری است.

تلاش برای توسعه آموزش و پژوهش
ملاطاهری، سرپرس��ت مدیریت آموزش، پژوهش 
و فن��اوری ایمیدرو در این آیین گفت: در بس��یاری از 
موفقیت های مرک��ز تحقیقات ف��رآوری مواد معدنی 

ایران، آقایان خرمی شاد و سیاسی راد منشأ اثر بودند.
وی ادام��ه داد: امیدواریم بتوانی��م در کنار همکاران 
موان��ع را برداریم و حوزه آم��وزش، پژوهش و فناوری 

را توسعه دهیم.

در آیین معارفه مدیر جدید آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو اعلام شد 

موفقیت یک مجموعه سازمانی، به کل افراد آن وابسته است

 ثمن رحیمی راد: قرارداد س��اخت کارخانه جدید 
ف��رآوری و اس��تحصال ط��لای زرش��وران بین ش��رکت 
گس��ترش مع��ادن و صنای��ع معدنی طلای زرش��وران و 
شرکت های کاهنربا و فولادتکنیک در ساختمان سازمان 
توس��عه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران)ایمیدرو( 
امضا ش��د. زمان برگ��زاری این آیین، ش��نبه ۱2 خرداد 
بود و مه��دی کرباس��یان رییس هیات عام��ل ایمیدرو، 
روانبخش امیری مدیرعامل ش��رکت گس��ترش معادن و 
صنایع معدنی طلای زرش��وران، اردش��یر سعدمحمدی 
معاونت طرح های توسعه معدن و صنایع معدنی ایمیدرو 
و جمعی از اعضای هیات مدیره زرش��وران از حاضران در 
ای��ن آیین بودند.  به گزارش صم��ت در این آیین، امیری 
از س��رمایه گذاری ۳۰۰ میلیارد تومانی ب��رای این واحد 
جدید خبر داد و اضافه کرد در ۳ س��ال آینده حدود ۵۰۰ 
میلیارد تومان برای این پروژه خرج خواهد شد. کرباسیان 
نیز در تکمیل س��خنان مدیرعامل زرشوران از راه اندازی 
فاز دوم کارخانه طلای زرش��وران در مناقصه بین المللی 
2 مرحل��ه ای و در قال��ب ای پی س��ی ) EPC( خبر داد و 
افزود مقرر بود برنده مناقصه، س��اخت ف��از دوم کارخانه 
فرآوری و استحصال طلای زرشوران را در مدت ۳ سال و با 
ظرفیت ۳ تن انجام دهد. وی همچنین از افزایش ظرفیت 
اشتغالزایی این واحد از ۷۰۰ نفر به بیش از 2برابر خبر داد. 

سـرمایه گذاری ۵00 میلیارد تومانی برای  �
۳ سال 

روانبخش امیری درباره فرآیند س��پری شده تا امروز و 
رسیدن به مرحله انعقاد قرارداد ساخت کارخانه فرآوری 
و استحصال طلای زرشوران )فاز توسعه طلای زرشوران( 
توضیح داد: با توجه به اکتش��افات جدید و بررس��ی هایی 
ک��ه در حوزه معادن انجام ش��ده، افزای��ش میزان ذخایر 
و همچنی��ن افزایش رتبه دق��ت ذخایر، تصمیم هایی در 
فاز توس��عه برای ایجاد یک کارخانه جدید گرفته ش��د و 

ما در سال گذش��ته، مراحل مختلف برگزاری مناقصه را 
پش��ت سر گذاشتیم. این مناقصه در 2مرحله و به صورت 
بین المللی اجرا ش��د و اج��رای کار در قالب قراردادهای 
 ای پی س��ی بود. پ��س از طی مراحل مختل��ف، برنده این 
مناقصه انتخاب ش��د و به دنب��ال آن، امروز چنین آیینی 
برگزار می ش��ود. برنده این مناقصه در واقع یک ش��رکت 
ایرانی-خارج��ی و ط��رف خارجی ش��رکتی از افریقای 
جنوبی اس��ت.  وی افزود: ظرفیت ورود خاک یا کانسنگ 
به این کارخانه 6۰۰ هزار تن تعریف ش��ده که برای ماده 
معدنی موجود در معدن، این کارخانه براساس مطالعات 
مهندس��ی طراحی می شود و در مدت زمان مقرر ساخته 
خواهد ش��د. برآورد میزان س��رمایه گذاری در این واحد 
ح��دود ۳۰۰ میلیارد تومان اس��ت که فقط ش��امل این 
کارخانه خواهد ش��د. بخش��ی از زیرس��اخت ها نیز باید 
تکمیل ش��ده و توس��عه داده ش��ود. همچنین براساس 
توافقنامه ای که در گذش��ته با ایمیدرو منعقد ش��ده و در 
سال جاری، بازنگری و بازطراحی می شود زیرساخت ها به 
این مبلغ اضافه خواهد شد. برآوردهای اولیه نشان دهنده 
حدود ۵۰۰ میلیارد تومان س��رمایه گذاری است که در ۳ 

سال آینده صرف این پروژه می شود. 
استفاده از فناوری پی اُ  ایکس �

امیری در بخش دیگری از س��خنان خود از بکارگیری 
فن��اوری اکسیداس��یون تح��ت فش��ار ی��ا پ��ی اُ ایکس 
کارخان��ه  ای��ن  در   )pressurized oxidation(
خب��ر داد و گف��ت: ش��رکت تامین کننده ای��ن فناوری 
نیز از ش��رکت های صاحبنام جهانی اس��ت و فهرس��ت 
تامین کنن��دگان تجهی��زات نیز به خوبی تنظیم ش��ده، 
در نتیجه بیش��تر تامین کنندگان تجهی��زات ما اروپایی 

هستند. 
رشد ۲برابری اشتغال  �

کرباسیان در تکمیل سخنان امیری گفت: فاز یک این 

کارخان��ه در س��ال ۹۳ به بهره برداری رس��ید اما با وجود 
زحمت هایی که برای آن کش��یده شده بود، به این دلیل 
که طراحی و تامین ماشین آلات آن در زمان تحریم انجام 
ش��ده بود، کیفیت لازم را نداشت. خوش��بختانه اکنون 
مش��کلات کارخانه برطرف شده، ضمن اینکه در قرارداد 
کنونی از پیمانکار برنده خواس��ته شده که اصلاحات فاز 
ی��ک را انجام دهد. در نتیجه پیش بینی ما این اس��ت که 
در نهایت 2کارخانه طلای زرش��وران ت��ا پایان عملیات 
ای��ن پروژه بتوانن��د به ۳/۵ تن و پ��س از آن به ۵ تن طلا 
دس��ت پیدا کنند. بدیهی اس��ت که نوع خ��اک هم تاثیر 
دارد اما ب��ا فناوری های جدید می ت��وان ظرفیت طلای 
کشور را افزایش داد. خوشبختانه در ۳ تا 4 سال گذشته، 
همکاران ما در طلای زرشوران و معاونت معدنی ایمیدرو 
اکتشافات جدیدی در آن منطقه انجام دادند. اکنون ۳۰ 
ت��ن به ذخیره قطعی طلای منطقه افزوده ش��ده و حدود 
۱2۰ تن ذخیره قطعی دارد. عملیات اکتش��افی نیز ادامه 
دارد و پیش بینی می ش��ود ب��ه دلیل اینکه این منطقه در 
رگ��ه طلایی قرار گرفت��ه، ذخایر جدیدی هم به دس��ت 
آی��د. بر همین اس��اس تصمیم گرفتی��م عملیات فاز2 را 

با همکاری یک شرکت از افریقای جنوبی آغاز کنیم. 
ریی��س هیات عامل ایمیدرو افزود: اکنون  ۷۰۰ نفر در 
آن منطقه مش��غولند که از اهالی حوزه تکاب و ش��هرها 
و روس��تاهای اطراف هس��تند و با این پروژه نیز این رقم 
به دست کم 2 برابر افزایش خواهد یافت. بدیهی است ما از 
مسئولان و مردم محلی انتظار داریم در شرایطی که برای 
جوانان شان اش��تغال ایجاد شده است، از سرمایه گذاران 
ای��ن پروژه حمای��ت ویژه کنند، ضم��ن اینکه دولت هم 
حمایت ویژه خود را انجام خواهد داد و باعث تحول در آن 

منطقه خواهد شد. 
مسئولیت اجتماعی  �

کرباسیان در ادامه، به عملی شدن مسئولیت اجتماعی 

بخش معدن کشور در این پروژه اشاره کرد و گفت: اتفاق 
خوب دیگر به مس��ئولیت های اجتماعی برمی گردد که 
این کارخان��ه بر عهده دارد. ایمی��درو اکنون با همکاری 
وزارت راه قص��د تعریض راه تکاب-دندی را دارد و کمک 
به توس��عه درمانی منطقه نی��ز در بودجه کارخانه کنونی 
ای��ن کارخانه دیده ش��ده و در نهایت آن منطقه به عنوان 

منطقه ویژه طلا شناخته می شود. 
رشد تولید طلای زرشوران به ۲ تن  �

مع��اون وزیر صنع��ت، معدن و تجارت ای��ران در ادامه 
س��خنان خود در آیین امضای قرارداد س��اخت کارخانه 
جدی��د فرآوری و اس��تحصال ط��لای زرش��وران، ایران 
را کش��وری معدنی معرفی کرد و توضی��ح داد: با عنایت 
ویژه ای که خداوند به ما داشته، در کنار نفت و گاز، معادن 
فراوانی نیز در کش��ور وجود دارد. متاسفانه به دلیل اینکه 
همواره س��ایه نفت بر اقتصاد م��ا بوده، در زمینه معدن به 
اندازه مورد نظر س��رمایه گذاری نشده اما خوشبختانه با 
توجه به سیاس��ت هایی که در اقتص��اد مقاومتی در نظر 
گرفته شده، توجهی که به معدن شده و اقدامات وسیعی 
که س��ازمان ایمیدرو در اکتش��اف انجام داده، اکنون به 
ذخایر جدید رس��یده ایم. از جمله این ذخایر ۳۰ تن طلا 
در زرش��وران و ح��دود 2۰۰ میلیون ت��ن ذخیره قطعی 

سنگ آهن در سنگان است. 
ذخایر طلایی ما در معادن خراسان جنوبی، کردستان 
و سیس��تان و بلوچستان هم کشف شده و با وجود اینکه 
این ظرفیت خیلی زیاد نیس��ت اما مجم��وع آنها میزان 
ذخای��ر ما را افزایش می دهد.  او ادامه داد: زرش��وران در 
س��ال گذش��ته ۸۵۰ کیلو طلا با عیار24 تولید کرد و اگر 
نقایص خط نخس��ت برطرف ش��ود، پیش بینی می شود 
تا پایان س��ال جاری، تولید طلا به ۱2۰۰ کیلو در س��ال 
و 2 تن در مجموع برس��د و در کل س��ال آینده نیز تولید 
طلای آن از ۱2۰۰ کیلو فراتر رود. طلای تولید ش��ده بر 

اس��اس مقررات کش��ور و بانک مرکزی در بورس عرضه 
می ش��ود و بیش��تر خریداران آن ه��م عرضه کنندگان 
پایین دست محصولات طلایی هستند. ما در کشور و در 
خود ایمیدرو نزدیک به ۵۰ تن ذخایر جدید طلا کش��ف 
کردی��م که ح��دود ۳۰ تن آن در منطقه زرش��وران قرار 
دارد و حدود 2۰ تن در دیگر نقاط پراکنده اس��ت. زمینه 
کشف ذخایر جدید طلا در کشور وجود داشته و کارهای 
اکتش��افی ما نی��ز در ایمیدرو ادامه دارد.  کرباس��یان در 
پاسخ به پرسشی درباره توسعه صنایع پایین دستی طلا 
در منطقه زرشوران گفت: یکی از هنرهایی که در کشور 
ما وجود دارد، مربوط به ساخت طلاست که در این زمینه 
صادرات هم داریم. بدیهی اس��ت ما به کسانی که در این 
منطقه و در صنایع پایین دست ساخت طلا فعال باشند، 

تسهیلاتی ارائه می دهیم. 
افزایـش ذخایـر معدنی کشـور در سـال  �

گذشته 
رییس هی��ات عامل ایمیدرو در حاش��یه این آیین به 
خبرن��گاران گفت: تا پایان س��ال گذش��ته، طی کارهای 
وس��یعی که ایمیدرو انجام داد ح��دود ۵۰۰ میلیون تن 
به ذخایر قطعی س��نگ آهن، ح��دود 4۵۰ میلیون تن به 
ذخایر زغال س��نگ و حدود ۵۰ تن طلا به ذخایر کش��ور 
اضافه شد. در حوزه مس، کرومیت و سایر اقلام هم ذخایر 
جدیدی کش��ف کردیم. همچنین اکتش��اف خاک های 
دربردارن��ده ذخایر عناصر کمی��اب را از ۳۰۰ هزار تن به 

۱میلیون و 2۰۰ هزار تن افزایش دادیم. 
وی در جواب پرسش خبرنگاران درباره تاثیر تحریم ها 
ب��ر بخش معدن کش��ور اظهار کرد: هن��وز هیچ تصمیم 
قطعی گرفته نش��ده و همه منتظر هستند ببینند نتیجه 
مذاکره مقامات کش��ور با هیات اروپایی چیس��ت. آنچه 
در ح��ال حاضر می توان گفت این اس��ت ک��ه اروپایی ها 

همچنان علاقه مند به همکاری با ایران هستند. 

یادداشت

اخبار

در آیین امضای قرارداد ساخت کارخانه جدید فرآوری و استحصال طلای زرشوران اعلام شد 

ظرفیت اشتغالزایی در زرشوران ۲ برابر می شود 



 دستاوردها مهم تر
 از داشته ها 

چین به دنبال کاهش ۳۰ 
میلیون تن ظرفیت فولاد

من هم مانند همه کس��انی که دستی بر آتشدان 
مع��دن دارن��د، 6۰ س��ال پیش به دس��ت ناخدای 
عالم زندگی در زورق شکس��ته ای به نام سرنوشت 
نشس��تم و به ساحلی مهندس��ی معدن رسیدم. در 
گذر زمان وقتی کار حرفه ای خود را در س��رزمین 
مادری ام شروع کردم به معادن قدیمی سر می زدم 
و از س��ال ۱۳4۷ کارش��ناس ناظر بودم. زمانی که 
وارد گمانه ها می شدم، علاقه ام به نحوه کار و هنر و 
دانشی که پیشینیان ما داشتند جلب شد و دریافتم 
که ش��ناخت آنها از س��نگ مادری که ماده معدنی 
در آن وج��ود دارد ب��رای ما به واقع ج��ای افتخار 
دارد و نش��ان از آن است که از دانش بسیار زیادی 

برخوردار بودند. 
در غارپیمایی های��ی ک��ه در ۱۰ س��ال نخس��ت 
کار حرفه ای خ��ود در ایران داش��تم، می دیدم که 
روش های اس��تخراج پیشینیان بسیار حساب شده 
و در واق��ع دربردارن��ده همان چیزهایی اس��ت که 
ما امروز تدریس می کنیم. جای تاس��ف اس��ت که 
بس��یاری از آن غارها پر ش��ده و ب��ه عنوان میراث 
فرهنگی معدن��کاری حفظ نش��ده اند. در نهایت با 
دقت و پژوهش بیشتر دریافتم که روش پیشینیان 
ما در استخراج مواد معدنی در چند هزار سال پیش 
به معماری و س��اخت لانه مورچه ها شباهت دارد و 
همچنین به این نتیجه رسیدم که روش پیشینیان 
ما روش تصفیه حرارتی کنونی بود و مواد معدنی را 

با این روش جدا می کردند. 
ام��روز اما گله من��دم از فرآین��د کاغذبازی ها در 
صدور پروانه های اکتش��اف کش��ور و همچنین به 
تعداد زیاد مجوزهای معدنکاری که صادر شده، در 
حالی  که شمار بس��یار کمی از معادن به راه افتاده 
است. مسئله دیگر این است که بسیاری از مدیران 
معدنی، پیوس��ته تاکید دارند که ایران ۵۰ میلیارد 
تن ذخایر معدنی از 6۷ تا ۷۰ نوع مختلف دارد اما 
بیش از این داشته ها، ثمرات برآمده از آنهاست که 
اهمیت دارد. اش��تغالزایی در بخش معدن و حفظ 
عزت نفس، عزت حرف��ه ای، همدلی و با هم بودن 
چیزهایی است که باید به دست  آید و حفظ شود.

چی��ن در نظر دارد تعداد بیش��تری از کارخانه های 
قدیم��ی فولادس��ازی را تعطی��ل ک��رده و ظرفی��ت 
تولی��د فولاد خود را تا س��ال 2۰2۵ میلادی )۱4۰4 

خورشیدی( به کمتر از ۱ میلیارد تن کاهش دهد. 
به گزارش چیلان به نقل از وب سایت متال جانکشن، 
چی��ن در نظر دارد تع��داد بیش��تری از کارخانه های 
قدیمی فولادس��ازی را تعطیل کرده و ظرفیت تولید 
ف��ولاد خود را تا س��ال 2۰2۵ به کمتر از یک میلیارد 
تن کاهش دهد. این در حالی است که تقاضای داخلی 

فولاد را نیز به تدریج کاهش خواهد داد. 
مدی��ر انجمن فولاد چین گفت: اوایل س��ال 2۰۱6 
میلادی )زمس��تان ۱۳۹4 خورشیدی( چین تصمیم 
گرف��ت ۱۵۰ میلیون ت��ن از تولید س��الانه را در بازه 
زمانی ۵ س��اله کاهش داده تا سودآوری و نرخ بهره را 
در صنعت فولاد این کشور افزایش دهد. ظرفیت تولید 
ف��ولاد چین یک میلی��ارد و 2۰۰ میلیون تن تخمین 

زده شده بود. 
 )CISA( یو یونگ، مدیر انجمن آهن و فولاد چین
و مدیر گروه آهن و فولاد هبی نیز اظهار کرد: تاکنون 
بیش از ۱2۰ میلیون تن از ظرفیت فولاد خام کشور، 
تعطیل ش��ده که سود حاشیه ای اعضای انجمن را در 
سال گذشته میلادی تا 4/۷ درصد افزایش داده است. 
وی تصریح کرد: چین در نظر دارد در س��ال جاری 
می��لادی ۳۰ میلیون تن دیگ��ر از ظرفیت را کاهش 
دهد و ۱۰۰ میلیون تن فولاد با گرید پایین که بیشتر 
در ساخت وس��از از آن استفاده می شود را نیز تعطیل 

خواهد کرد. 
 ی��و در ادامه گف��ت: تقاضای فولاد چی��ن به طور 
کلی کاهش می یاب��د در حالی که مازاد ظرفیت برای 
دوره زمانی به نس��بت پایدار ادامه خواهد داشت.  وی 
خاطرنش��ان کرد: چین حدود نیمی از فولاد جهان را 
تولید می کن��د اما صنعت فولاد این کش��ور به دلیل 
ایجاد آلودگی هوا در ش��مال این کش��ور و به ویژه در 
استان هبی مورد سرزنش قرار گرفته بود.  وی معتقد 
اس��ت: پس از تغییر خط مش��ی ها و ارتقای فناورانه، 
اکنون کارخانه های فولاد چین جزو پاک ترین صنایع 

فولاد جهان هستند. 
از س��وی دیگر اعضای انجمن آه��ن و فولاد چین 
توانستند در سال گذش��ته میلادی، مصرف انرژی را 

برای تولید هر تن فولاد 2/۱6 درصد کاهش دهند. 
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عباس پرورش
استاد دانشگاه

ثمن رحیمی راد: با نقض برجام از سوی امریکا 
بای��د به دنبال حفظ ارتب��اط اقتصادی با جهان بود. 
در این بین گزینه ای به نام »قانون انسداد« از سوی 
کارشناسان آش��نا به امور بین الملل مطرح می شود 
که می تواند در پیش��برد اقتصاد کش��ور موفق عمل 
کند. با توجه به اینکه اروپایی ها این قانون را پیش تر 
برای رویارویی با تحریم هایی که امریکا درباره سایر 
کش��ورها اعمال کرده ب��ود، ب��ه کار می بردند، این 
گزینه می تواند پیش��نهاد خوبی تلقی شود، اما آنچه 
در کارک��رد آن در ایران اختلال وارد می کند، بحث 
مبادلات بانکی و علاوه بر آن نفوذ دلار در بازارهای 

جهانی است. 
به گزارش صمت، پیش تر نیز شرکت های اروپایی 
برای زیر فش��ار ق��رار دادن امریکا به قانون انس��داد 
متوس��ل می ش��دند تا با وجود تحریم هایی که این 
کش��ور اعمال می کند، بتوانند هم��کاری خود را با 
کش��ورهای مورد تحری��م ادامه دهن��د. نمونه ای از 
اعمال ای��ن قانون به س��ال ۱۹۹6 میلادی )۱۳۷۵ 
خورش��یدی( در واکن��ش به تحریم کوبا از س��وی 

امریکا برمی گردد. 
در واقع در س��ال ۱۹۹6 میلادی، امریکا با اعمال 
تحریم های ثانویه علیه کوبا کشورهای دیگر را مکلف 
کرد علاوه بر پیروی از مقررات تحریمی اعمال شده، 
از تجارت و مناس��بات مالی با این کش��ور نیز پرهیز 

کنن��د و از آنجایی ک��ه منافع تج��اری اروپایی ها با 
این کار به خطر می افتاد و آنها اس��تقلال سیاسی و 
اقتصادی را در برابر امریکا در خطر می دیدند، قانون 
انس��داد را تصویب و اعمال کردند که بر اس��اس آن 
حکم، هیچ دادگاه امریکایی و غیرامریکایی، مجازات 
شرکت های اروپایی حاضر در کوبا را مشروع ندانسته 
و پی��روی از این احکام را غیرالزام آور دانس��تند، اما 
اروپا تنها در همان سال این قانون را اجرا و واشنگتن 
را وادار به عقب نش��ینی کرد. پس از آن س��ال دیگر 

اثری از اجرای قانون انسداد نبود. 
قانون انس��داد در واقع پیروی شرکت های اتحادیه 
اروپا از تحریم های فرام��رزی امریکا را ممنوع کرده 
و آنه��ا را مجاز می ش��مارد زیان های ناش��ی از این 
تحریم ها را از عامل آن دریافت کنند. براس��اس این 
قانون، آرای ناش��ی از داوری های خ��ارج از اتحادیه 
اروپا ک��ه براس��اس تحریم های امریکا صادر ش��ده 
باش��ند، باطل می شوند. همچنین در بند دوم بیانیه 
مطبوعاتی کمیس��یون اروپا در قانون انس��داد، آغاز 
روند رسمی برداشتن موانع تامین مالی فعالیت های 
داخل ایران از سوی بانک سرمایه گذاری اروپا اعلام 
ش��ده اس��ت. این امر به بانک س��رمایه گذاری اروپا 
اج��ازه می دهد از س��رمایه گذاری اتحادی��ه اروپا در 
ایران حمایت کند. این امر به ویژه برای شرکت های 

کوچک و متوسط می تواند مفید باشد. 

قانون انس��داد اتحادی��ه اروپ��ا پرقدرت ترین ابزار 
آن اس��ت، زیرا مانع می ش��ود که هر بنگاه عضو این 
اتحادی��ه، با تحریم های امریکا هماهنگ ش��ود و هر 
حکم تنبیه��ی دادگاه را که امریکا صادر می کند به 

رسمیت نمی شناسد. 
قانون انسداد در ایران  �

در همی��ن راس��تا در هفت��ه گذش��ته کی��وان 
جعفری طهرانی، تحلیلگ��ر بازارهای بین الملل فولاد 
و س��نگ آهن در گفت وگ��و ب��ا ایرنا، درب��اره خروج 
یکجانبه امریکا از برجام و »قانون انس��داد« توضیح 
داد و گفت: آلمان قوی تر از سایر کشورهای اروپایی 
ب��رای حض��ور در ایران اعلام آمادگی ک��رده و امید 
می رود آلمانی ها طوری ادامه مس��یر دهند که سایر 
اروپایی ها و ش��رکت های تابع آنها را با خود همس��و 
کنند. برای نمونه، وی به فعالیت ش��رکت »اتُوتکِ« 
در زمان تحریم های گذش��ته اش��اره ک��رد که با نام 
شرکت دیگری و به شکل غیرمستقیم حضور داشت 
و اف��زود انتظار می رود س��ایر ش��رکت های اروپایی 
ب��ه ص��ورت جوینت ونچر )همکاری مش��ترک( یا با 
مدیری��ت ایرانی در کش��ورمان حض��ور بیابند. باید 

منتظر باشیم و موضع گیری ها را ببینیم. 
ابهام در تعهد اروپا  �

ام��ا آنچه در این بین و درباره ایران مطرح اس��ت 
این است که اروپایی ها تا چه اندازه به اجرای قانون 

انسداد در قبال ایران پایبند هستند. 
حامد اکبرزاده، کارش��ناس معدن در گفت وگو با 
صمت در این باره توضیح می دهد: به نظر می رسد با 
توجه به سابقه اروپایی ها مشخص نیست آنها بتوانند 
این قانون مس��دودکننده را اجرایی کرده یا س��طح 
روابط تجاری خود ب��ا ایران را حفظ کنند، اما چند 
نکته اساس��ی در اینجا مطرح اس��ت و آن اینکه آیا 
منافع ای��ران به ویژه منافع اقتص��ادی اش با اجرایی 
ش��دن این قانون تامین خواهد ش��د یا خیر، چراکه 
اروپا در این س��ال ها همواره به ای��ران نگاه مصرفی 
و صادراتی داش��ته و قبل و بعد از برجام هیات های 
اقتصادی زی��ادی از اروپا به ایران  آمدند اما هیچ گاه 
به طور جدی ش��اهد ثمره  این نشس��ت ها نبودیم، 
گرچه ش��اید مقصر اصلی آن امری��کا و تحریم های 
اعمال ش��ده اش باشد اما خود اروپایی ها هم چندان 

به تعهدات شان در برابر ایران متعهد نبودند. 
وی افزود: از سوی دیگر، بزرگترین مشکلی که با 

اروپا وجود دارد، مبادلات بانکی است.
 با توجه به نف��وذ دلار در نظام بانکی دنیا به نظر 
می رسد تاثیر این مقررات چندان موثر نخواهد بود. 
در توافق هس��ته ای هیچ گاه رواب��ط بانکی  ما با اروپا 
گش��ایش نیافت و از این به بع��د نیز چنین نخواهد 

شد.
 همچنین درخواس��ت از دولت های اروپایی برای 
نقل و انتق��الات با بانک مرکزی ای��ران و آغاز روند 
قانونی تامین مالی پروژه های اروپا در ایران توس��ط 
بانک س��رمایه گذاری اروپا از دیگر اقداماتی است که 
اتحادیه اروپا می تواند برای نفع بردن ایران از اجرای 
برجام انجام دهد. آنها می توانند کمک مالی به ایران 

را در چارچوب برجام حفظ کنند.

یادداشت

خبر

صمت در گفت وگو با کارشناسان مطرح می کند

مبادلات بانکی و نفوذ دلار در بازارهای جهانی، موانع »قانون انسداد«

ثمن رحیمی راد: به��ای نیکل از ابتدای س��ال 
ج��اری میلادی در دی ۱۳۹6 رو ب��ه افزایش بوده 

است. 
به گزارش صمت به نق��ل از ماینینگ تکنولوژی، 
براس��اس آنچه بورس فلزات لندن گزارش داده، در 
س��ال جاری میلادی که حدود نیمی از آن سپری 
شده، نیکل افزایش بهای بیشتری را نسبت به دیگر 
فلزات صنعتی تجربه کرده و این اتفاق برآمده از آن 
اس��ت که رش��د مصرف جهانی این فلز از ۵ درصد 
در س��ال گذشته میلادی به ۷درصد در سال جاری 

میلادی ارتقا یافته است. 
این در حالی اس��ت که در ماه گذش��ته میلادی، 
بهای نیکل کمی افت داش��ته و از اوج ۳ ساله خود 
و به��ای ۱6هزار و 6۹۰ دلار در هر تن به ۱4هزار و 
6۵۰ دلار در هر ت��ن در این ماه کاهش پیدا کرده 
است. رقم ۱4هزار و 6۵۰ دلار از ابتدای سال جاری 

میلادی ۱6 درصد افزایش را نشان می دهد.
 در همی��ن ح��ال تولی��د فولاد ضدزن��گ که در 
س��اخت آن از نیکل استفاده می ش��ود نیز در سال 
گذش��ته ۵/۸ درص��د افزایش داش��ت و بنا بر گفته 

انجم��ن ف��ولاد ضد 

زنگ بین المللی به 4۸/۱ میلیون تن رسید. 
همی��ن طور رفع ممنوعیتی که در س��ال 2۰۱4 
میلادی )۱۳۹۳ خورشیدی( بر صادرات کانی نیکل 
فرآوری نش��ده در اندونزی وضع ش��ده بود، حالا به 
رشد چش��مگیر در صادرات نیکل این کشور منجر 
ش��ده است.  حجم نیکلی که در فصل نخست سال 
ج��اری میلادی )نیم��ه دی ۱۳۹6 تا نیمه فرودین 
۱۳۹۷( از این کش��ور به چین صادر می ش��د، ۳/۳ 
میلی��ون ت��ن بود؛ این رقم در مدت مش��ابه س��ال 
گذش��ته میلادی ۳۰۰ هزار تن بود.  در همین بین 
رقابت بر سر تولید باتری خودروهای الکتریکی نیز 
به افزای��ش تقاضا برای نیکل دامن زده اس��ت.  به 
عقیده اندی هوم، مقاله نویس پیشکس��وت موسسه 
توماس رویترز، می��زان تولید فولاد ضدزنگ همواره 
محرک قیمتی ثابتی برای نیکل به شمار می آید اما 
آنچه امروز بر افزایش بهای این فلز دامن می زند، از 
باتری ها سرچشمه می گیرد.   علاوه بر بورس فلزات 
لن��دن، بورس اوراق بهادار ش��انگهای نیز از ارتقای 
بهای نیکل در شرایطی خبر می دهد که دیگر فلزات 

پایه، عملکرد ضعیف تری از خود نشان داده اند. 

در همین راس��تا گروه مطالعات بین المللی نیکل 
در ماه گذش��ته میلادی گزارشی داد که بازار نیکل 
تصفیه شده در سال جاری میلادی با کاهش ۱۱۷ 

هزار تن در حجم تولید رو به رو خواهد بود.
 این اتفاق به سهم خود می تواند به افزایش بهای 

نیکل در سال جاری میلادی دامن بزند. 
ادامه سیر افزایش بها �

علاوه بر خب��ر ماینینگ تکنول��وژی که حاکی از 
افزایش به��ای نیکل در 6 ماه ابتدای س��ال جاری 
میلادی اس��ت، ش��رکت خدمات مالی و بانکداری 
کانادای��ی »اسکوش��یابانک« )Scotiabank( نیز 
پیش بینی می کند بهای نیکل روند افزایشی خود را 

در سال جاری و آینده میلادی ادامه دهد.
 بن��ا بر این گ��زارش، افزایش تقاضا عامل رش��د 
بیش��تر قیمت نیکل است اما میزان ذخایر انبارهای 
جهانی هنوز به اندازه ای رشد نداشته تا کسری بازار 

را جبران کند. 
به این ترتیب انتظار می رود نرخ نیکل در اواس��ط 
دهه آینده میلادی به تدریج افزایش یابد و در همین 

حال پیش بینی می ش��ود در س��ال 2۰۱۹ میلادی 
)۱۳۹۸ خوشیدی( موجودی انبارها متعادل شده و 
این فلز با میانگین قیمت ۱۳/2۵۰دلار بر تن، سال 
جاری را پشت سر گذاش��ته و با متوسط ۱4/۳۵۰ 
 دلار ب��ر ت��ن، س��ال آینده میلادی را پش��ت س��ر

 بگذارد.
 رش��د تقاض��ای جهان��ی باعث ش��ده از س��ال 
2۰۱6 می��لادی )۱۳۹۵ خورش��یدی( موج��ودی 
 انباره��ای نیکل ت��ا حدود ۳۰ درص��د کاهش پیدا

 کند. 
به عقیده اسکوش��یابانک نیز رش��د تولید وسایل 
نقلیه الکتریکی، عامل اصلی ترسیم این چشم انداز 
افزایشی برای تقاضای نیکل است، هر چند تقاضای 
ای��ن فلز در ۵ س��ال آینده همچن��ان تحت کنترل 
بخش فولاد زنگ نزن و س��ایر آلیاژهای نیکل دار نیز 

قرار خواهد داشت. 
همچنین انتظ��ار می رود 6۹ درص��د از تقاضای 
نی��کل را در س��ال ج��اری می��لادی و در مصرف 

همچن��ان  نهای��ی، 

ب��ازار محصولات فولادی تش��کیل ده��د و تنها ۳ 
 درصد از آن برای باتری های وس��ایل نقلیه استفاده  

شود. 
برخ��ی تحلیلگران نیز معتقد هس��تند در س��ال 
ج��اری می��لادی، تقاضای نی��کل در چین کاهش 
خواه��د یاف��ت ک��ه ب��ه دنب��ال آن از موج��ودی 
کارخانه های داخلی این کش��ور کاس��ته می ش��ود 
 و ناش��ی از کاهش بیش��تر تقاضای فولاد زنگ نزن 

است.
  انتظار می رود با تولید باتری ها، این افت تقاضای 
بازار جبران ش��ده و حتی بیش��تر از میزان افت بر 

تقاضای جهانی نیکل بیفزاید. 
همچنین گفتنی اس��ت در 2 سال گذشته، بیش 
از نیم��ی از معادن تولیدکننده نیکل در فیلیپین به 
دلیل موانع زیست محیطی بسته شده بودند که این 
موضوع باعث ش��ده اندونزی از فیلیپین در کس��ب 

سهم بازار پیشی بگیرد. 

بــهای نیکل 
رو به صــــعود

کاتد سبز کودِلکو سال آینده به فروش می رسد
چندی پیش »نلس��ون پیزارو«، مدیرعامل کودلکو، در گفت وگو با »رویترز« خبر از تولید مس 
با روش های دوس��تدار محیط زیس��ت داده بود. حالا خبرها حاکی از آن است که تولید کاتد به این 
ش��یوه در حال انجام اس��ت و محصول نهایی به زودی عرضه می شود.  به گزارش عصرمس آنلاین، 
کودلکو نخستین سری کاتد خود با برند »مس سبز« را سال آینده میلادی به فروش می رساند. این 
خبر را مدیر فروش و بازاریابی این شرکت شیلیایی در حاشیه کنفرانس جهانی مس در سانتیاگو 
به »ماینینگ ژورنال« داده اس��ت. اگرچه هنوز جزئیات اینکه این کاتد چطور تولید خواهد ش��د 
و چه قیمتی خواهد داش��ت، مشخص نیس��ت، اما مدیرعامل کودلکو در مصاحبه پیشین خود در 
این زمینه گفته بود در محاسبه قیمت این محصول، هزینه های زیست محیطی و اجتماعی تولید 

 Oscar( »مس به دقت محاس��به ش��ده اند.  این در حالی است که چندی پیش »اسکار لاندرتچه
Landerretche(، از دیگر مدیران کودلکو خبر داده بود، تولید سبز تنها محدود به محصول این 
شرکت نمی شود و آنها در حال رایزنی با مصرف کنندگان مس خود هستند تا در کل زنجیره تامین 
مس، بتوانند ردپای کربن و سایر آثار اجتماعی به ویژه اثرات صنعت مس بر جوامع محلی را کاهش 
دهند.  با همین هدف، کودلکو مذاکره هایی را با ش��رکت خودروسازی بی ام دبلیو )BMW( آغاز 
کرد تا این شرکت برای تامین مس موردنیاز خود و ساخت خودروهای الکتریکی از مس سبز کودلکو 
استفاده کند. این مذاکره ها منجر به تشکیل کمیته ای با عنوان »ریسپانسیبِل کاپر اینی تی ای تیو« 
)Responsible Copper Initiative( و آغاز همکاری های مشترک شد. بنا به اعلام مدیران 
بی ام دبلیو این کمیته قرار اس��ت به تعهدی پایدار در زمینه مسئولیت زیست محیطی و اجتماعی 
در صنعت مس دس��ت پیدا کند. بی ام دبلیو و کودلکو، توس��عه شاخص های فعالیت پایدار در عین 

ارتباط سازنده با ذی نفعان را در چشم انداز همکاری خود قرار داده اند. 

اهمیت این همکاری وقتی معلوم می شود که بدانیم بی ام دبلیو در سال گذشته بیش از 42هزار 
ت��ن مس با ارزش بیش از 2۰۰ میلیون یورو خریداری کرده اس��ت. این ش��رکت به عنوان یکی از 
تولیدکنندگان پیش��روی جهان در زمینه وس��ایل نقلیه الکتریک��ی، 2۵ مدل مختلف خودروی 
الکتریکی را در س��ال 2۰2۵ میلادی )۱4۰4 خورشیدی( عرضه خواهد کرد. تولید این 2۵ مدل 

2۰هزار تن مس بر تقاضای شرکت بی ام دبلیو اضافه می کند. 
پروژه تولید مس س��بز کودلکو در معدن گابریلا مسترال )Gabriela Mistral( این شرکت 
واقع در منطقه آنتوفاگاس��تا اجرا ش��ده اس��ت. این معدن که با عنوان »گَبی« )Gaby( شناخته 
می ش��ود، ذخیره ای برابر با 62۰ میلیون تن س��نگ مس اکسیدی با عیار ۰/4۱ درصد دارد. کاتد 
س��بزی که از این پس از خاک معدن گَبی تولید می شود از ۸ جنبه گواهی می شود: ردپای کربن، 
ردپای آب، تاثیرات منطقه ای، تاثیر بر جامعه محلی، حقوق بش��ر، فرصت های برابر شغلی، ایمنی 

و بهداشت شغلی، اخلاق و شفافیت مالی. 
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شرکت فنلاندی اتوتک در 
ایران می ماند

شرکت اتوتک بیش از 4۰ سال سابقه کار مداوم و ارائه 
خدم��ات به ای��ن را دارد و این بار نیز اعلام کرده همکاری 

خود را با کشور ادامه خواهد داد. 
ب��ه گزارش می متالز، متن اطلاعیه ارس��الی اتوتک در 
راس��تای ادامه همکاری با ایران به این ش��رح اس��ت: در 
س��ال های جنگ تحمیلی عراق علی��ه ایران و همچنین 
تحریم ه��ای س��نگین س��ال های ۹۰ تا ۹۳ که بیش��تر 
ش��رکت های صاحب فناوری دنیا پروژه ه��ا را نیمه کاره 
رها کرده و کش��ور را ترک  کردند، اتوتک نه تنها کشور را 
ترک نکرد بلکه اقدام به ارائه خدمات در اجرای پروژه های 

جدید نیز کرد. 
نکته قابل تامل در فعالیت های شرکت اتوتک این است 
که تمام قراردادها به صورت مس��تقیم و بدون واس��طه با 
دفتر مرکزی این شرکت در آلمان و فنلاند، امضا و تمامی 
تجهیزات از تامین کنندگان درجه یک تامین شد. اتوتک 
همواره برای اعتبار به دست آمده در بازار ایران ارزش قائل 
بوده و تمام تلاش خود را ک��رده تا راه حل های جایگزین 
ب��رای ادامه فعالیت در ش��رایط س��خت را بیابد. بنابراین 
عطف به ش��رایط کنونی کشور، این شرکت اعلام می کند 
هیچ تصمیمی برای ترک ایران نگرفته است و تمام تلاش 
خ��ود را برای بررس��ی راه حل ه��ای جایگزین در صورت 

اجرایی شدن تحریم ها به کار می بندد. 

رشد درآمد آروبیس به 
دلیل افزایش تعرفه های 

پالایش
»آروبیس« شرکت آلمانی تولیدکننده مس اعلام کرد 
انتظ��ار دارد درآمد پیش از پرداخت مالیاتِ ش��رکت در 
نیمه نخست س��ال مالی، حدود ۱۸6 میلیون یورو باشد 
)22۸ میلی��ون دلار( که نس��بت به س��ال پیش که ۱۱۸ 

میلیون یورو بود، رشد چشمگیری را نشان می دهد. 
به گزارش مس پرس، این ش��رکت گفته است افزایش 
قابل توجه تعرفه های تصفیه قراضه مس، افزایش مطلوب 
درآمد ناش��ی از فروش اسید سولفوریک، به همراه بهبود 
عملیات  تولید کنس��انتره و نیز افزایش قیمت فلز سرخ، 

موجب کسب سود بیشتر شده است. 
مدیرعام��ل این ش��رکت، یورگِ��ن ش��اکلرِ، عملکرد 
آروبیس را در 6 ماه منتهی به مارس )نیمه اسفند( به طور 

چشمگیری قدرتمند ارزیابی کرد. 
وی افزود: در پی نتایج بس��یار خوب در ۳ ماه نخس��ت 
س��ال، رش��د درآمد چش��مگیری نیز در ۳ ماه پس  از آن 

ثبت شد. 
گفتنی اس��ت، بر اساس برنامه ریزی این شرکت، نتایج 

مالی کامل تا پایان مه)۱۰ خرداد( منتشر خواهد شد. 

چشم انداز افزایش ۷۰ 
درصدی تولید نقره در 

شرکت آوینو
در ۱۵ مه  س��ال می��لادی جاری )2۵ اردیبهش��ت(، 
 )Avino( ش��رکت معدنی و صنعتی طلا و نق��ره آوینو
گزارش عملکرد ۳ماه نخس��ت سال جاری میلادی خود 
را منتش��ر کرد. بر اس��اس این گزارش حج��م تولید نقره 
در فصل نخس��ت س��ال 2۰۱۸ )نیمه دی ۱۳۹6 تا نیمه 
فروردین ۱۳۹۷( نس��بت به مدت مشابه در سال 2۰۱۷ 
میلادی کاهش نسبی را نشان می دهد، اما در معیار کلی 
سالانه حجم درآمد شرکت، با افزایش ۹ درصدی روبه رو 

بوده است. 
به گ��زارش اخبار فل��زات در حالی که تولی��دات نقره 
ش��رکت آوینو از بیش از ۳2۰ هزار اونس در ۳ماه نخست 
سال 2۰۱۷ میلادی به کمتر از ۳۱۰ هزار اونس در مدت 
مشابه سال 2۰۱۸ میلادی رسیده، تولیدات معادل شده 
نهایی نقره، در دوره منتهی به فصل نخست نیز از کمتر از 
6۰۵ هزار اونس در س��ال 2۰۱۷ میلادی به بیش از 6۵6 
هزار اونس در س��ال 2۰۱۸ رسیده اس��ت. شرکت آوینو 
اعلام کرده که در ۳ماه نخست سال 2۰۱۸ میلادی، تولید 
نقره و مس ش��رکت کمی کاهش یاف��ت، اما در مجموع 
تولیدات معادل ش��ده نهایی طلا و نقره شرکت، به ترتیب 

۱2 و ۹ درصد افزایش یافت. 
همچنین یکی از معادن فعال ش��رکت آوینو به نام سن 
گنزالو )San Gonzalo(، افزایش تولیدات معدنی را در 
مدت یاد شده س��ال 2۰۱۸ تجربه کرد. تولیدات معادل 
ش��ده نهایی نقره در فصل نخست س��ال 2۰۱۸ در معیار 
س��الانه بیش از ۷ درصد بود؛ به این معنی که حجم تولید 
در این زمان به ۱۷6 هزار و ۳۸4 اونس رس��ید که در سال 
2۰۱۷ می��لادی بیش از ۱6۵ هزار و 4۸۰ اونس بود. این 
افزایش کلی، ناش��ی از ۱۵ درصد افزایش در عیار نقره به 
همراه کارکرد بی وقفه کارخانه های فعال گزارش ش��ده 

است. 
همچنی��ن در ۳م��اه نخس��ت س��ال 2۰۱۸ میلادی، 
درآمدی حدود ۸/2 میلی��ون دلار امریکا از محل فروش 
کنسانتره عاید شرکت شد. شرکت گزارش داده که درآمد 
حاص��ل از معدنکاری، ۱۹ میلیون دلار و میانگین قیمت 
واقعی فروش برای ط��لا و نقره به ترتیب یک هزار و ۳۳۰ 

دلار و ۱6/۷۳ دلار برای هر اونس بوده است. 
گ��زارش ش��ده ک��ه ش��رکت، تولی��د نق��ره خ��ود را 
افزای��ش خواه��د داد و ب��رای این کار قص��د دارد حجم 
س��رمایه گذاری های خ��ود را افزایش ده��د و تجهیزات 
جدیدی را وارد خطوط تولید کند. ماشین آلات خردایش 
و آسیاب کاری جدید در معادن آوینو، حجم تولیدات نقره 

این شرکت را تا ۷۰ درصد افزایش خواهد داد. 

پانزدهمین نمایش��گاه بین المللی صنایع فولاد، مع��ادن، فلزات، متالورژی، ریخته گری 
و صنایع وابس��ته )METAFOUND 2۰۱۸با حمایت ش��رکت ملی صنایع مس ایران 
26 تا 2۹ تیر در تبریز برگزار می ش��ود.  به گزارش عصر مس آنلاین، پانزدهمین نمایش��گاه 
بین الملل��ی متافوند همزمان با دوازدهمین نمایش��گاه بین المللی صنعت تبریز با حضور و 
مشارکت کارخانه های فولادسازی، واحدهای بزرگ ریخته گری و صنایع متالورژی استان 
و سراسر کشور برگزار خواهد شد. سازمان صنعت، معدن و تجارت استان آذربایجان شرقی، 
شرکت ملی صنایع مس ایران، انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، انجمن صنفی کارفرمایی 
تولیدکنندگان فولاد آذربایجان ش��رقی و خانه صنعت و معدن استان آذربایجان شرقی از 

حامیان برگزاری این نمایشگاه هستند. 
 اس��تفاده از ظرفیت های موجود در سطح اس��تان آذربایجان شرقی و استان های مجاور 
)آذربایج��ان غربی، زنجان، اردبیل، کردس��تان و مناطق آزاد اقتص��ادی(، ایجاد زمینه ای 

مناس��ب و منطبق بر استانداردهای جهانی برای صنایع، فراهم آوردن فضای رقابتی سالم 
برای شناسایی بازارهای هدف و توسعه و رونق اقتصادی صنایع فلزی در منطقه غرب کشور 
ازاهداف برگزاری این نمایش��گاه عنوان ش��ده اند.  گروه های کالایی حاضر در پانزدهمین 
نمایش��گاه متافوند ش��امل معدن و صنایع معدنی، آهن و فولاد، ریخته گری، قالب سازی، 
آهنگ��ری، نس��وزها و س��رامیک های صنعت��ی، کوره ه��ای صنعتی و عملی��ات حرارتی، 
ماشین آلات و تجهیزات صنعتی هستند.  گفتنی است، نمایشگاه بین المللی متافوند تبریز 
همزمان با دوازدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت تبریز، همگام با رویداد بزرگ فرهنگی 
تبریز 2۰۱۸ در محل دائمی نمایش��گاه های بین المللی تبریز )سالن های امیرکبیر، پروین 
اعتصامی و استاد شهریار( در فضایی به مساحت 2۵هزار متر مربع و با حمایت ۳۵ سازمان، 
تشکل، انجمن و اتحادیه و با حضور بیش از ۵۰۰ شرکت داخلی و خارجی به مدت ۳ روز از 

26 تا 2۹ تیر سال جاری برگزار خواهد شد. 

پانزدهمین نمایشگاه بین المللی متافوند برگزار می شود

کنسانتره مس تک تاز بازار می شود
در ۳ ماه س��وم س��ال جاری میلادی، تقاضا برای کنسانتره مس افزایش خواهد یافت. این تقاضا 
بیش��تر از سوی چین مطرح می شود که واحدهای ذوب آماده بهره برداری دارد. واردات کنسانتره 
مس به چین از ابتدای س��ال جاری میلادی افزایش��ی بوده و این روند ادامه دارد.  واحدهای ذوب 
جدید و همچنین طرح های توس��عه ای برخی شرکت های ذوب مس چین، تقاضای تازه ای برای 
کنس��انتره در ۳ ماه س��وم سال جاری ایجاد می کنند. بنا به گزارش »متال بولتن« واحدهای ذوب 
ب��زرگ که در ماه ه��ای آینده آغاز به کار خواهن��د کرد، عبارتند از واح��د ذوب »نیند« متعلق به 
شرکت »چالکو« و همچنین واحد ذوب »لینگ بائو جینگ چِن متالورژیکال«. ازسوی دیگر پروژه 
»آلمِلت« متعلق به ش��رکت »تانگ لینگ« نیز اواخر س��ال جاری به بهره برداری خواهد رس��ید.  

همچنین در س��ال آینده، پس از چندین مرحله تاخیر، طرح های توسعه ای واحدهای ذوب مس 
چین با افزایش تولید همراه خواهند بود. ش��روع عملیات آزمایش��ی از ماه آینده، موج جدیدی از 
ظرفیت ذوب و پالایش مس در چین ایجاد خواهد کرد که سبب افزایش واردات کنسانتره مس و 
همچنین محدودیت رشد تقاضای واردات کاتد و بلیستر مس خواهد شد.  حجم واردات کنسانتره 
مس چین در ۳ماه نخست سال جاری با ۸/۳۷ درصد رشد به 4/6۷میلیون تن رسید که بالاترین 
حجم در ۳ماه نخست سال در همه دوره ها بوده است. »کالن هامیلتون«، پژوهشگر شرکت »بی ااُ 
گلوبال کودیتیز« در ماه گذش��ته میلادی اعلام کرد با رشد تولید در بیش از ۵ سال گذشته، چین 
ح��دود 4۰ درص��د تولید جهانی واحدهای ذوب مس را در اختی��ار دارد و بیش از یک میلیون تن 
ظرفیت جدید تا انتهای سال جاری به این حجم اضافه می شود که چالش جدیدی در بازار به شمار 
می آید. به گفته او ظرفیت تولید کمتر از ۸۵ درصد نش��ان دهنده س��ودآوری کم است.  همچنین 
انتظار می رود با بس��ته ش��دن عملیات  قدیمی، پروژه های جدیدی جایگزین آنها ش��ود. »دیوید 

ویلس��ون«، استراتژیست کالاهای اساسی در شرکت »فری پوینت کامودیتیز« به »متال بولتن« 
گفت: برای بیش��تر واحدهای ذوب چین، تعرفه های ذوبی برابر با ۷۰ دلار برای هر تن کنس��انتره 
و قیمت اس��ید س��ولفوریک در س��طح 2۰۰ یوان )معادل ۳۱/4۰ دلار( به نقطه سربه سری منجر 
می ش��ود.  برخی واحدها که با بازدهی کمتری فعال هس��تند، در صورت کاهش تعرفه های ذوب 
یا افت بهای اس��ید، ناچار به تعطیلی خواهند بود. واحدهای ذوب مس خصوصی در جنوب چین 

به دلیل بازارهای زیر فشار اسید سولفوریک در این ناحیه در معرض خطر بزرگتری قرار دارند. 
تعرفه های س��الانه ذوب و پالایش کنس��انتره م��س )TC / RC( که هزینه پرداخت ش��ده به 
واحدهای ذوب برای فرآوری مس از کنسانتره است، از سال 2۰۱۵ میلادی )۱۳۹4 خورشیدی( 
به طور مداوم کاهش یافته اس��ت. ش��اخص س��الانه تعرفه های ذوب و پالایش کنسانتره مس در 
قراردادهای سال جاری میلادی برابر با ۸2/2۵ دلار برای هر تن کنسانتره و ۸/22۵ سنت به ازای 

هر پوند مس است که کمترین رقم ثبت شده در ۵ سال گذشته به شمار می رود. 

اخبار بین الملل

بازیاف��ت قراض��ه و ضایعات صنعت��ی، علاوه 
ب��ر مقرون ب��ه صرفه بودن، ب��ه کاهش آلودگی 
محیط زیس��ت نیز کمک می کن��د. روند تجارت 
جهان��ی قراض��ه مس��ی نش��ان می ده��د ای��ن 
طلای کثی��ف در س��ال های 2۰۱2 ت��ا 2۰۱6 
می��لادی)۱۳۹۱ ت��ا ۱۳۹۵ خورش��یدی( کمتر 
م��ورد توج��ه قرار گرفت��ه که علت آن س��قوط 
متوالی قیمت مس بوده اس��ت، به طوری که در 
دوره یادش��ده، حدود ۱ میلیون و ۷۰۰ هزار تن 
از تجارت این کالا کاس��ته ش��ده و افت تقاضای 
واردات به چین، بیش��ترین سهم از این کاهش 

جهانی را داشته است. 
به گزارش صمت به نقل از اینوس��تینگ نیوز، 
در بی��ن فلزات صنعتی، مس به عنوان س��ومین 
فل��ز پرمصرف جهان، قابلیت اس��تفاده دوباره را 
دارد و بازیافت این فلز س��رخ از دیرباز در جهان 
رایج بوده اس��ت. علاوه بر قابلیت بازیافت کامل 
این فلز صنعتی، آنچه موجب ضرورت اس��تفاده 
از قراضه و ضایعات مس��ی برای بازیافت این فلز 
می ش��ود؛ عواملی همچون هزینه کمتر بازیابی 
مس از قراضه در مقاب��ل فرآیندهای معدنکاری 
و اس��تخراج، منابع محدود م��س و کاهش عیار 
کان س��نگ ها، صرفه جوی��ی در مص��رف انرژی، 
صرفه جوی��ی در حفر گودال های نگهداری باطله 
و از همه مهم تر، مسائل زیست محیطی است که 
کاهش انتش��ار گازها و گ��رد و غبارهای مضر را 

به همراه دارد. 
به ط��ور کلی، قراضه و ضایعات مس��ی به دو 
صورت مصرف می ش��وند؛ در روش نخس��ت در 
فرآین��د ذوب و پالای��ش به مس تصفیه ش��ده 
تبدیل می شوند و در روش دوم، به طور مستقیم 
 ب��رای تولید محصولات نیمه س��اخته اس��تفاده 

می شوند.
 گفتن��ی اس��ت ح��دود ۸۰ درص��د حج��م 
قراضه های مس��ی در جه��ان را ضایعات آلیاژی 
تش��کیل می دهند ک��ه بیش��تر در فرآیند ذوب 
و ریخته گ��ری و بدون نیاز ب��ه پالایش)به طور 
مستقیم(، دوباره به مرحله تولید نیمه ساخته های 

آلیاژی وارد می شوند. 
عوامل گوناگونی در ب��ازار قراضه مس موثرند 
که مهم ترین آنها، ارتب��اط تنگاتنگ این طلای 
کثیف با بازار مس تصفیه ش��ده است. تغییرات 
قیمت��ی، عوامل بنیادی و تغیی��ر فناورانه تولید 
محص��ولات بالادس��تی و پایین دس��تی صنعت 
مس نیز تاثیر مس��تقیمی بر ب��ازار تجارت مس 
دارد. حج��م تج��ارت جهانی قراض��ه مس در ۵ 
سال گذش��ته با نرخ رش��د ۵/6 درصد در سال 
به طور پیوس��ته کاهش داش��ته است. مجموع 
کاه��ش تجارت قراضه و ضایعات مس��ی در این 
دوره، حدود ۱ میلی��ون و ۷۰۰ هزار تن)معادل 
2۱ درصد( بود. بنابراین می توان چنین ادعا کرد 
ک��ه روند نزولی تجارت جهانی قراضه، بازتابی از 
افت میزان بازیابی آن در بازارهای مصرف است، 
همان طور که پیش تر بیان ش��د، از جمله دلایل 
اس��تفاده از قراضه و ضایعات مس��ی، مقرون به 

صرفه بودن آن است. 
از آن رو ک��ه م��س، یک��ی از فل��زات پای��ه 
گران قیمت به ش��مار می رود، تم��ام واحدهای 
صنعت��ی برای کاه��ش هزینه ه��ای عملیاتی و 
تولیدی خ��ود، همواره برای اس��تفاده از قراضه 
و ضایع��ات مس��ی ب��ه عن��وان م��اده اولیه در 
تلاش��ند. در نتیج��ه می توان چنی��ن بیان کرد 
ک��ه افزایش قیمت مس، همواره س��بب افزایش 
گرای��ش مصرف کنندگان مس تصفیه ش��ده به 
قراضه ش��ده اس��ت و البته اف��ت ارزش این فلز 
 صنعتی نی��ز از جذابیت مصرف قراضه کاس��ته

 است. 
مهم تری��ن عام��ل اف��ت تجارت ای��ن طلای 
کثیف)قراضه مس( در سال های 2۰۱2 تا 2۰۱6 
میلادی)۱۳۹۱ تا ۱۳۹۵ خورشیدی( را می توان 
به س��قوط پیوس��ته بهای مس مرتبط دانس��ت 
چراکه تغییر قیم��ت مس بر تغییر روند مصرف 
و تجارت قراضه و ضایعات مسی در بازار جهانی 
بس��یار تاثیرگذار اس��ت؛ به ط��وری که کاهش 
ارزش مس تصفیه ش��ده در بورس فلزات لندن 
از ح��دود ۱۰ هزار دلار در تن در س��ال 2۰۱۱ 

میلادی )۱۳۹۰ خورش��یدی( به کمتر از 4 هزار 
و ۵۰۰ دلار بر تن در نیمه نخس��ت سال 2۰۱6 
)۱۳۹۵ خورشیدی( نه تنها از جذابیت استفاده 
از قراضه و بازیابی مس محتوی آن کاس��ت بلکه 
باعث کاهش می��زان جم��ع آوری آن در برخی 
کش��ورها مانند چین نیز شد. به طور کلی، افت 
قیمت مس، تمایل مصرف کنندگان به اس��تفاده 
از مس تصفیه ش��ده و کاهش ریس��ک ناشی از 

بازیابی قراضه را افزایش می دهد. 
از ژوئی��ه 2۰۱۷ )نیمه تی��ر ۱۳۹6( اخباری 
مبن��ی ب��ر اعم��ال قان��ون ممنوعی��ت واردات 
قراضه های کم عیار مسی به چین توسط انجمن 
فلزات غیرآهنی این کشور مطرح شد. این قانون 
ک��ه از ابت��دای س��ال 2۰۱۹ می��لادی )۱۳۹۸ 
خورش��یدی( به اج��را درخواهد آم��د، از ورود 
قراضه های مس��ی با عیار پایین و آلایندگی بالا 
جلوگیری خواهد کرد؛ این گروه قراضه ش��امل 
ضایعات س��یم و کابل، قراضه وسایل الکتریکی 
و الکترونیکی و موتور وس��ایل نقلیه می شود که 
برای فرآوری فلزات محت��وی آنها، آلودگی های 

بسیاری منتشر می شود.
 ب��ا توجه به تاثیر چش��مگیر واردات س��الانه 
قراضه و ضایعات مس��ی به چین، انتظار می رود 
از س��ال آینده میلادی باز ه��م از میزان تجارت 

جهانی قراضه مس کاسته شود. 
ناگفته نماند کارخانه های فرآوری قراضه های 
کم عی��ار در چین، ب��ه دنبال انتق��ال واحدهای 
فرآوری به کشورهای آس��یایی نزدیک به چین 
هستند تا فعالیت فرآوری و پرعیارسازی قراضه 
خ��ارج از چین انجام ش��ده و ای��ن محصول به 
صورت قراضه مس��ی پرعی��ار و تمیز وارد چین 
شود. انتقال برخی واحدهای بزرگ در این کشور 
که س��هم اندکی از بازار تامین قراضه در چین را 
در دست دارند، امکان پذیر و از نظر مالی مقرون 
به صرفه اس��ت اما امکان انتقال سایر واحدهای 
تامین قراضه که بیشتر شامل بنگاه های کوچک 
اقتصادی و گاه بدون شناس��ه حقوقی می شوند، 

چندان مقدور به نظر نمی رسد. 

تجارت جهـانی قـراضه مسکاهش 



راه طولانی همراهی 
زغال سنگ با پیمان پاریس 

 بر اس��اس برنامه ریزی های��ی که چین، هند و 
اس��ترالیا برای توس��عه نیروگاه های زغال سنگی 
انجام داده اند، پیش بینی می شود در صورتی که 
این نیروگاه ها به تولید برس��ند در دهه پیشِ رو 
ظرفیت نیروگاه های زغال س��نگی نسبت به سال 

جاری میلادی 4۳ درصد افزایش پیدا کند.
 پیش بین��ی مناب��ع چین��ی این اس��ت که در 
ای��ن دهه بی��ن ۳4۰ تا ۳۸6 گی��گاوات نیروگاه 
زغال س��نگی به نیروگاه های موج��ود از این نوع 
اضاف��ه خواهد ش��د و ب��ا وجود امض��ای توافق 
آب و هوای��ی پاریس توس��ط دولت های چین و 
هن��د و دور ش��دن از روند س��اخت نیروگاه های 
زغال سنگی در کش��ورهای مختلف به دلیل نیاز 
روزافزون به انرژی، پایین بودن قیمت تمام شده 
ان��رژی تولیدی و جایگزین مناس��ب برای تولید 
برق به ویژه در کشورهای در حال توسعه مشکل 

خواهد بود.
 پ��س از خروج امری��کا از معاهده آب و هوایی 
پاریس انتظار می رفت که آلمان و چین هدایت و 
پیگیری اجرای این توافقنامه را به عهده بگیرند 
ام��ا چین در حال حاضر نقش و حضوری پررنگ 
در س��اخت حدود ۷۰۰ نیروگاه زغال سنگی در 

داخل و خارج از کشور دارد.
 در برخی کش��ورها نیروگاه های زغال س��نگی 
فعالن��د و بعضی نیز فاقد آن ب��وده و تصمیم به 

ساخت این نیروگاه ها دارند.
 یادآوری می شود که چهار پنجم این نیروگاه ها 
 در چی��ن و یک پنج��م آن در کش��ورهای دیگر

 است. 
نیروگاه ه��ای  جهان��ی  پرت��ال  اس��اس  ب��ر 
زغال س��نگی، در دهه آینده ظرفیت نیروگاه های 
زغال س��نگی جهان 4۳ درص��د افزایش خواهد 
یاف��ت ک��ه پراکندگی آنها در 62 کش��ور جهان 

خواهد بود. 
ش��رکت زغال سنگ ش��انگهای اعلام کرده که 
برنامه ساخت نیروگاه های زغال سنگی در مصر، 
پاکستان و شاید ایران 62۸۵ گیگاوات پیش بینی 

می شود.
 این ش��رکت در حال س��اخت ی��ک نیروگاه 
۱۵هزار و ۳۰۰ مگاواتی برای پاکس��تان اس��ت 
 که علاوه بر نی��روگاه ۱۹۰ مگاواتی فعال کنونی

 است.
 در مصر نیز این ش��رکت برنامه ای برای تولید 
۱۷۰۰۰ م��گاوات برق دارد ک��ه در مراحل اولیه 
اس��ت. شرکت مهندسی انرژی چین نیز در حال 
س��اخت یک نیروگاه 2ه��زار و 2۰۰ مگاواتی در 
 ویتن��ام و یک نیروگاه ۳۵۰۰ مگاواتی در مالاوی

 است. 
بزرگترین توس��عه نیروگاه های زغال سنگی در 
هندوس��تان برنامه ریزی ش��ده که برای ۵ سال 
آینده با اختصاص ۱۰ میلیارد دلار ۳۸ گیگاوات 
ب��رق از نیروگاه ه��ای جدید زغال س��نگی برای 
مص��رف هند و بنگلادش اختص��اص داده که بر 
اس��اس تولید کمترین میزان گازهای گلخانه ای 

فعالیت خواهند کرد. 
با توجه به اینکه بس��یاری از سرمایه گذاران و 
موسس��ه های مالی به ویژه در کش��ورهای غربی 
به دلایل زیس��ت محیطی از س��رمایه گذاری در 
معادن زغال س��نگ و نیروگاه های زغال س��نگی 
امتن��اع ک��رده و بان��ک جهانی و بانک توس��عه 
آسیایی به دلایل یادشده، شرایط سختگیرانه ای 
در این موارد دارند، کشور چین بیش از همه، در 
این موارد س��رمایه گذاری کرده، از شرکت هایی 
زغال س��نگی  نیروگاه ه��ای  س��اخت  در  ک��ه 
فعالی��ت دارند نیز حمایت ک��رده و اعتبار ۹۰۰ 
میلیارد دلاری را برای توس��عه زیرس��اخت های 
کش��ورهای در ح��ال توس��عه اختص��اص داده 
که ص��رف س��اخت نیروگاه ه��ا، بن��ادر خطوط 
 لوله گاز و توس��عه راه آهن های پر س��رعت شده

 است.
 با توجه به آنچه گفته شد، چین و هندوستان 
از نظ��ر رتب��ه آلایندگی، نخس��تین و س��ومین 
آلوده کننده جو و متصاعدکننده گازهای گلخانه ای 
 بوده ان��د که موجب گرمایش تدریجی کره زمین

 است.
 ه��ر دو کش��ور معاه��ده آب و هوایی پاریس 
را تایی��د و امضا کرده اند ام��ا باید به منظور رفاه 
و بهب��ود ش��رایط زندگی س��اکنان کشورش��ان 
و کش��ورهای در حال رش��د به دلیل نداش��تن 
جایگزین مناسب و نیاز س��اکنان به انرژی، این 
روش را ب��رای تولید برق تا پیدا کردن گزینه ای 

مناسب و اقتصادی ادامه دهند. 
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بهرام فرزاد
 کارشناس زغال سنگ

 کاهش واردات مواد اولیه نیکل
 به اوکراین 

بن��ا به آخرین گزارش س��ازمان زمین شناس��ی امریکا، حجم تولیدات نیکل محتوی در س��ال 
گذش��ته میلادی چیزی بیش از 2 میلیون و ۱۰۰ هزار تن بوده است. در این میان اوکراین یکی از 
واردکنندگان بزرگ این کالاست و گواتمالا و اندونزی نیز 2 کشور اصلی صادرکننده نیکل معدنی 
به اوکراین هس��تند. با این حال در س��ال جاری میلادی، حجم تولیدات معدنی نیکل این کش��ور 
کاهش یافت.  به گزارش اخبار فلزات، در ۳ ماه نخست سال جاری میلادی، واردات مواد اولیه نیکل 
و کنس��انتره این کالا توسط اوکراین نس��بت به دوره مشابه از سال گذشته ۱4 درصد کاهش پیدا 
کرد. در معیار سالانه در ژانویه و مارس 2۰۱۷ حجم واردات نیکلی این کشور ۳۵۷ هزار و 42۰ تن 
بود، در حالی که در سال جاری میلادی و در زمان مشابه، این واردات به چیزی حدود ۳۰۹ هزار و 

۷2۰ تن رسید، به طوری که ارزش واردات سنگ معدنی نیکل و کنسانتره از ۱۷/2 میلیون دلار در 
ژانویه 2۰۱۷ به ۱4/۷ میلیون دلار در مارس 2۰۱۸ )نیمه اسفند ۱۳۹6 تا نیمه فروردین ۱۳۹۷( 
کاهش یافت.   اوکراین تمام ماده اولیه نیکلی خود را از گواتمالا و اندونزی تامین می کند؛ به نحوی 
که در ۳ ماه نخست سال جاری میلادی، ۹ا۵4 درصد کل واردات نیکل اوکراین از گواتمالا و ۱ا4۵ 

درصد از اندونزی بوده اس��ت.  در مارس 2۰۱۸ حجم واردات نیکل اوکراین چیزی حدود ۷6 هزار 
و ۹4۰ تن بود در حالی که در س��ال میلادی گذش��ته و در مارس 2۰۱۷ حجم واردات ۱۵۹ هزار 
و ۵۳۰ تن و در فوریه ۱۱۸ هزار و ۳4۰ تن بود. در ضمن، واردات س��نگ معدنی نیکل و کنس��انتره 
اوکراین در س��ال 2۰۱۷ در مقایسه با سال 2۰۱6 میلادی با 4/2 درصد کاهش از ۱/۳۷2 میلیون 
تن به ۱/۳۱4میلیون تن رسید.  تنها واردکننده سنگ معدن و تولیدکننده فرونیکل در اوکراین، 
کارخانه »پلنت پابوس��کی فرونیکل« )Plant Pobuzhskiy Ferronickel )PFP(( است 
ک��ه قادر به فرآوری ۱/6میلیون تن کانی »تر« برای تولید حدود ۱۰۰ هزار تن فرونیکل در س��ال 
است و بیشتر مواد تولیدی خود را صادر می کند.  در سال گذشته میلادی، شرکت پابوسکی حدود 
۱/2 میلیون تن سنگ معدن نیکل را فرآوری کرد که ۹/۸ درصد نسبت به سال پیش از آن کاهش 
یافت، در حالی که تولید فرونیکل این شرکت از ۷۹ هزار و ۵۰۰ تن در سال 2۰۱6 میلادی )۱۳۹۵ 

خورشیدی( به ۷2 هزار و ۵۰۰ تن کاهش یافت. 

 استخراج تالک
 فعالیت جدید معدنی
 داعش و طالبان در افغانستان

افغانس��تان ب��ار دیگر از س��وی ناظ��ر جهانی  ثمن رحیمی راد:
)Global Witness( به نادیده گرفتن استخراج مواد معدنی و این بار 
تالک از سوی گروه های شورشی متهم شد. این در حالی است که مقامات 
افغانس��تانی، این اتهام را انکار نمی کنند اما ارقام بیان ش��ده در گزارش 

اخیر این سازمان را مبالغه آمیز می دانند. 
به گزارش صمت به نقل از بی بی سی انگلیس��ی، س��ازمان ناظر جهانی 
در جایگاه یک س��ازمان مردم نهاد خبر داده ب��ود که طالبان و داعش در 
استان ننگرهار افغانستان از معادن تالک پول هنگفتی به دست می آورند. 
اتحادیه ش��رکت های اس��تخراج و پردازش معادن تالک ننگرهار اما این 
ادعا را تکذیب کرده اس��ت. وزارت معادن افغانستان نیز گزارش این نهاد 

را مبالغه آمیز خوانده بود. 
گلوبل ویتنس می گوید این گزارش به وسیله گفت وگو با کسانی تهیه 
شده که در محل این منبع معدنی حضور داشتند و ابهامی در آن نیست. 
در همین حال، علی محمد، رییس اتحادیه شرکت های فرآوری تالک 
در ننگرهار در پاسخ به این اتهام می گوید: این گروه ها به طور مستقیم از 
استخراج معدن تالک در این ولایت درآمدزایی نمی کنند و هدف گلوبل 

ویتنس از این ادعا، توقف استخراج معادن در این ولایت است. 
پرویز الیشنگی، رییس معادن ننگرهار نیز با تایید سخنان نمایندگان 
این ش��رکت ها می گوید معادن تالک در ولایت های شیرزاد، حصارک و 
خوگیان��ی به طور کامل در کنترل این ش��رکت ها هس��تند هر چند این 
احتم��ال وجود دارد که به صورت انف��رادی در برخی نقاط این ولایت ها 
تفنگداران غیرمس��ئول از برخی شرکت ها پول گرفته باشند اما پیگیری 

این کار در حیطه مسئولیت وزارت معادن نیست. 
یک مس��ئول شرکت استخراج تالک در ننگرهار که نمی خواهد نامش 
برده ش��ود، به بی بی س��ی گفت داعش بر معادن کنترل ندارد اما طالبان 
از ای��ن معادن محصول می گیرد، همچنین به گفته او دولت افغانس��تان 
از هر تن تال��ک، 6۰۰ افغانی و طالبان ۸۰۰ کلدار )حدود ۷ دلار امریکا( 

مالیات می گیرد. 
پیش ت��ر، گلوبال ویتنس نی��ز گفته بود درآمد طالبان از اس��تخراج و 
تجارت تالک در ننگرهار در سال به حدود 4 میلیون دلار و سهم داعش به 
صدها هزار دلار می رسد. بیشتر این پودر به امریکا و اروپا صادر می شود و 

غربی ها به طور مستقیم به طالبان و داعش پول می پردازند. 
از پ��ودر تالک در تولید محصولات آرایش��ی و بهداش��تی، رنگ، کاغذ 
س��فید و ده ها مورد دیگر اس��تفاده می ش��ود. مقداری از این پودر برای 
فرآوری به پاکس��تان صادر می ش��ود، اما در حال حاضر چندین کارخانه 
فرآوری این پودر در ننگرهار فعال ش��ده است. بیشترین معادن تالک در 
مناطق حصارک، ش��یرزاد و پچیر آگام که نواحی ناامن ننگرهار به شمار 

می آیند، قرار دارند. 
نرگس نهان، وزیر معادن و پترولیوم افغانس��تان در واکنش به این ادعا 
توضیح می دهد: ما نمی گوییم امکان این کار وجود ندارد و همچنین ادعا 
نمی کنی��م از این قضیه بی خبریم، ام��ا آنچه ما را به گزارش ناظر جهانی 
معرض می کند این اس��ت که در این گزارش مبالغه ش��ده اس��ت و ارقام 
درآمدی که از راه استخراج تالک اعلام می شود، بسیار بالاست. رقمی که 
تالک با آن خرید و فروش می ش��ود، این قدر بالا نیست. ناظر جهانی باید 

توضیح دهد که این ارقام را از کجا  آورده و چگونه محاسبه کرده است. 
او در پاس��خ به این پرس��ش که اگر درآمد تالک بسیار پایین است، چرا 
ای��ن معادن همچنان فعالند، توضیح داد: ما در تلاش هس��تیم از معادن 
افغانستان یک نقشه تهیه کنیم و تا وقتی که برآورد درستی از این معادن 

نداشته باشیم نمی توانیم آنها را تعطیل کنیم. 
این نخس��تین بار نیس��ت که افغانس��تان ب��ه همکاری ب��ا گروه های 
شورش��ی در اس��تخراج مواد معدنی متهم می ش��ود. در واقع این ادعا بر 
س��ر زبان هاست که پس از مواد مخدر، استخراج و قاچاق معادن، دومین 
منبع درآمدزایی گروه طالبان و اکنون گروه داعش در افغانستان به شمار 
می رود. گروه طالبان در مناطقی که کنترل آن را در دست دارند، در کنار 
اینکه کش��اورزان را به کشت خشخاش تشویق می کنند و بابت فروش و 
همکاری با مافیای کلان مواد مخدر عواید به دست می آورند، به استخراج 
معادن نیز معروف هستند که از این منبع عواید سرشار به جیب می زنند. 
علاوه بر این، بدخش��ان در شمال شرق افغانستان یکی از ولایت هایی 
 به ش��مار م��ی رود که ده ه��ا معدن س��نگ های قیمت��ی در آن موجود

 است. 
مع��دن بزرگ لاجورد در منطقه کران منجان، معدن س��نگ آهک در 
دره خس��تک منیقه جرم، معدن طلا در راغستان، معدن سنگ آهک در 
مربوطات ولسوالی دره یمگان، معدن سنگ بیروج در منطقه جرم، معدن 
زمرد در مناطق بهارک و خاش از بزرگترین معادن بدخشان هستند که 
در حال حاضر گروه طالبان در بخش هایی از این نواحی فعالیت می کنند 

و مشغول استخراج این معادنند. 

ناظر جهانی بار دیگر خبر می دهد

یادداشت
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انفارکتوس معادن

المهدی ۷۰۰ میلیارد تومان 
به ایمیدرو بدهکار است

سامانه حمل ونقل کشور یک زنجیره بسیار حساس 
اس��ت و نقش مهم��ی در زنجیره تولی��د ایفا می کند. 
معادن و صنای��ع معدنی نیز مانن��د دیگر بخش های 
تولیدی به شدت به سامانه حمل ونقلی وابسته اند. این 
بخش اگرچه دارای مواد فس��ادپذیر نیست اما بخشی 
از تولی��دات معدن��ی و تامین کننده ه��ای کوتاه مدت، 
باید ه��ر روز به بازار مصرف برس��د وگرنه بخش های 

پایین دستی خود را دچار مشکل می کند. 
اعتصاب کامیونداران، این بخش را دچار مش��کلات 
ج��دی کرد، به ویژه ب��رای آن دس��ته از کارخانه های 
تولیدکنن��ده مواد معدنی ک��ه باید محصولات خود را 
روزانه از محیط کارخان��ه بیرون ببرند و خارج کنند، 
مثل س��یمان، گچ، شن و ماسه. کارخانه های فولادی 
نیز تعهداتی داش��تند که باید به ای��ن تعهدات عمل 
می کردند و بار خود را به موقع به دست مصرف کننده 
می رساندند. این کارخانه ها هم درگیر مشکلات زیادی 
شدند. با این حال ما به خواسته و اعتراض کامیونداران 
احت��رام می گذاریم و با اینک��ه با افزایش 2۰ درصدی 
هزینه حمل ونقل موافقیم، منتظریم آنها نیز مشکلات 
خ��ود را از کانال های قانونی حل کرده و این وضعیت 

را مدیریت کنند. 
م��ا معتقدیم نباید فش��ار بیش��تری به این قش��ر 
زحمتک��ش وارد کنی��م تا نتیجه معقولان��ه ای گرفته 
ش��ود و اثر منفی آن بیش��تر از این دامنگیر خود این 
صن��ف و معادن و صنای��ع معدنی به عن��وان یکی از 
مهم ترین بخش هایی که به سامانه حمل ونقل جاده ای 
وابس��ته هس��تند، نش��ود.  طولانی ش��دن زمان این 
اعتصاب اثر منفی بیش��تری بر بخش معدن و صنایع 
معدنی گذاش��ت. معادن، باید خوراک کارخانه ها را از 
مس��یرهای جاده ای برس��انند یا به بنادر حمل کنند 
به ویژه برای بارهای صادراتی که کش��تی رزرو ش��ده 
است و بر اساس برنامه زمان بندی شده باید بار زده و 
حرکت کند که با طولانی شدن اعتصاب کامیونداران، 
تمام این بخش ها دچار مش��کل ش��دند.  در حقیقت 
بخش��ی از زنجیره تولید در معادن، مربوط به سامانه 
حمل ونق��ل اس��ت و ۳۰ ت��ا 4۰ درص��د هزینه تمام 
ش��ده محصولات معدنی مربوط به کرایه حمل است. 
افزایش نرخ حمل ونقل جاده ای باز هم نرخ تمام شده 
را افزایش می دهد و مصرف کننده نهایی ناچار است با 
نرخ بالاتری مواد مورد نیاز مانند آهن، س��یمان، گچ، 

کاشی و سرامیک را تهیه کند.

رییس کمیته اقتصادی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
ش��ورای اس��لامی، آخرین وضعیت پرونده آلومینیوم 

المهدی و هرمزال را تشریح کرد. 
بهرام پارسایی، در تش��ریح آخرین وضعیت پرونده 
واگ��ذاری آلومینی��وم المه��دی و هرم��زال، گف��ت: 
کمیس��یون اصل ۹۰ پرونده واگ��ذاری این مجتمع را 
از سازمان واگذاری مطالبه کرد. پرونده به کمیسیون 
اصل ۹۰ رس��یده و اکنون در حال بررسی این پرونده 
هستیم تا واقعیت ها هویدا شده و به موضوع واگذاری 

آلومینیوم المهدی رسیدگی شود. 
رییس کمیته اقتصادی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
شورای اسلامی، افزود: گزارشی از تخلفات آلومینیوم 
المهدی تهیه ش��ده و در صحن علنی قرائت می شود 
که پرونده آن برای رس��یدگی به قوه قضاییه ارس��ال 

می شود. 
وی با اش��اره به احتمال دیوان ش��دن کمیس��یون 
اص��ل ۹۰، ادامه داد: اگر کمیس��یون اصل ۹۰ دیوان 
ش��ود حدود 2 شعبه از قوه قضاییه در دیوان اصل ۹۰ 
مستقر می شود که در این صورت دیوان تسریع کننده 

و تاثیرگذار خواهد شد. 
ارزش گـذاری  � تومـان  میلیـارد  هـزار 

غیرواقعی 
براس��اس گزارش ها، آلومینیوم المهدی حدود هزار 
میلیارد تومان ارزش گذاری غیرواقعی شده و افزون بر 
هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان بدهی دارد که باید متعهد 
پرداخت این مبلغ ش��ود، اما هنوز نسبت به پرداخت 
آن اقدام نکرده است.  نماینده مردم شیراز در مجلس 
ش��ورای اس��لامی، ی��ادآور ش��د: اگر ی��ک قاضی در 
کمیسیون اصل ۹۰ حضور دائم داشته و در اختیار این 
دیوان باشد، از واقعیات پرونده بهتر اطلاع یافته و بهتر 
می تواند به پرونده ورود کند.  وی با اشاره به برگزاری 
جلسه کمیسیون اصل ۹۰ با حضور نمایندگان دیوان 
محاسبات، ایمیدرو و س��ازمان بازرسی کشور، افزود: 
براس��اس گزارش ه��ا آلومینیوم المه��دی حدود هزار 
میلیارد تومان ارزش گذاری غیرواقعی شده و افزون بر 
هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان بدهی دارد که باید متعهد 
پرداخت این مبلغ ش��ود، اما هنوز نسبت به پرداخت 

آن اقدام نکرده است. 

محمدرضا بهرامن
رییس خانه معدن ایران

ب��ه مناس��بت اول خردادم��اه روز به��ره وری و 
بهینه سازی مصرف، و با توجه به اهمیت حیاتی این 
مقوله در ذوب آهن اصفهان و اقدامات چش��مگیری 
ک��ه در این مجتمع عظیم صنعتی در جهت افزایش 
بهره وری به ویژه در حوزه انرژی صورت گرفته است، 
با مهندس حس��ن خزائی مدیر انرژی و بهینه سازی 
سوخت ش��رکت گفت وگویی انجام دادیم که در پی 

می آید: 
ب��ه گزارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، وی 
در خص��وص اس��تمرار بهبود بهره وری در س��ازمان 
گفت: اگر س��ازمانی بخواهد به بهره وری مس��تمر و 
پایدار دست یابد لازم اس��ت این موضوع در اهداف 
استراتژیک سازمان گنجانده شود و بهبود بهره وری 
به عنوان یک فرآیند مدیریتی در نظر گرفته ش��ود 
چرا که فرآیند مدیریتی مس��تمر، پیوس��ته و پایدار 
اس��ت و برخ��لاف "برنامه" که به ی��ک دوره زمانی 
خاص محدود می ش��ود، به عملکرد سازمانی تبدیل 

می گردد.
حسن خزائی ضمن اشاره به انرژی بر بودن صنعت 
فولاد، تلاش برای مصرف بهینه انرژی در فرآیندهای 
کارخانه را از اولویت های س��ازمان و مدیریت انرژی و 
بهینه س��ازی س��وخت عنوان نم��ود و در خصوص 
پروژه های در دس��ت اقدام در راس��تای بهینه سازی 
مصرف انرژی اظهارکرد: در سال های گذشته دو پروژه 
با همکاری س��ازمان توس��عه صنعتی ملل متحد در 

کارخانه اجرایی شده است. 
پروژه اول پروژه هات ش��ارژ نورد ۵۰۰ اس��ت که 
ح��دود 4۰ درصد از هزینه  های اجرایی آن توس��ط 

سازمان مذکور تامین ش��ده است و درحال حاضر با 
س��رعت قابل قبولی در حال اجراس��ت و پروژه دوم 

پروژه بهینه سازی سیستم هوای فشرده است.
 در این پ��روژه ذوب آهن اصفهان از میان صنایع 
فولادی کش��ور به عنوان پایلوت انتخاب گردید و با 
همکاری پرسنل کارگاه اکسیژن، واحد بهینه سازی 

مصرف انرژی و کمپرسورخانه اجرا شد.
مدیر انرژی و بهینه س��ازی س��وخت با اش��اره به 
 UNIDO اینکه کلیه هزینه های این پروژه توسط
تامی��ن ش��ده اس��ت، مراحل ای��ن پ��روژه را بدین 
ترتیب عنوان کرد: تعیین تیم کارشناس��ی ش��امل 
کارشناس��ان ذوب آهن، کارشناسانی از سایر صنایع 
و کارش��ناس بین المللی پروژه، اندازه گیری پرتابل 
پارامتره��ای هوای فش��رده از تولید کننده تا انتهای 
مصرف کنندگان در خطوط مشخص شده، تجزیه و 
تحلیل نتایج به دست آمده از اندازه گیری ها برای یک 

دوره زمانی پنج روزه.
در  بهب��ود  فرصت ه��ای  از  گزارش��ی  تهی��ه   
فش��رده  ه��وای  بهینه س��ازی سیس��تم  راس��تای 
توس��ط کارشناس��ان تی��م CASO. ای��ن پ��روژه 
 ه��م اکن��ون در مرحل��ه تهی��ه گ��زارش نهای��ی

 است. 
خزائ��ی از دیگر برنامه  ه��ا و پروژه  ه��ای مهم در 
دس��ت اقدام بهینه س��ازی مصرف انرژی به مواردی 
چون پروژه PCI، بازس��ازی دیگ شماره 4 نیروگاه 

مرک��زی، پروژه MES، برنامه ری��زی جهت مصرف 
کام��ل پس��اب های صنعت��ی در چرخ��ه تولی��د و 
اس��تحصال حداکثری کندانس بخار بخش ها اشاره 

نمود.
لیتـر  � در هـر شـیفت حـدود 10،000 

کندانس جمـع آوری و به نقاط مورد نیاز 
انتقال می یابد

وی ضمن اشاره به بحران کنونی تامین آب گفت: 
در راس��تای کاهش مص��رف آب از مدت ها قبل طرح 
بازگشت حداکثری کندانس بخار بخش های مختلف 
در دستور کار مدیریت انرژی و بهینه سازی سوخت 
ق��رار گرفت که در فاز اول مقرر ش��د کندانس بخار 
پای��گاه صنعتی و بخش یک ن��ورد از طریق اجرای 
ایس��تگاه پمپاژ و خط لوله به تصفیه خانه شیمیایی 

منتقل گردد. 
لیک��ن به دلی��ل زمان بر بودن اجرای لوله کش��ی 
تصمی��م بر آن ش��د که جم��ع آوری کندانس   بخار 
بخش ��ها به صورت موضعی و با نصب مخزن و انتقال 

به وسیله تانکر صورت گیرد. 
ب��رای این موضوع ۱۷ نقط��ه جهت نصب مخزن 
شناس��ایی ش��د که هم اکنون ۵ مخزن تامین و در 
حال نصب می باش��ند. دو مخزن در مدار قرار گرفته 
که در هر شیفت حدود ۱۰،۰۰۰ لیتر کندانس جمع 

آوری و به نقاط مورد نیاز انتقال میابد.
مهندس حس��ن خزائ��ی به لزوم س��رمایه گذاری 

بیش��تر در اج��رای پروژه های بهینه س��ازی مصرف 
انرژی اش��اره نمود و بیان کرد: با توجه به بازگشت 
سریع س��رمایه در این دست پروژه ها و محدودیت-
های حاک��م بر تامین منابع انرژی، س��رمایه گذاری 
در این راستا بس��یار سودمند خواهد بود و به نوعی 
اجرای این دست پروژه ها تضمینی برای ادامه بقای 

کارخانه خواهد بود.
مدی��ر ان��رژی و بهینه س��ازی س��وخت ظرفیت-

ه��ای کارخانه در ح��وزه بازیافت ان��رژی، حرارت و 
اجرای پروژه های مرتبط را بس��یار سودمند دانست 
و عنوان ک��رد: در ای��ن زمینه مذاک��رات متعددی 
ب��ا ش��رکت های دانش بنی��ان صورت گرفته اس��ت و 
به نتایج خوبی نیز دس��ت یافته ایم که امید اس��ت 
 بتوانیم طرح های بررس��ی را ش��ده را به مرحله اجرا

 برسانیم.
بالغ بر 90 درصد از گازهای فرآیندی  �

تولیـدی در فرآیند هـای مختلـف مصرف 
شده است

وی در خصوص وضعیت مصرف گازهای فرآیندی 
کارخانه گفت: در س��ال ۹6 در راس��تای اس��تفاده 
حداکث��ری از گازه��ای فرآین��دی و جایگزین��ی با 
گاز طبیعی به نتایج بس��یار خوبی دس��ت یافته ایم 
به ط��وری که در فرآیندهای تولید نس��بت مصرف 
گازه��ای فرآیندی به کل گاز مصرفی به بیش از 6۰ 
درصد رسیده اس��ت به این معنی که این فرآیندها 

بال��غ ب��ر 6۰ درصد از ان��رژی مورد نیاز خ��ود را از 
گازهای فرآیندی تامین نموده اند.

مهن��دس خزائ��ی در خص��وص وضعیت ش��دت 
مص��ارف انرژی کارخانه گفت: درحال حاضر ش��دت 
مص��ارف حامل  ه��ای ان��رژی فرآینده��ای کارخانه 
توس��ط س��ازمان ملی اس��تاندارد رص��د می گردد و 
این س��ازمان همه س��اله با اعزام بازرس به کارخانه 
وضعیت مصارف حامل های انرژی کارخانه را بررسی 
و با معیارهای استاندارد ISIRI ۹6۵۳ مقایسه می-

کند که خوش��بختانه از سال ۹2 که فرآیند بازرسی 
آغاز ش��ده است موفق به دریافت گواهینامه انطباق 
 معی��ار مصرف ان��رژی از س��ازمان ملی اس��تاندارد

 شده  ایم.
وی در پای��ان ابراز امیدواری نمود جهت مدیریت 
موثرت��ر روی مص��ارف حامل های انرژی، سیس��تم 
 ۵۰۰۰۱-ISO مدیریت انرژی مطابق با اس��تاندارد

در سازمان استقرار یابد.

یادداشت

خبر

استمرار بهبود بهره وری در ذوب آهن اصفهان

فرصتی دس��ت داد تا در حاشیه پنجمین همایش 
س��نگ آهن ایران با دکتر راضیه لک، رئیس سازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کشور که معاون 
وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز هست، گفت وگویی 
انجام دهیم و به موضوع دسترس��ی س��رمایه گذاران 
داخل��ی و خارجی که مش��تاق ش��ناختن پهنه های 
معدن��ی و کار روی آن بر پایه اطلاعات این س��ازمان 

هستند، بپردازیم.
به گزارش روزگار ما، دکتر لک از آخرین تصمیم ها 
برای تسهیل این دسترسی به بانک اطلاعاتی سازمان 

زمین شناسی گفت.
جـذب  � بـرای  موضـوع  مهم تریـن 

سـرمایه گذار خارجـی در بخش اکتشـاف، 
بانـک اطلاعاتـی اسـت. در این راسـتا چه 
اقداماتی انجام شده اسـت؟ در این زمینه، 

برنامه سازمان زمین شناسی چیست؟
وظیفه سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی 
فقط تولید اطلاعات اس��ت؛ اطلاعاتی که به اکتشاف 
کمک می کند. س��ازمان زمین شناس��ی به دنبال این 
اس��ت که اطلاعات را در ی��ک فرصت برابر در اختیار 
همه س��رمایه گذاران و ش��رکت های توسعه ای اعم از 
داخل��ی و خارجی ق��رار دهد. به نظر می رس��د این 
حرکت تحولی در این بخش ایجاد کند. این اطلاعات 
اع��م از ژئوفیزیک هوای��ی، ژئوفیزیک زمینی و موارد 
مربوط به حفاری، شناسایی عیار ماده معدنی و.... در 
تمام نقش��ه ها از نظر ما اطلاعات پایه است. برای هر 
کس��ی که بخواهد کار معدنی کند، این فرصت برابر 

ایجاد شده است.
چرا این شـرایط فراهم شده است؟ آیا  �

همه از وجود این اطلاعات خبر دارند تا به 
سراغ آن بیایند؟

به س��ازمان زمین شناس��ی اجازه داده شده درآمد 
اختصاصی داش��ته باش��د. با داشتن بس��تر مناسب 
مالی، داده های موجود به وی��ژه اطلاعات ژئوفیزیک 
هوای��ی ب��ه روش مغناطیس��ی در اختی��ار همه قرار 
می گیرد و می تواند کانس��ارهای پنهان زیر زمین به 
ویژه س��نگ آهن را تا عم��ق ۵۰۰ متری نیز با قدرت 
تفکیکی بالا تش��خیص دهد. روش ژئوفیزیک هوایی 
به روش مغناطیسی، بهترین و آخرین فناوری موجود 
در این زمینه اس��ت که ای��ران نیز از آن بهره  می برد. 
۵۰۰ ه��زار کیلومتر خطی این داده ها موجود اس��ت 
ام��ا از آن بهره برداری مطلوبی نش��ده زیرا س��ازمان 
زمین شناسی را کمتر کسی می شناسد و کمتر جایی 

می داند این اطلاعات در اختیار این سازمان است.
دربـاره توسـعه پایگاه جامـع داده های  �

علوم زمین چه اقداماتی انجام شده است؟
پای��گاه جامع داده های علوم زمی��ن اکنون جایگاه 
مناس��بی ن��دارد. در همی��ن زمینه و برای توس��عه 
داده های عل��وم زمین یک قرارداد ب��ا فنلاند منعقد 
کردی��م تا زمین��ه لازم ب��رای روزآمد کردن بس��تر 
مناس��ب داده های علوم زمین و اطلاع رس��انی فراهم 
شود. در راستای تعاملات نزدیکتر با بخش خصوصی، 
شرکت های توس��عه ای و بخش وزارتخانه نیز به نظر 

می رس��د حرکتی در بخش مع��دن و به دنبال آن در 
س��ازمان زمین شناسی در حال رخ دادن است چراکه 

توسعه معدن، حلقه نخست زنجیره معدنی است.
اشـاره کردید کـه قرار اسـت از محل  �

فروش داده های زمین شناسی درآمد داشته 
باشید. سازوکار دقیق آن چیست؟

قرار اس��ت اعتباراتی که دولت گذش��ته به منظور 
تولید اطلاعات پایه برای سازمان در نظر گرفته را در 
فرصت براب��ر در اختیار بخش خصوصی قرار دهیم و 
ادامه کار را پس از این مرحله به س��رمایه گذار واگذار 
کنیم چراکه هنوز ریس��ک کار اکتش��اف بالاس��ت و 
هیچ سرمایه گذاری مایل نیست وارد این عرصه شود 
اما ب��رای هر محدوده ای که بخ��ش خصوصی بتواند 
ادامه اکتش��اف بدهد، دلیل ندارد دولت اکتش��اف را 
خ��ودش ادامه ده��د، از این رو ص��د در صد از ورود 
بخش خصوصی و سرمایه گذار حمایت می کند چراکه 
به کار اکتش��اف س��رعت می دهد و بخش معدن نیز 

توسعه پیدا می کند.
آیا شرکت های معدنی می دانند به کجا  �

بایـد مراجعـه کننـد و هزینه آنها مشـخص 
است؟ می توانند هزینه مورد نیاز را ارزیابی 
و مدیریـت کنند؟ آیا اطلاعات در این حد 

وجود دارد؟
اکتش��اف از اموری است که ریس��ک بالایی دارد. 
م��ا محدوده را به ش��رکت ها نش��ان داده و دیتابیس 
اطلاعات را می دهیم. ح��دس می زنیم در این نقطه، 
آنومالی و ماده معدنی وجود دارد و منطقه امیدبخش 
اس��ت اما حتی س��ازمان زمین شناس��ی نمی تواند با 
اطمینان بگوید در این منطقه ماده معدنی وجود دارد 
ی��ا اگر در این مناطق حفاری کنن��د به ماده معدنی 
مورد نظر خود با میزان ذخیره مورد نیاز و عیار مورد 
نظر دست می یابند یا نه. بنابراین کسی که به دنبال 
اطلاعات می آید می داند تضمین صد درصدی درباره 
ادامه اکتشافات وجود ندارد و حتما با ریسک رو به رو 
می شود. این ریسک هم تا زمانی که بخش خصوصی 
جلو نیاید، به عهده س��ازمان زمین شناس��ی است)تا 
زمانی که حفاری شناس��ایی انجام شود و شکل ماده 
معدنی اس��تخراجی و عیار آن مشخص شود(. در این 
مرحله به گواهی کشف می رسیم که بخش خصوصی 
می تواند این گواهی را خریداری کرده و به استخراج 
بپ��ردازد. البته بخش خصوصی ممکن اس��ت به طور 
مثال به سنگ آهن نیاز داشته باشد و پیش از مرحله 

گواهی کشف نیز وارد کار اکتشاف شود.
بودجه سـازمان زمین شناسی برای سال  �

97 چه وضعیتی دارد و آیا با شرایط فعلی و 
برنامه های سازمان هماهنگ است؟

س��ازمان زمین شناس��ی از محل اعتبارات عمومی 
بودجه می گیرد.

ای��ن بودجه از محل اعتبارات طرح های توس��عه و 
تملک دارایی ها کاهش یافته اس��ت. مهم اس��ت که 
بدانی��م چرا بودجه س��ازمان زمین شناس��ی که باید 
کار اکتش��افات معدنی را انجام دهد، کاهش��ی بوده 
اس��ت. با این ح��ال باید به این نکته هم اش��اره کرد 

که برای نخس��تین بار در ۵۸ س��ال گذش��ته، امکان 
درآم��د اختصاصی فراهم ش��ده و این اتفاق س��ابقه 
نداش��ته اس��ت. حالا این امکان فراهم شده که برای 
ادامه اکتش��اف از اعتبارات و سرمایه بخش خصوصی 
کمک بگیری��م و در حقیقت تکیه مان را به اعتبارات 

دولتی کم کنیم.
این روند ادامه خواهد یافت؟ �

من امسال را خوب ارزیابی می کنم. مذاکره هایی با 
بخش خصوصی و ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی 
داش��تیم که باعث ش��ده برای ورود این 2 بخش به 

اکتشاف ارتباطاتی شکل بگیرد.
آقای کرباسیان در نشست نوروزی خود  �

با خبرنگاران گفتند قرار است شرکت های 
بزرگ معدنی و صنایع معدنی به اکتشافات 
بـه ویـژه ذخایـر عمقـی ورود کننـد. این 
نگرانی وجود دارد که انحصار شـکل بگیرد 
و حضـور بخـش خصوصـی کوچـک را با 

مشکل بیشتری رو به رو کند؟
معادن��ی که م��ردم عادی ب��ه س��راغش می روند 
کوچک و متوسط هس��تند و رقم و عددهایی که در 
اکتش��اف هزینه می ش��ود، در توان اشخاص معمولی 
و ش��رکت های معمول��ی و کوچک نیس��ت اما وقتی 
صحب��ت از معادن عمقی اس��ت می بینیم اکتش��اف 
معادن بزرگ و عمقی هزینه بس��یار زیادی می طلبد 
و کس��ی هم که بنیه مالی ندارد علاقه مند به ورود به 

این بخش نیست.
چرا دولت در این مرحله ورود نمی کند  �

تا ریسک سرمایه گذار حقیقی کم شود؟

هدف دولت این اس��ت که معادن ش��کل بگیرند، 
زنجیره های بعدی آنها کامل ش��وند و ایجاد اشتغال 
کنند. حالا برای این اتفاق 2 راه داریم؛ نخست اینکه 
محدوده ه��ا و پهنه ه��ای معدن را اکتش��اف کنیم و 
چش��م به ورود دولت داشته باشیم که در این صورت 
ممکن اس��ت تا 2۰ یا ۳۰ سال بعد این معادن شکل 

بگیرند. البته این روند بسیار کند است.
دوم اینک��ه از بخش خصوصی کم��ک بگیریم. در 
هر حال سیاس��ت دولت این نیست که ایجاد انحصار 
کند و جلوی کس��انی که مایل به ورود به این بخش 
هس��تند را بگیرد. این فرصت برای همه فراهم است 
و اکنون هم عده ای هس��تند که س��رمایه ای دارند و 
مایل به ورود به این اکتش��افات هستند، چرا نگذاریم 

بیایند؟
بحث ورود اشـخاص نیسـت بلکه بحث  �

ورود شـرکت های بزرگ به ایـن عرصه و 
خطر انحصارگرایی است. ممکن است این 
فرصت به طور مسـاوی در اختیار همه قرار 

نگیرد؟
اگ��ر مزایده بگذاریم، همه در ش��رایط یکس��ان به 
رقاب��ت می پردازن��د و ما نیز فرصت رقاب��ت را ایجاد 
کرده ایم. آن وقت هر کسی که سرمایه  و تمایل داشته 
باش��د می تواند به این عرصه وارد شود و مانعی برای 
حضورش وجود ندارد. به طور قطع کسی جلو می آید 

که پولش را دارد و ریسک این کار را پذیرفته است.
در معدن مهدی آباد با اتفاق خوبی روبه رو ش��دیم 
و آن ه��م ورود کنسرس��یومی متش��کل از مع��ادن 
کوچ��ک و ب��زرگ به همراه یک ش��ریک خارجی در 

اس��تخراج معدن بود. چ��را دولت از حض��ور چنین 
کنسرسیوم هایی اس��تقبال نمی کند تا زمینه حضور 
خصوصی های با توان مالی کم را به این عرصه فراهم 

کند؟
ما از این قضیه اس��تقبال می کنیم که شرکت های 
خارجی با خصوصی ها ش��ریک شوند و برای اکتشاف 
ق��دم جلو بگذارند زیرا با س��رمایه خارجی می توانیم 
اکتش��افات مان را انجام دهیم. این یک اتفاق بس��یار 

خوب از نظر ما است و مانعی برای آن وجود ندارد.
تـا به حـال شـرکت های سـرمایه گذار  �

بـر  مبنـی  مسـتقیمی  پیشـنهاد  خارجـی، 
بخـش  ایـن  بـه  ورود  بـرای  تمایل شـان 

داشته اند؟
اینکه ادامه اکتش��اف را به بخش خصوصی داخلی 
یا خارجی بس��پاریم، سیاست بس��یار جدیدی است 
ام��ا تاکنون روس��یه علاقه مندی نش��ان داده و مایل 
به س��رمایه گذاری در اکتشاف بوده  و چندین جلسه 
گفت وگو نیز انجام داده ایم. یک سری مذاکره ها هم با 

فنلاند در حال انجام است.
از استرالیا شرکت های بزرگ معدنی برای حضور در 
این بخش تمایل نشان دادند و معتقدند ایران دارای 
ظرفیت بالا و ناش��ناخته ای اس��ت اما منتظر هستند 

ببینند شرایط چگونه پیش می رود. 
ریس��ک  فعل��ی،  ش��رایط  ک��ه  اس��ت  طبیع��ی 
س��رمایه گذاری را در بخش اکتش��اف بالاتر می برد و 
بای��د منتظر باش��یم. با این حال م��ن آینده را خوب 
ارزیابی می کن��م و منتظر اتفاق ه��ای خوبی در این 

عرصه هستم.

 بودجه زمین شناسی کاهش یافت
 مجوز درآمد اختصاصی دادند

 رئیس سازمان زمین شناسی
  و اکتشافات معدنی 
در گفتگو با روزگار ما:

قاضی پور: بیشتر معادن
 خام فروشی می کنند

ریی��س هی��ات تحقیق و تفحص از معادن کش��ور در مجلس ش��ورای 
اسلامی گفت: تحقیق و تفحص از معادن کشور باعث شد هزار معدنی که 
در دست برخی اشخاص نااهل بود، پس گرفته شود و به دولت بازگردد. 
ب��ه گزارش خبرگزاری خانه ملت، نادر قاضی پور رییس هیات تحقیق و 
تفحص از معادن کش��ور در مجلس از اتمام »تحقیق و تفحص از معادن 
کشور« از سوی مجلس خبر داد. وی افزود: گزارش این تحقیق و تفحص 

در روزهای آتی، تحویل کمیسیون صنایع و معادن مجلس خواهد شد. 
قاضی پور تاکید کرد: تحقیق و تفحص از معادن کش��ور باعث شد هزار 

معدنی که در دس��ت برخی اش��خاص نااهل بود، پس گرفته ش��ود و به 
دولت بازگردد. 

رییس هیات تحقیق و تفحص از معادن کشور تاکید کرد: همچنین این 
تحقیق و تفحص باعث ش��د افرادی که بدهی میلیاردی خود را به دولت 

پرداخت نکرده اند آن را بپردازند. 
قاضی پ��ور ادامه داد: در راس��تای این تحقیق و تفحص متوجه ش��دیم 
تع��دادی از مدیران کل در بخش صنعت و معدن حتی نمی دانس��تند در 
ح��وزه خود چند معدن دارن��د و این تفحص باعث ش��د تعریفی در این 

بخش به وجود آید. 
وی اظهار کرد: در این تحقیق و تفحص تلاش کردیم مسئله اهلیت در 
واگذاری معادن به درس��تی مورد واکاوی ق��رار گیرد و این هدف به طور 

دقیق اجرا شود. این نماینده مجلس با بیان اینکه باید معادن را جایگزین 
بخش نفت کنیم، تاکید کرد: در این تحقیق و تفحص مش��خص شد چه 

مقدار استخراج داریم و خام فروشی در چه حدی است. 
وی تصریح کرد: در بحث خام فروش��ی فرآورده ه��ای معادن به ارقامی 
دس��ت پیدا کردی��م که باید گفت متاس��فانه بیش��تر معادن دس��ت به 
خام فروش��ی می زنند.  پیش تر داریوش اس��ماعیلی، رییس کمیته معدن 
مجلس ش��ورای اس��لامی در گفت وگویی عنوان کرد درحال حاضر حدود 
۵ هزار و 6۰۰ معدن در کش��ور داریم و بیش از 2 هزار معدن غیر فعال 
هس��تند. همچنین مطرح شد که آورده فعلی معدن و محصولات معدنی 
حدود ۱۰۰ هزار میلیارد تومان است که می تواند تا ۵ برابر یعنی به حدود 

۵۰۰ هزار میلیارد تومان افزایش پیدا کند. 
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کارخانه های پتروش��یمی در  امیر مهرزاد:
آغ��از دولت یازدهم به عنوان یک��ی از محورهای 
توس��عه صنعتی و اقتصادی کشور در نظر گرفته 
شدند. اهمیت پتروشیمی برای دولت یازدهم به 
حدی بود که رئیس جمهوری در 4 س��ال دولت 
یازدهم ۳ بار به عس��لویه سفر کرد تا در جریان 

پروژه های این بخش قرار گیرد.
ب��ه گزارش صمت، علاوه ب��ر این معاون اول و 
دیگر مس��ئولان نیز بارها به قلب انرژی کش��ور 
رفتند تا با مش��کلات و مزیت های این بخش از 
نزدیک آش��نا شوند. سیاست های حمایتی دولت 
یازدهم باعث شد حدود ۱۰ طرح در مدار تولید 
ق��رار گیرد و حدود ۱۵هزار تن به ظرفیت تولید 
کارخانه های پتروشیمی کشور اضافه شود. علاوه 
بر این با تسهیل امور صادراتی و افزایش صادرات 
محصولات پتروشیمیایی سبد صادرات غیرنفتی 

ایران نیز سنگین تر شد.
با این ح��ال اکنون کارخانه های پتروش��یمی 
با مشکلاتی روبه رو هس��تند. منطقی شدن نرخ 
خ��وراک و ارائه تضمی��ن از س��وی دولت برای 
اس��تفاده از تس��هیلات مال��ی خارج��ی اکنون 
بزرگتری��ن دغدغ��ه فعالان صنعت پتروش��یمی 
اس��ت. فعالان این صنعت در روزهای گذش��ته 
با مع��اون اول رئیس جمهوری دیداری داش��تند 
تا مش��کلات خ��ود را مط��رح و برای رف��ع آنها 

چاره اندیشی و برنامه ریزی کنند.
ورود ارز پتروشیمی به اقتصاد �

ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ی ش��رکت ملی 
پتروش��یمی در این جلس��ه وزی��ر نفت و رئیس 

کل بانک مرکزی نیز حضور داش��تند. اس��حاق 
جهانگیری، مع��اون اول رئیس جمهوری صنعت 
پتروش��یمی را یک��ی از صنایع مهم و پیش��ران 
توسعه کشور برش��مرد و از اهتمام جدی دولت 
برای حل مشکلات و رفع دغدغه های این صنعت 

خبر داد.
جهانگی��ری در جلس��ه ب��ا اعض��ای انجم��ن 
صنفی کارفرمای��ی صنعت پتروش��یمی با بیان 
اینک��ه هم اکنون در ش��رایط جدیدی قرار داریم 
و دش��منان به دنبال اعمال فشارهایی بر اقتصاد 
کش��ور به وی��ژه صنعت نفت، گاز و پتروش��یمی 
هستند، تصریح کرد: انتظاری که از مدیران زبده 
و کارآمد کشور وجود دارد این است که از همین 
نقطه که دش��من تلاش می کند به اقتصاد کشور 
آسیب وارد کند برای پیشرفت و توسعه استفاده 

کنند.
وی ب��ا تاکید ب��ر اینکه در مقط��ع فعلی نیاز 
جدی داری��م که ارز حاصل از فروش محصولات 
پتروش��یمی به چرخه اقتصاد کش��ور وارد شود، 
افزود: دش��منان هدف گ��ذاری کرده ان��د که به 
منابع ارزی ما آس��یب وارد کنند و انتظار دولت 
از مدیران صنعت پتروشیمی این است که بیش 
از آنک��ه به منافع بنگاه های اقتصادی خود توجه 
کنن��د، منافع ملی را در نظ��ر بگیرند زیرا منافع 
ش��خصی و صنف��ی در ش��رایطی می تواند مفید 

باشد که منافع ملی تامین شده باشد.
جهانگیری مدیران صنعت پتروش��یمی کشور 
را مدیرانی باس��ابقه و تلاش��گر توصیف و با بیان 
اینکه صنعت پتروش��یمی نق��ش پراهمیتی در 

آینده صنعت��ی ایران دارد، اظه��ار کرد: صنعت 
پتروشیمی همواره تاثیر مهمی در اقتصاد کشور، 

صادرات و اشتغالزایی دارد.
دو دغدغه اصلی �

احم��د مهدوی ابهری دبی��رکل انجمن صنفی 
کارفرمایی صنعت پتروشیمی گزارشی از آخرین 
وضعیت صنعت پتروش��یمی ارائ��ه کرد و گفت: 
برای اینکه بتوانیم با رقیبان خود در کش��ورهای 
دیگر رقابت کنیم نیازمند حمایت دولت هستیم. 
وی با اش��اره به اینکه درحال حاضر 6۳ طرح در 
دست اجرا در صنعت پتروشیمی با پیشرفت 6۰ 
تا ۹۰ درصد وجود دارد، خاطرنش��ان کرد: برای 
تکمیل این طرح ها 2۵ میلیارد دلار نیاز است و 
در برنامه شش��م توسعه نیز 42 طرح پتروشیمی 
دیده ش��ده که اجرای آنها نیاز ب��ه ۵۸ میلیارد 
دلار س��رمایه دارد؛ البته ب��ا تکمیل این طرح ها 
ظرفیت تولید پتروش��یمی ب��ه 2۳۰ میلیون تن 

خواهد رسید.
دبیر کل انجم��ن صنف��ی کارفرمایی صنعت 
پتروش��یمی منطقی ش��دن نرخ خوراک و ارائه 
تضمین از سوی دولت برای استفاده از تسهیلات 
مالی خارج��ی را از جمله نیازهای اصلی صنعت 
پتروشیمی برش��مرد و خواستار توجه و حمایت 

بیشتر دولت از دست اندرکاران این صنعت شد.
حمایت از پتروشیمی ها �

غلامعلی میگلی نژاد، کارشناس انرژی و صنعت 
پتروش��یمی به اهداف برنامه ششم توسعه اشاره 
کرد و گفت: کشور در بسیاری از حوزه ها نسبت 
به برنامه شش��م توسعه عقب اس��ت اما صنعت 

پتروشیمی در برخی شاخص ها توانسته جلوتر از 
برنامه ششم توسعه حرکت کند؛ به عبارت دیگر 
صنعت پتروشیمی امروز جدی ترین مزیت کشور 
در می��ان صنایع به ش��مار می رود زی��را تولیدی 

مدرن و صادرات محور دارد.
میگلی ن�ژاد توضیح داد: براساس برنامه ششم 
توس��ع�ه در پای��ان این برنام��ه کارخان�ه ها باید 
به تولی�د ۱۰۰ میلیون ت�ن محص�ول در س��ال 
دس��ت یابند، این در ح�الی اس��ت ک�ه برخ�ی 

مشکلات اجازه این رش�د را نمی دهد.
جدی ترین نیاز صنعت پتروش��یمی برای رشد 
تامی��ن دائمی و با نرخ مناس��ب خوراک اس��ت. 
زمانی که دولت این مشکل صنعت پتروشیمی را 
برطرف کند، می توان شاهد رشد این صنعت بود.
وی توضی��ح داد: اکنون صنعت پتروش��یمی 
کش��ور با تم��ام ظرفی��ت ب��ه تولید و توس��عه 
می پردازد، با این حال باید در نظر داش��ت شیوه 
تولید و رشد و توسعه این صنعت در کشور تابعی 

است از مشکلاتی که پتروشیمی ها دارند.
طبیع��ی اس��ت هرچ��ه این مش��کلات کمتر 
ش��ود، میزان تولید بیش��تر و آهنگ توسعه نیز 
بلندتر نواخته می ش��ود. باتوجه به اینکه صنعت 
پتروشیمی از جمله مزیت های اقتصادی به شمار 
می رود، می توان با مدیریت مناس��ب حتی زودتر 
از مدت تعیین ش��ده در برنامه ششم توسعه به 
این هدف دس��ت یاف��ت اما متاس��فانه گام های 
جدی برای رفع این مش��کلات برداش��ته نشده 
اس��ت. دولت باید هرچه سریع تر زیرساخت های 
صنعت پتروش��یمی را در کش��ور تقویت کند تا 

این صنعت با رشد خود مانع از خام فروشی شود. 
میگلی نژاد با بیان اینکه زیرساخت های مناسبی 
ب��رای پتروش��یمی در ایران وج��ود دارد، گفت: 
مهم ترین نیاز این صنعت برای توسعه دسترسی 
به خوراک و آب اس��ت که خوشبختانه هر دو در 

کشور وجود دارد.
این کارشناس انرژی و پتروشیمی توضیح داد: 
پتروش��یمی ما باید بتواند صادرات بالایی داشته 
باشد. تمام کش��ورهایی که کارخانه پتروشیمی 
دارن��د در صادرات با مش��کلی روبه رو نیس��تند 
به این دلیل که همیش��ه مش��تری محص�ولات 

پتروشیمیایی پی�دا می شود.
ب��ا این ح��ال این مس��ئله ب��رای کش��ور ما 
به دلی��ل روابط ایران با دیگر کش��ورهای جهان 
پیچیدگی هایی دارد؛ به عبارت دیگر در حوزه ای 
که بسیاری از کشورها مشکل دارند، ایران مزیت 
دارد و در حوزه ای که عمده کش��ورها مش��کلی 
ندارند، ما با جدی ترین بحران ها روبه رو هستیم. 
البته خوش��بختانه در روزهای گذشته مشخص 
شد که اروپا برای همکاری با ایران آمادگی کامل 
دارد و سیاس��تمداران نیز برای تقویت ارتباط با 

جهان مسیر مناسبی را پیش گرفته اند.
وی اف��زود: دول��ت باید مش��کلات پیش روی 
این صنعت را س��ریع تر برطرف کند. پتروشیمی 
در رش��د اقتصادی، اش��تغالزایی، رشد صنعتی و 
توس��عه بومی کشور اهمیت بس��یاری دارد. این 
صنعت بی��ش از 4۰۰ زیرش��اخه دارد که فعال 
کردن حتی ۳۰ درصد آن می تواند در ایران تاثیر 

جدی داشته باشد.

مسیر دولت در رشد پتروشیمی ها

صنای��ع در گذش��ته بس��یار 
و  بودن��د  ام��روز  از  س��اده تر 
پیچیدگی هایی که در گذش��ته 
دیده می شد نسبت به آنچه امروز 
از صنایع دیده می ش��ود، بس��یار 
س��اده می نماید. بررسی اجمالی 
از رش��د صنایع در جهان نش��ان 

می ده��د ب��ا گذر زمان کارخانه ها ش��کل پیچیده ای ب��ه خود گرفتند و به واس��طه این امر 
مش��کلات صنایع و راه های رش��د نیز دچار پیچیدگی هایی ش��د. در این بین کارخانه های 
پتروشیمی نیز با اینکه از جمله صنایع نوین و مدرن جهان به شمار می روند، پیچیدگی های 
فراوانی دارند. تمام صنایع در دنیا دارای ورودی، فرآیند، خروجی و فروش یا مصرف هستند. 
پتروش��یمی های م��ا اکنون در مرحله خ��وراک به عنوان ورودی، فرآین��د از منظر تولید با 
ظرفیت و کیفیت نسبت به کشورهای اروپایی و فروش به دلیل مشکلات بانکی با مشکلاتی 
روبه رو هستند، با این حال این صنعت هنوز روی پا مانده و در حالت رشد و توسعه قرار دارد. 
بر این اساس می توان این طور قضاوت کرد که این صنعت در هر حالتی به فعالیت خود ادامه 
می دهد اما شیوه و نوع فعالیت از اهمیت ویژه ای برخوردار است. در صورتی که دولت بتواند 
حمایت هایی از این صنعت داشته باشد، به طور قطع شاهد رشد و توسعه کشور خواهیم بود. 
یکی از دلایلی که در سال های پیش از دولت یازدهم این صنعت دچار مشکلات زیرساختی 
ش��د، این بود که مدیران در آن دوره صنعت پتروش��یمی را به طور مس��تقیم نمی دیدند و 
نمی توانستند تشخیص دهند در بسیاری از محصولات صنعتی از دستاوردهای پتروشیمی 
اس��تفاده شده اس��ت. به این دلیل کارخانه های پتروشیمی در س��ال های میانه دهه ۸۰ تا 
اوای��ل ده��ه ۹۰ تبدیل به آزمایش��گاه مدیریت ش��ده بودند. پ��س از روی کارآمدن دولت 
یازدهم خوش��بختانه این س��ایه از روی پتروشیمی های کشور برداش��ته شد، درحالی که 
بس��یاری از کارخانه ها در آن دوره واگذار شده بودند. اکنون شرایط پتروشیمی ها در کشور 
بحرانی نیس��ت اما مش��کلاتی وجود دارد که باعث شده، توس��عه این صنعت در کشور کار 
دش��واری باشد. در صورتی که دولت بتواند مسیر فروش و تامین خوراک را برای واحدهای 
پتروش��یمی تسهیل کند بدون شک مش��کل فرآیند نیز برطرف می شود. اصلاح فرآیند در 
صنعت پتروش��یمی نیاز به زمان و هزینه های بس��یاری دارد؛ به همین دلیل است که ابتدا 
باید مشکل مواد اولیه و فروش برطرف شود تا کارخانه ها سود مناسبی کسب کنند. پس از 

آن می توان با صرف بخشی از سود به دست آمده به اصلاح فرآیند پرداخت.

حسین شهریاری
فعال صنعت پتروشیمی
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